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در عالم دیپلماســی تنها منافع کشــورها مهم است و 
مقامات دیپلماتیک می کوشند که منافع کشور خود را 
در برابر منافع سایر کشــورها تامین کنند. از این منظر 
در جهان برای قدرت های بزرگ و حتی همین چین و 

روسیه که در یک جبهه با آنها قرارداریم ...

چراچینوروسیهاینگونهاند

هر قراردادی با هر کشوری و در هر سطحی می تواند 
خوب باشد و هم می تواند بد باشد. حال چه آن قرارداد 
نقدی باشد و چه قرارداد تهاتری، چه قرارداد اکتشاف 
نفت و گاز باشد و چه قرارداد در صنعت پتروشیمی یا 

قراردادها ...

خوبوبدقراردادهایتهاتری
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واکنش ها به مواضع اخیر روس ها در قبال جزایر سه گانه
     آیت ا... سید حسن خمینی: مردم ایران در دفاع از تمامیت ارضی کشور با کسی تعارف ندارند

     خطیب جمعه تهران : روسیه موضع اخیرش را سریعا اصلاح کند

 آرمان ملی: چند وقتی است این خبر همراه با تصاویر و البته ویدئوی عجیبی از یک شکاف عمیق در شبکه های مجازی 
دست به دست می شود؛ شکافی عمیق و طویل از کاشان تا قم. رسانه ها گزارش دادند که این بزرگ ترین فرونشست زمین 

در ایران است؛ ۷۶ کیلومتر از نزدیکی طاهرآباد کاشان تا نزدیکی شهر قم... 

 محمد دادکان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

مدیری که در لواسان خانه دارد 
مردم را فراموش کرده است

صفحه 6

»آرمان ملی« دلایل بهبود نیافتن بازار مسکن در سالیان مستمر را بررسی می کند؛ 

بانکهامالکانخانههایخالی
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   بانک ها طی سالیان گذشته با حضور در بازار مسکن تبدیل به قدرت بلامنازعی در این زمینه  شده اند 
که در حال حاضر سهم بسیار بالایی در خانه های خالی دارند

   در 116 سال گذشته ایران قانون مدون و جامع قیمت گذاری در باره مسکن نداشته است و به همین دلیل در مقایسه 
با دیگر کشورها بسیار عقب مانده هستیم و مشکلات فراوانی در حوزه مسکن داریم

خوبوبدقراردادهایتهاتری
 محمدرضا خباز

نماینده ادوار مجلس 

قدماول؛شفافسازی

 هادی حق شناس
 اقتصاددان

 حشمت ا... فلاحت پیشه 
تحلیلگر مسائل بین الملل 

تبعاتروابطبیقیدوشرط

 عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر سیاسی

رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد؛

لزومنگاهجدیبهبهرهبرداریازمعادنعمیقدرکشور

خبرنگاران صداوسیما را با من 
بفرستید تا مشخص شود مردم 
چگونه زندگی می کنند 

با بگیر و ببند نمی توان مشکلات 
مردم را حل کرد 

عکس:  فاطمه فتاحی/ آرمان ملی

 شکاف عمیقی که به طول 76 کیلومتر میان کاشان و قم افتاده است
 سوژه تازه ترین فرونشست زمین بود

آیا زمین، شهرهای ایران را  یکی یکی می بلعد؟
      مدیرکل دفتر بررسی مخاطرات سازمان زمین شناسی: 

فرونشست کاشان بزرگ ترین فرونشست کشور نیست و ضمناً به قم هم نمی رسد

فعالان سیاسی در گفت وگو با »آرمان ملی« انتخابات مشارکتی و مولفه های آن را بررسی کردند

باید مردم به صندوق اعتماد کنند
      محسن کوهکن:تلاش صادقانه  حاکمیت برای اطلاع واقعی مردم به مشارکت کمک می کند

   احمد حکیمی پور: مردم باید بتوانند از مسیر انتخابات خواسته های خود را دنبال کنند

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

کشور از نظر معیشت مردم در شرایطی قابل درک است، ولی قابل وصف نیست. 
وقتی که طبق آمار مدیرکل مطالعات رفاه اجتماعی وزارت تعاون اعلام می شود ۵۷ 
درصد از جمعیت ایران ســوءتغذیه دارند و کالری لازم را دریافت نمی کنند، نشان 
دهنده وضعیت فوق العاده ســخت بیش از ۵۰ درصد جمعیت ایران است که ناشی 
از تصمیم گیری دولت هاســت. چون این مورد از جمله مواردی است که صد درصد 

ناشی از سوءمدیریت است. 
آمار تورم مدتی است که از سوی بانک مرکزی و مرکز آمار منتشر نمی شود یعنی 
به وسیله عدم انتشــار و پنهان کردن آمار تورم، ادعا شود که تورم پایین آمده است. 
این درحالی است که باید دنبال راه چاره و تدبیر درســت بود. یکی از علمای حوزه 
علمیه قم، آقای زکایی می گوید در آینده ای نه چندان دور و با مرگ نسل های دهه 
۴۰ به پایین دیگر چیزی به نام اعتقاد در بین نسل های جوان دیده نخواهد شد. عامل 

اصلی هم فقر است. 
پیامبر عظیم الشان)ص( اسلام فرمودند از دری که فقر وارد شد از همان در کفر 
هم وارد می شود همان گونه که در اعتقادات و برخوردهای خانواده های با وضعیت 
وخیم مالی اثر نامطلوبی داشته اســت. یکی از نمایندگان مجلس هفته گذشته در 
تریبون مجلس اعلام کرد که ســاعتی ۴۲۰ میلیارد تومان اسکناس به معنای پول 
پرقدرت چاپ می شــود که تورم به دنبال دارد. پس دیگر نباید به یقه کسی در آن 
طرف آب بچســبیم بلکه باید یقه رئیس کل بانک مرکــزی را بگیریم. درحالی که 
باید بودجه های اضافی حذف شود. درآمد سرانه کشور کاهش فوق العاده ای یافته 
هرچند تحریم ها هم بی اثر نیست. اگر قصد جراحی اقتصاد کشور را داریم در قدم 

اول باید شفاف سازی شود و در قدم بعدی جلوی اختلاس ها گرفته شود. ضمن اینکه 
ارتباط مسالمت  آمیزتری با دنیا در دستور کار باشــد و در نهایت دولت باید برنامه 
اقتصادی داشته باشد. وقتی تمایل به سمت شرق به خصوص چین داریم جای آن 
دارد که جست وجو کنیم این کشور چگونه به اقتصاد دوم دنیا تبدیل شد؟ چرا روش 
کشورهایی مثل کره جنوبی، مالزی و سنگاپور را بررسی نمی کنید و روش های انجام 
شده دنیا را در کشــور اجرا نمی کنید؟ خداوند متعال از ما مدیران بیشتر به خشم 
 می آید چون فقط حرف زده و قول می دهیم که گویی قرار است فردا مشکلات تمام 

شود! اما مشکلات هنوز پا برجاست. 
خود این قول ها و عمل نکردن ها هم به اعتماد مردم لطمه می زند علاوه بر همه 
آنها مردم را ناامید می کند. وقتی همه کشور یکدست شد، انتظار می رفت که هیچ 
مانع و بهانه ای برای حل مشــکلات نباشــد. نهادهای انتصابی هم پشت سر دولت 
آمدند ولی هیچ خبری از برنامه هفت هزار صفحه ای آقای رئیسی نیست. علاوه بر آن 
مدیران انتخاب شده توان حل مشکلات کشور را ندارند و قول های زیادی می دهند 

و می خواهند با گفتاردرمانی کشور را اداره کنند. 
مدتی توسط مدیران نفتی گفته می شد پول های فروش نفت دریافت شده درحالی 
که فقط می توانیم مواد اولیه و دارو وارد کنیم. وقتی مردم می بینند در سفره شــان 
هیچ تغییری به وجود نیامده بدبین می شوند. بنابراین انتظار می رود در مرحله اول 
قول های بی سرانجام ندهند و نمک بر زخم مردم نریزند ضمن اینکه کشورهایی که 
ظرف ۳۰، ۴۰ سال از حضیض ذلت به اوج عزت رسیدند را الگو قرار دهید و با داخل 
کشور بومی ســازی کرده و عمل کنید و مهم تر از همه تلاش نکنید بودجه متورم 
و چاق تنظیم کنید و عائله بودجه کشور زیادتر شــود. ۳۲ دستگاه به گفته رئیس 
مجلس از بودجه عمومی کشور پول دریافت می کنند تا حجاب را کنترل کنند. اکنون 
کار به جایی رســیده که همفکران دولت هم ناکارآمدی ها را به گردن نمی گیرند و 
از وضعیت اقتصادی کشــور ابا دارند. ببینید آنها که استخوان هایشان زیر بار تورم 

شکسته شده چه می کنند؟ 

آرمان ملی: همزمان با ســفر محمد اســلامی، 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی به 
استان یزد، عملیات بهره برداری از محدوده »آنومالی 
یازده« مجتمع معدنی و صنعتی ســپهبد شــهید 
سلیمانی ساغند اردکان با حضور فاطمی استاندار، 
دشــتی اردکانی نماینده مردم شهرستان اردکان، 
طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه و جمعی از مدیران 

ارشد صنعت هسته ای آغاز شد. 
اسلامی در حاشــیه عملیات بهره برداری از این 
پروژه با اشــاره به نقش »آنومالی یازده« در توسعه 
بهره برداری از معادن اظهار کرد: عملیات امروز که 
با نام حضرت اباعبدا... الحسین)ع( آغاز شد، دو پیام 
مشخص دارد؛ پیام نخست، تسهیل سرمایه گذاری و 
استفاده از ظرفیت های درونی بوده که شرکت فولاد 
مبارکه سرمایه گذار این طرح است. وی افزود: از این 

طریق می توانیم در تولید زنجیره ارزش نقش داشته 
باشــیم و با فعال کردن آن از تولید ملی و گشایش 
در این عرصه پشتیبانی کنیم. همزمان که سازمان 
انرژی اتمی ایران، مواد پرتوزا را اســتخراج می کند، 
همچنین به بهره برداری از عناصر همراه می پردازد و 
آن ها را در چرخه فرآوری قرار می دهد و به این طریق 
گام نخست که پشتیبانی از تولید و گسترش ظرفیت 

تولید است، شکل  می گیرد.  
این عضو کابینه دولت سیزدهم تصریح کرد: پیام 
یا گام دوم در این پروژه، اســتفاده از معادن عمیق 
اســت. اینکه ما از معادن رخ نما بهره برداری کنیم 
و کمتر وارد معادن عمیق بشــویم، غفلتی است که 
در گذشــته رخ داده در حالی که با توجه به شرایط 
کشور و نیازهای داخلی، این مســاله یک ضرورت 
به شمار می آید. استفاده از معادن عمیق به شکوفایی 

اقتصادی در صنعت معدن که همیشه مورد تاکید و 
اشــاره مقام معظم رهبری بوده، منجر می شود. در 
همین راســتا محدوده آنومالی یازده یکی از معادن 
عمیق قلمداد می شــود که ذخیره مناسبی دارد و 
می توان از آن به بهترین شــکل ممکن بهره برداری 
کرد.  رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران با اشاره به 
اینکه به دنبال شناسایی طرف های مشارکت دارای 
اهلیت و ظرفیت هســتیم تا بهره برداری از معادن 
را بیشــتر رونق دهیم، گفت: در این دوره مدیریت 
سازمان انرژی اتمی ایران، پروژه محدوده »آنومالی 
یازده« مجتمع معدنی و صنعتی ســپهبد شــهید 
سلیمانی ساغند اردکان، هفتمین معدنی است که 
با چنین رویکردی به بهره برداری رســید و با ادامه 
این نهضت و در سال آینده تعداد این معادن بیشتر 

خواهد شد. 

ادامه یادداشت
... در بخش کشــاورزی و یــا در بخش ســاخت آزادراه ها، 
نیروگاه ها و فرودگاه ها و... باشد. مهم این است که منافع به شکل 
منصفانه دیده شــود و انصاف در قراردادها رعایت شود و از همه 
مهم تر قراردادها در زمان خــود و طبق برآوردهای هزینه ای  به 
اتمام رسد. واقعیت مطلب آن است که تفاهمنامه ها با برخی از کشورها 
از جمله با چین منعقد شــده به خصوص در زمینــه برقی کردن برخی 
خطوط  ریلی و حتی برخی از  فازهای پارس جنوبی و یا پروژه های دیگر، 
این قراردادها به علت تحریم و یا برخی مســائل دیگر فعلا به ســرانجام 
نرسیده است. نکته در اینجا این است که عده ای علاقه دارند بخشی از این 
قراردادها تبدیل به تهاتر شود. به نظر می رسد مشکل قراردادهای ایران با 
برخی کشورهای دیگر بر سر پرداخت پول یا نقدی بودن و یا تهاتری بودن 
یا فاینانس بودن  مساله درجه  دوم است. مساله اول این است که به علت 
تحریم  و همچنین حضور ایران در لیست سیاه اف ای تی اف؛ کشورهای 
جهان و همچنین شــرکت های تجاری بزرگ جهان این ریسک را انجام 
نمی دهند که وارد پروژه های بزرگ با ایران شوند. برای نمونه همین عراق 
که کشور همسایه ایران است و منافع و منابع مشترک با آنها داریم در طول 
سال های مختلف مشکلات پرداخت از سوی آنها وجود داشته است. اکنون 
نیز بحث بر سر آن است که در برابر  پولی که در عراق داریم قرار است از 
این کشور نفت دریافت کنیم.  از این رو باید به اصل قضیه توجه کرد و اصل 
این اســت که ما در تحریم قرار داریم و در لیست سیاه اف ای تی اف جای 
گرفته ایم و این موارد باعث شده شرکت های بزرگ که توان سرمایه گذاری 
در ایران را دارند ســرمایه گذاری خــود را  کاهش دهنــد. امروز جمع 
سرمایه گذاری خارجی در ایران در مقایســه با سرمایه گذاری که در کل 
کشورهای جهان صورت می گیرد، کمتر از یک دهم است. لذا باید مساله 
اصلی کشور حل شود و اگر این مساله حل شود جذابیت سرمایه گذاری 
آنقدر در ایران وجود دارد که دیگر به شکل تهاتری با  خارجی ها قرارداد 
نبندیم بلکه به صورت مشارکتی و فاینانس با خارجی ها تفاهم کنیم. برای 
نمونه اگر قرار است  آزادراهی ساخته شود از محل دریافت عوارض باید 
بخشی از سرمایه گذاری مسترد شود. جذابیت در تمامی سرمایه گذاری 
در ایران آنقدر وجود دارد که همین ســرمایه گذاری های معمول که در 

جهان انجام می شود؛ در ایران هم صورت بگیرد.

بازگشتایرانبهجایگاهچهارمیدراوپک
جدیدترین گزارش اوپک نشــان می دهد، ایران با تولید ۲ میلیون و 
۷۵۴ هزار بشــکه نفت در خرداد ماه، جایگاه چهارمــی تولید در اوپک 
را از کویت، بعد از یک ســال و ۷ ماه پس گرفته است. به گزارش فارس، 
جدیدترین آمار تولید نفت ایران به نقل از منابع ثانویه در گزارش ماهانه 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت خام نشان می دهد، تولید نفت ایران 
در ماه ژوئن ۲۰۲۳ برابر با خرداد ۱۴۰۲ به ۲میلیون و ۷۵۴ هزار بشکه 
در روز رسیده که نسبت به ماه پیش از آن ۵۶ هزار بشکه در روز افزایش 
یافته است. ایران در ماه می )اردیبهشت ماه ۱۴۰۲( ۲میلیون و ۶۹۸ هزار 

بشکه نفت در روز تولید کرده بود.

اتفاقاتی کــه در رابطه با ایران و روســیه و ایران و چین 
شکل می گیرد حاصل یک بدعت در سیاست خارجی ایران 
به نام روابط بدون  قیدو شرط است. در سرتاسر دنیا هیچ 

رابطه ای بدون قید و شرط نیست. 
به عنوان مثال پدر آمریکایی ها امروز انگلیس اســت اما 
رابطه انگلیس و آمریکا هم بی قید و شــرط نیست و حتی 
همه متحدان منطقه ای آمریکا که ایران بارها آنها را تحقیر 
می کرد که به عنوان عوامل آمریکا در منطقه هستند مثل 
رژیم صهیونیســتی همین بازیگران نیز روابط بدون قید و 

شراط با آمریکا ندارند. 
ولی رویه ای که در سیاست خارجی ایران شکل گرفته؛ 
مبین شکل گیری این نوع از رابطه اســت. رابطه ای که از 
طرف مقابل به عنوان یک نقطه ضعف تعریف می شود که 
دیدیم چین و بعد روسیه یک رویه یکسان را در قبال موضع 
جزایر ۳گانه ایرانی اتخاذ کردند. درســت در شرایطی که 
یک نوع خوش بینی در ایران شکل گرفته که همین رویکرد 
را به رابطه با برخی کشــورهای دنیای عرب تسری دهند 
می بینیم که کشــورهای عربی اتفاقا در چنین شــرایطی 
مسائل اختلافی خودشان با ایران را مطرح می کنند. مثل 
موضوع جزایر ۳گانه یا مخازن مشترک میدان گازی آرش 
که حداقل ۴۵ درصد این مخازن ســهم ایران اســت و در 
حاکمیت ایران بر جزایر ۳گانه هیچ تردید و ابهامی نیست 

این مسائل درست در این ایام مطرح می شود. 
به عبارتی آنچه که در حال شــکل گیری است حاصل 
سیاست فعال کشورهای جنوب خلیج فارس برای سنجش 
عزم ایرانیان برای تنش زدایی است. فلذا تنش های مختلف 
خود را در واقع در این شــرایط به صــورت مصداقی عمل 

می کنند. 
ایران از تنش زدایی با عربستان و متحدان به دنبال یک 
سری نتایج اقتصادی بود ولی مهم ترین نتیجه اقتصادی که 
تا کنون شکل گرفته این بوده که بخشی از منابع آزاد شده 
ایران در عراق خرج هزینه حجاج شده است. این تا کنون 
تنها دستاورد اقتصادی  اســت که تنش زدایی با عربستان 
برای ایران داشته اســت. ولی در طرف مقابل کشورهای 
عربی ســعی می کنند تنش های خفته را بیــدار کنند و 
کشورهای ۶گانه عربی قدرت های شــرقی یعنی چین و 
روسیه را به کمک بخواهند و ســعی کنند ایران را وادار به 
توافق کنند. لذا می بینیم که همه اختلافاتشان را در چنین 
شرایطی زنده می کنند و تلاش دارند دو قدرت شرقی که 
بانی چنین روابطی با ایران بودند را به کار گرفته و امتیازات 

خاص خود را دریافت کنند. 

ساترا درگیر ورود روسیه از شمال 

چهکسیمصاحبهزندهظریف
رالغوکرد

 مدیر شبکه اینترنتی دانشگاه تهران: پخش زنده 
 گفت وگوهای شبکه نیازمند مجوز مراجعی است

  که در فضای مجازی مدیریت این بخش  را 
در سایت رسمی عهده دارند

محمد باقر قالیباف: 
دخالتنمایندگان 
درعزلونصب
خلافقانون
است
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 در عالم دیپلماسی تنها منافع کشورها مهم است و مقامات 
دیپلماتیک می کوشند که منافع کشور خود را در برابر منافع 
سایر کشورها تامین کنند. از این منظر در جهان برای قدرت های 
بزرگ و حتی همین چین و روسیه که در یک جبهه با آنها 
قرارداریم، تنها منافع مهم است و هیچ کشوری حاضر نیست 
منافع خود را به خاطر دوستی با کشوری دیگر و حتی در یک 
راستا بودن در موضوعات مختلف با کشورها را به خطر بیندازد. 
اخیرا شاهد هستیم هم چین و هم روسیه در ارتباط با کشورهای 
عربی پای بیانیه هایی را امضا می کنند که به نفع ایران نیست و 
در این بیانیه ها توصیه هایی به ایران می شود. واقعیت آن است 
که دوستان ایران در حالی که انتظاری از آنها نمی رود پای این 
بیانیه ها را امضا می کنند که تلقی آنان این است که کشورهای 
جنوبی خلیج فارس از ثروت های بی شماری برخوردارند؛ ثروتی 
که آنقدر زیاد است که حتی چین و روسیه هم علاقه مند هستند 
از این ثروت در جهت توسعه کشور خود و شکوفایی اقتصاد 
کشورشان از آن استفاده کنند. لذا به هر اقدامی دست می زنند 
که در این ثروت با اعراب شریک شوند از این جهت هم می کوشند 
به هر شیوه رضایت آن ها را جلب کنند. البته چین و روسیه و 
برخی کشورهای دیگر ارتباطات و روابط مناسبی با ایران دارند 
اما چون مشاهده می کنند که تهران در یک  چالش سیاسی در 
روابط خارجی خود افتاده است، اگر چنین اقداماتی علیه ایران را 
در دستور کار قرار دهند به صورت طبیعی عکس العملی از سوی 
ایران علیه آنها اتفاق نمی افتد. روسیه و چین بررسی می کنند 
که در ایران منافع بیشتری دارند یا در کشورهای حوزه خلیج 
فارس، هر جا منافع بیشتری داشته باشند به آنجا و به طرف 
آن کشور حرکت می کنند. ضمن اینکه کشورهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس و امارات به مقامات کشورهای مختلف که 
به کشورشان می آیند اصرار می کنند که از آنها علیه ایران امضا 
و تاییدیه بگیرند. تا زمانی که  ایران  از این وضعییت بین المللی 
خارج نشود و سایر کشورها نیز احساس نکنند در ارتباط با ایران 
منافعی را می توانند کسب کنند، شاهد همین مسائل خواهیم 
بود و در آینده نیز چنین موضع گیری های نادرستی علیه ایران 
از سوی این کشورها ادامه پیدا می کنند. حال این سوال به وجود 
می آید که مگر نه اینکه ایران با روسیه و چین متحد است پس 
چرا این دو کشور علیه ایران دست به اقداماتی می زنند که زیبنده 
ارتباط آنها با تهران نیست. حال اینکه اصل و اساس برای آنها 
منافع است و اینکه ایران در سازمان هایی عضو است که آنها نیز 
در آن عضویت دارند، برای آنها از درجه اهمیت بالایی برخوردار 
نیست چرا که آن ها تنها به منافع خود و پیشرفت کشورشان 
می اندیشند. در جنگ اوکراین هم مشاهده کردیم که چین هیچ 
کمک نظامی به روسیه نکرد چون منافع آنها در آن بود که از سوی 
غربی ها مورد تهدید و تحریم قرار نگیرند. عضو یک سازمان شدن 
دلیلی نمی شود که کشورها در ارتباط با ایران منافع خود را در نظر 
نگیرند. چنین مواردی باید برای ایران از اهمیت برخوردار باشد و 
تهران نیز در مواجهه با کشورهای مختلف باید تنها به منافع خود 

بیندیشد همان طور که کشورهای بزرگ اینگونه می اندیشند. 

 چرا چین و روسیه اینگونه اند
یادداشت

  بازگشت 15 زندانی ایرانی 
از امارات به کشور

در پی سفر وزیر امور خارجه کشورمان به 
امارات عربی متحده و رایزنی رئیس دستگاه 
دیپلماسی با مقامات عالیرتبه این کشور و موافقت 
رئیس امارات عربی متحده، تعداد ۱۵ نفر از 
اتباع ایرانی زندانی در آن کشور مورد عفو قرار 
گرفتند و بزودی پس از طی مراحل اداری، به 
کشور باز خواهند گشت. براساس اعلام وزارت 
امور خارجه، حمایت کنسولی و قضائی از ایرانیان 
خارج کشور و رسیدگی به وضعیت آنان از جمله 
زندانیان، با جدیت توسط وزارت امور خارجه ادامه 
خواهد یافت. حسین امیرعبدا...یان اول تیر ماه 
سالجاری در سفری به چهار کشور حوزه خلیج 
فارس به امارات عربی متحده رفت و ضمن دیدار 
با رئیس امارات با عبدا... بن زاید آل نهیان وزیر 
خارجه امارات عربی متحده نیز در ابوظبی دیدار 

و گفت وگو کرد. 

 واکنش یک فعال سیاسی 
به سخنان رئیس جمهور کنیا 

رئیس جمهور کنیا در دیدار با ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور اسلامی ایران گفته گرمای سخنان 
رئیسی فوق العاده است. کامبیر مهدی زاده 
فعال سیاسی در واکنش به این خبر در توئیتی 
نوشت: ما هم در تایید صحبت رئیس جمهور 
کنیا می گوییم آقای رئیسی گرمای کلمات شما 
فوق العاده است. گرمای بالارفتن نرخ طلا و سکه، 
تب دلار و تب و تاب بالا رفتن قیمت گوشت و 
مرغ را مردم با گوشت و پوست و استخوان لمس 

می کنند. 

 مداح در برابر نظام بایستد 
آبروی خودش را برده

مداح اهل بیت با بیان اینکه اگر میان دار مریض 
شود گاهی هیأت می پاشد تصریح کرد: میان دار ها 
تمام سبک ها را بلد بودند. میان دار خودش اول 
اشک ریز مجلس سیدالشهدا بود. به شاعران عرض 
کردم که شاعر باید کنار کشته علی اکبر بنشیند 
و شعر بگوید. منصور ارضی افزود: مداح می تواند 
جلوی نظام بایستد، اما وقتی پای این نظام ۳۰۰ 
هزار خون ریخته است، نظام برنمی گردد، اما 
آبروی ما ریخته می شود و باید بدانیم گاهی با 
اعمال و رفتار و خواندن خود آبروی امام حسین را 
می بریم. امام حسین با ما زندگی می کنند، اما ما با 
ایشان زندگی نمی کنیم. ارضی تصریح کرد: خدا 
روزی را نیاورد که کسی وارد هیأت شود و بگوید 
من گرفتار هستم و ما دست او را نگیریم. اولین 

دست گیر او باید میان دار هیأت باشد. 

    روسیه تکلیف برجام را 
مشخص کرد

وزیر خارجه روسیه در یک کنفرانس مطبوعاتی 
در حاشیه نشست وزیران اتحادیه کشورهای 
جنوب شرق آسیا )آسه آن( در جاکارتا گفت: 
»خروج از توافق حاصل شده. بنابراین من به 
برجام خیلی خوشبین  از سرگیری  احتمال 
نیستم.” لاوروف گفت: برجام به سادگی توسط 
ایالات متحده نابود شد. زمانی که دولت جدید 
)دولت بایدن( روی کار آمد، آنها گفتند که آماده 
بازگشت به توافق هستند، اما به جای تصمیم گیری 
برای احیای کامل قطعنامه و خود برجام، اقدام به 

چانه زنی کرده اند. 

 سفیر ایتالیا احضار شد
در پی میزبانی چند نماینده مجلس ایتالیا از 
سرکرده گروهک تروریستی منافقین در پارلمان 
این کشور، سفیر ایتالیا در تهران به وزارت امور 
خارجه احضار و به وی گفته شد که میزبانی از یک 
جنایتکار تروریست، مصداق بارز ترویج و تشویق 
تروریسم است. میزبانی چند نماینده مجلس 
ایتالیا از سرکرده گروهک تروریستی منافقین و 
تروریست نشا ندار در محل پارلمان این کشور، 
منجر به احضار سفیر ایتالیا در تهران به وزارت 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران شد. بر همین 
اساس و در اعتراض به این اقدام، مدیرکل غرب 
اروپای وزارت امور خارجه روز پنجشنبه ۲۲تیر ماه 
»جزوپه پرونه« سفیر ایتالیا در تهران را به وزارت 
امور خارجه احضار کرده و با تأکید بر تعهدات 
بین المللی ایتالیا در مقابله با تروریسم تصریح 
کرد: میزبانی چند نماینده ایتالیا از یک جنایتکار 
تروریست، مصداق بارز ترویج و تشویق تروریسم 
است و جمهوری اسلامی ایران حمایت از تروریسم 
را در هیچ نوع و شکلی از سوی هیچ کس برنمی تابد 

و آن را به شدت محکوم می کند. 

بازگشت رائفی پور به ایران 
کاردار سفارت جمهوری اسلامی ایران در ریاض 
از بازگشت علی اکبر رائفی پور به تهران خبر داد. 
کاردار سفارت جمهوری اسلامی ایران در ریاض 
از بازگشت علی اکبر رائفی پور از جده به مقصد 
تهران در عصر پنجشنبه - ۲۲ تیر - خبر داد. 
حسن زرنگار اظهار داشت: با عنایت به تاکیدات 
وزیر امور خارجه کشورمان و با پیگیری های انجام 
شده از سوی سفارت جمهوری اسلامی ایران در 
ریاض و سرکنسول گری جمهوری اسلامی ایران 
در جده، اشکال به وجود آمده در خروج آقای 
علی اکبر رائفی پور رفع شد و وی عصر پنجشنبه 
با پرواز هواپیمایی ایران ایر، جده را به مقصد 
تهران ترک کرد. زرنگار از مساعدت های مسئولان 
ذی ربط عربستان و به ویژه وزارت خارجه این 

کشور قدردانی کرد. 

           عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر سیاسی

خبــــر
  فرمانده سپاه پاسداران:   

ما از تحریم ها عبور کرده ایم
  فرمانده کل سپاه گفت: ما با راهبرد، تحریم را شکستیم و 
نمی توان همه قاعده های شکستن این سیاست را بیان کرد 
و هنوز بسیاری از آن باید محرمانه بماند؛ دشمن با همه قوا 
به میدان آمد و پیروزی در این میدان فقط به قوت ایمان 
و امید شدنی است. به گزارش تسنیم، سرلشکر حسین 
سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی عصر 
دیروز در مراسم افتتاحیه بیست و هشتمین دوره طرح 
ولایت بسیج دانشجویی طی سخنانی اظهار داشت: شما 
دانشجویان در مرکز اندیشه و تدبیر و افق های بلند تفکر امام 
راحل و رهبر انقلاب اسلامی دریافته اید که دانشگاه مبدا 
همه تحولات است .وی افزود: هر جامعه ای بازتاب اندیشه و 
تفکر آن جامعه است؛ شاکله واقعی یک جامعه، تجسم عینی 
تفکر اوست و هیچ چیزی در عالم جدای از آنچه در اذهان 
می گذرد شکل نمی گیرد. هویت یک کشور و شخصیت یک 
ملت دقیقا پژواک فکر اوست.سرلشکر سلامی گفت: دقیقاً 
جهت گیری های اساسی حرکت یک کشور و یک انقلاب 
بزرگ نتیجه نوع اندیشه و ماهیت فکر سیاسی اوست. 
دانشگاه منشأ شکل گیری هویت فرهنگی یک جامعه است؛ 
ارزش های جامعه در دانشگاه تکوین پیدا می کند؛ همان طور 
که این اتفاق در حوزه علمیه رخ می دهد . هنجارها، معیارها 
و ارزش های فرهنگی یک جامعه که مناسبات اجتماعی 
را تعیین و طهارت اخلاقی یک جامعه را تضمین می کند، 
دانشگاه به تعیین این مهم می پردازد.وی اظهار داشت: 
امروز در یکی از فرازهای جدی تاریخ انقلاب هستیم و ما 
این ۴۵ سال را تجربه کرده ایم و در قلب حوادث بوده ایم. 
البته در تمام این فراز و نشیب ها یک حقیقت را باور کرده ایم، 
اینکه در فضای نابرابر این تقابل، همواره نصرت الهی شامل 
ما شده است.سردار سلامی گفت: تمام راهبردهای آزموده 
شده جهانی و سناریوهایی که منفصل از یکدیگر در نقطه 
به نقطه جهان پیاده شده، در کامل ترین شکل خود به 
صورت یکجا و همزمان علیه ما پیاده سازی شده؛ به نحوی 
که دشمن همزمان سازی تعامل همه مولفه های قدرت را 
در اصول دکترین خود آورده تا در هر زمان نیروی قطعی 
را در نقطه قطعی اعلام کند. نقطه قطعی یعنی حمله به 
مرکز ثقل؛ آنچه دشمن در علم فیزیک در دانشگاه ها تدریس 
می کند در علم سیاست آن را شبیه سازی می کند.سرلشکر 
سلامی تصریح کرد: دشمن با راهبرد با هم تجزیه، تفرقه، 
استحاله و تحریم، ما را در تقاطع این فشارها قرار داده ولی ما 
امروز ایران بزرگ، نافذ، وسیع تر از مرزهای جغرافیایی، یک 
ایران جهانی شده را می بینیم. این نتیجه ی طبیعیِ اعمال 
سخت ترین تهدیدهاست. تا در میدان رقابت با تیم های قوی 
وارد نشوید حتی در ورزش هم قوی نمی شوید. خوشبختانه 
با دشمنی بزرگ درگیر بودیم و بدون داشتن دشمن بزرگ، 

قوی نمی شدیم و رشد نمی کردیم.

  آرمان ملی: رئیس جمهوری 
اسلامی ایران در ادامه برنامه های 
نشست  در  اوگاندا  به  سفر 
بین الادیان که با حضور و سخنرانی 
شیخ شعبان رمضان مواجه مفتی 
اسقف  موگارو  کاذینبا  اوگاندا، 
اعظم مسیحیان اوگاندا و خانم 
رقیه ناکاداما معاون نخست وزیر 
اوگاندا در مسجد ملی این کشور 
برگزار شد، مساجد را مهم ترین 
جلوه گاه بندگی انسان ها در برابر 
خداوند معرفی کرد و گفت: تبیین 
معارف دینی، توجه به مسائل و 
تلاش  و  مسلمانان  مشکلات 
برای رفع این مشکلات و اصلاح 
اجتماعی از مهم ترین کارکردهای 
ابراهیم  سید  است.  مساجد 
رئیسی گفت: امروز نهاد خانواده 
با ترویج همجنس گرایی که یکی از 
زشت ترین انحراف ها و مورد نفرت 
همه ادیان الهی و ابراهیمی است، 
مورد تهدید قرار گرفته است، در 
حالی که توجه به خانواده و تشکیل 
خانواده از نقاط اشتراک میان ادیان 
ابراهیمی است. در همین راستا 
با سفر رئیس جمهوری اسلامی 
دو  مقامات  زیمبابوه،  به  ایران 
کشور در حضور رئیسی و امرسون 
منانگاگوا ۱۲ سند و تفاهمنامه 
همکاری امضا کردند. همکاری 

انرژی،  و  نفت  زمینه های  در 
مخابرات و فناوری اطلاعات، تامین 
اجتماعی و بیمه، کار و اشتغال، 
آموزش عالی و علوم و تحقیقات و 
فناوری، کشاورزی و شیلات، غذایی 
و دارویی، تامین، توزیع و تولید 
تجهیزات پزشکی، ایمنی حرفه ای 
مربوط  آسیب های  کاهش  و 
به کار، حمایت های اجتماعی و 
حمایت از کودکان، توانمندسازی 
افراد معلول و تفاهمنامه همکاری 
میان شرکت تراکتورسازی ایران و 
شرکت ماگای زیمباوه محور اسناد 
همکاری امضا شده میان جمهوری 
اسلامی ایران و زیمبابوه بود. این 
اسناد همکاری میان وزرای امور 
خارجه، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
معاون وزیر کار و معاون بین الملل 
شرکت تراکتورسازی ایران و از 
سوی زیمباوه نیز توسط سرپرست 

و  اراضی  وزیر  خارجه،  وزارت 
کشاورزی، رئیس سازمان غذا و 
داروی زیمبابوه و نماینده شرکت 
ماگا به امضا رسید. در پایان مراسم 
امضای اسناد، سید ابراهیم رئیسی 
در سخنانی با بیان اینکه شاید رابطه 
دوستی ما به آفریقا و زیمباوه مورد 
پسند برخی ها نباشد، گفت: برای 
ما مهم نیست که کسی این روابط 
را بپسندد یا نه، بلکه مهم این است 
که محور این روابط تلاش برای 
تامین منافع دو ملت و کشور ایران و 
زیمبابوه است. رئیس جمهور اظهار 
داشت: تاکید ما بر تسریع در اجرای 
تفاهم نامه ها و اسناد همکاری امضا 
شده میان دو کشور است تا نتایج 
آنها در عمل به تامین منافع دو ملت 
بینجامد. سید ابراهیم رئیسی پس 
از پایان سفر منطقه ای فشرده به 
سه کشور قاره آفریقا که به دعوت 

»کنیا،  جمهور  روسای  رسمی 
اوگاندا و زیمباوه« انجام شد، عصر 
روز پنجشنبه به وقت محلی، با 
بدرقه رئیس جمهور زیمبابوه، هراره 
پایتخت این کشور را به مقصد 
تهران ترک کرد. رئیس جمهور 
رئیسی پس از سفری فشرده به 
سه کشور آفریقایی که به دعوت 
»کنیا،  جمهور  رؤسای  رسمی 
اوگاندا و زیمباوه« انجام شد، با 
استقبال محمد مخبر به تهران 
بازگشت. سیدابراهیم در تشریح 
نتایج و دستاوردهای این سفر گفت: 
ارتباط ما با قاره آفریقا، مثل ارتباط 
با کشورهای قاره آسیا و دیگر نقاط 
جهان اهمیت دارد و نباید ارتباط با 
این قاره که سرزمین فرصت هاست، 
مورد غفلت واقع شود. او توافق بر 
سر تهاتر محصولات پتروشیمی 
از  را  اساسی  کالاهای  با 
دستاوردهای مهم این سفر دانست. 
رئیس جمهوری در ادامه با بیان 
اینکه هدف اول این سفر تقویت 
عمق راهبردی جمهوری اسلامی 
ایران بود، تصریح کرد: گسترش 
ارتباط با کشورهای قاره آفریقا از 
اهداف این سفر بود؛ چرا که آفریقا 
قاره فرصت های ارزشمند، منابع 
سرشار طبیعی، معادن و زمینه ها و 

استعدادهای فراوان است. 

رئیس جمهور:
 آفریقا سرزمین فرصت هاست و نباید مورد غفلت واقع شود

 دولت گام های بزرگی در
عدالت آموزشی برداشته است

  معاون اول رئیس جمهور در جلسه ای 
در خصوص ایجاد عدالت آموزشی و 
بررسی وضعیت بازماندگان از تحصیل، 
گفت: غفلت از نظام آموزشی زمانی 
نیروی  جبران  که  می شود  نمایان 
نباشد  پذیر  امکان  تحصیل کرده 
و باید با توجه به اهمیت این موضوع 
در دولت سیزدهم و همچنین هوش 
و استعداد کودکان و نوجوانان ایرانی با 
برنامه ریزی منظم و کمک اندیشکده ها 
آمار  مطالعاتی  پژوهشکده های  و 
بازماندگان از تحصیل را به صفر رساند. 
مردمی  دولت  افزود:  مخبر  محمد 
سیزدهم گام های بزرگی در رفع موانع 
عدالت آموزشی و بازگشت بازماندگان 
از تحصیل برداشته است و آمادگی کامل 
داریم تا اهداف سند تحول را محقق 
کنیم. وی با اشاره به آمار بازماندگان از 
تحصیل در برخی از استان ها، بر ضرورت 
شکل دادن یک قرارگاه و رفع چالش های 
این استان ها در حوزه آموزش و پرورش 
تاکید و وزیر آموزش و پرورش را موظف 
کرد برنامه عملیاتی این قرارگاه به 

سرعت آماده و عملیاتی شود. 

  آرمان ملی: رئیس مجلس با تأکید بر 
فراموش نکردن مردم، اظهار داشت: فراموش 
نکردن مردم فقط به این معنا نیست که به آنها 
خدمت کنیم بلکه به این معناست که هرگاه 
قصد داریم هر کاری انجام دهیم و مأموریتی 
داریم که برای مردم انجام دهیم با استفاده 
از خود مردم انجام دهیم. محمد باقر قالیباف 
گفت: در هر حرکتی که مردم را از آن جدا 
کرده و ما دولتی ها تصور کنیم خودمان مؤثر 
هستیم و می توانیم کار انجام دهیم با شکست 
مواجه می شویم چنانکه در دوران دفاع مقدس 
ارتش و سپاه نیز هرگز به تنهایی نمی توانستند 
موفقیت کسب کنند بلکه مردم یعنی بسیجی ها 
بودند که با حضور خود در جنگ توانستند 
موفقیت ایجاد کنند در حالی که آموزش های 
حرفه ای نظامی هم ندیده بودند. وی در ادامه با 
بیان اینکه اگر مردم به صحنه بیایند می توانند 
مسائل را حل کنند، اظهار داشت: زمانی که 
جمع کثیری از مردم با اخلاص و با اعتقاد به 
سنت های الهی به صحنه بیایند، خداوند از 
جایی به ما کمک خواهد کرد که در هیچکدام 
از محاسبات ما وجود نداشته است و این اتفاق 
زمانی می افتد مردم که موضوعیت اساسی 
دارند، در عرصه باشند. رئیس قوه مقننه با 
تأکید بر اینکه نباید تردید کرد که مشکلات 
اقتصادی امروز به این دلیل است که اقتصاد 
را از دست مردم گرفته و آن را دولتی کرده ایم، 
به فرمایشی از امام)ره( درباره عدم دخالت 
دولت در امورات اقتصادی و استفاده از ظرفیت 
مردم، اشاره و تصریح کرد: حضرت امام)ره( که 
فقیه، مجتهد و تاریخ ساز فرهنگ شیعه است، 
می فرمایند دخالت دولت در اقتصاد، نامشروع 

است. رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با بیان 
اینکه هر کاری انجام می دهیم با هدف باز کردن 
گره از کار مردم است، گفت: این گره گشایی 
منوط به استفاده از خود مردم است. اگر تحلیل 
روندی از زمان پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون 
داشته باشیم می بینیم که هرگاه موفق بوده ایم 
با اتکا به سنت های الهی و باور به مردم پیش 
رفته ایم و هرگاه شکست خورده ایم از این دو 
موضوع غفلت کرده ایم. وی در ادامه با تأکید بر 
اینکه باید بدانیم همواره در حال نبرد هستیم 
و جبهه را شناسایی کنیم، یادآور شد: امروز 
وظیفه ما در مجلس قانونگذاری است و اگر 
رهبر معظم انقلاب این منت را بر ما گذاشته و 
عملکرد ما را تأیید کردند به این علت است که 
به وظیفه خود یعنی قانونگذاری، با نقشه راه و 
اولویت بندی طی این ۳ سال عمل کردیم اما 

شاید نتیجه آن سر سفره مردم دیده نشده 
باشد چون به حوزه اجرا باز می گردد. 
مصمم  اینکه  بیان  با  مجلس  رئیس 

هستیم در جریان رسیدگی به 
لایحه پنجساله هفتم به صورت 
کنیم،  حرکت  محور  مسأله 
خاطرنشان ساخت: قصد داریم 
در این قانون مسائل را اولویت 
بندی کنیم تا با تسهیل گری، 
تحول جدی در زندگی مردم 
را شاهد باشیم. قالیباف با بیان 

اینکه ما به عنوان مجلس انقلابی 
قصد داریم با حفظ شاخص های 
انقلابی حداقل وظیفه خود را در 
قانونگذاری در خصوص لایحه 
پنجساله برنامه هفتم انجام دهیم، 

گفت: این لایحه باید متفاوت از لوایح گذشته 
باشد که پس از تصویب آنها امکان اجرای آن 
وجود نداشت و اگر دولت و مجلس با همکاری 
یکدیگر این لایحه را به سرانجام برسانند قطعاً 
در پایان آن به ثبات اقتصادی خواهیم رسید 
که منفعت آن را مردم ببرند. قالیباف در پاسخ 
به انتقادی درباره دخالت نمایندگان مجلس 
در انتصابات دولتی، عنوان کرد: قطعاً دخالت 
نمایندگان در عزل و نصب ها خلاف قانون است، 
بنده نیز بارها قاطعانه این مسأله را مطرح کرده 
و گفته ام که کار خلاف شرع است و رهبر معظم 
انقلاب نیز نسبت به این موضوع تذکر لازم را 
داده اند. هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان نیز این 
موضوعات را ثبت و ضبط کرده و در آینده افراد 
تأثیرگذار خواهد بود. ما کار خود را در مجلس 
دنبال می کنیم و هرگاه ایرادی در کار 
مدیری دیده شد براساس اختیار قانونی 
موضوع از طریق وزیر دنبال می شود 
که باز هم در نهایت اگر قرار شد مدیر 
تغییر کند، نمایندگان حق ارائه 
پیشنهاد در این خصوص 
را ندارند. وی درباره نحوه 
بیان  با  مجلس  نظارت 
رأس  در  مجلس  اینکه 
امور است، گفت: نظارت 
مجلس، نظارت به صورت 
فردی نیست؛ استیضاح، 
تحقیق و تفحص و سوال 
وجود دارد که ممکن است 
یک نماینده آن را آغاز کند 
کل  را  نهایی  تصمیم  اما 

مجلس می گیرد. 

محمد باقر قالیباف: 
دخالت نمایندگان در عزل و نصب ها خلاف قانون است

آیت ا... سید حسن خمینی:
 مردم ایران در دفاع از تمامیت ارضی کشور با کسی تعارف ندارند

روسیه موضع اخیرش را 
سریعا اصلاح کند

فرامین مقام معظم رهبری 
در حوزه رسانه اجرا شود

 خطیب جمعه تهران در رابطه با 
بیانیه پایانی گفت وگوهای راهبردی 
وزرای خارجه روسیه و کشورهای عضو 
شورای همکاری خلیج فارس گفت: با 
توجه به روابط راهبردی و استراتژیک 
سازمان  منشور  و  مسکو  و  تهران 
شانگهای در مورد احترام به حاکمیت و 
تمامیت ارضی کشورهای عضو، انتظار 
جدی ملت عزیز ایران و ملل مسلمان 
منطقه از مسکو تصحیح و اصلاح عاجل 
حجت الاسلام  است.  اخیر  موضع 
ابوترابی فر با اشاره به اینکه هفته تامین 
اجتماعی به نوعی گرامیداشت خدمت 
به مردم است، بیان کرد: هفته ای است 
که تبیین کننده جایگاه فاخر نظام 
تامین اجتماعی برای تحقق عدالت و 
امنیت و کرامت انسانی آحاد جامعه در 
حکمرانی مبتنی بر عقلانیت و دانش و 
معارف وحیانی است. وی تصریح کرد: 
نظام تامین اجتماعی نقش تعیین 

کننده ای در حکمرانی دینی دارد، 

 سخنگوی دستگاه قضا در رابطه با 
ویژگی های شخصیتی شهید بهشتی 
اظهار کرد: پرکاربودن شهید، منظم 
بودن، با ابتکار بودن و پرحوصله بودن 
از خصوصیات شهید بهشتی بود که 
رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر با 
مسئولان قضائی بر آن تاکید داشتند. 
مسعود ستایشی گفت: در هر کاری 
باید به این خصوصیات متمسک شویم 
تا مسیر شهید بهشتی را ادامه دهیم. 
وی تصریح کرد: جایگاه قوه قضائیه 
فراز دیگر فرمایش معظم له بود که 
باید در این رابطه نیز با دقت عمل 
کنیم. ایشان فرمودند که کارتان بسیار 
مهم است لذا باید کار ما به خوبی 
جلوه پیدا کند و انتشار یابد. وی با 
بیان اینکه مناط داوری دیگر موضوع 
مورد اشاره رهبر معظم انقلاب بود، 
گفت: خروجی اقدامات انجام شده 
در قوه قضائیه باید همراه با رضایت 
مردم باشد. ستایشی تصریح کرد: 
برای محقق شدن فرامین مقام معظم 
رهبری باید سرفصل های عملیاتی 

شدن دستورات ایشان فراهم شود. 

  آرمان ملی: یادگار امام گفت: در 
شرایطی که هزاران عامل ناامیدی ممکن 
است وجود داشته باشد، ورزش می تواند 
در جهت امید نقش بالایی داشته باشد. 
.. سید حسن خمینی در دیدار  . آیت ا
اعضای تیم ملی فوتبال نوجوانان ایران 
در حسینیه جماران در سخنانی با توصیه 
به این که »قدر تیم خود را بدانید«، گفت: 
مراقب باشید که انسان ممکن است با 
یک چرخش کوچک از گردنه بیرون 
برود. ممکن است ده سال آینده جزو 
لژیونرها باشید، اما هدف خود را صرفا 

معطوف به آن نقطه نکنید، چرا که زندگی 
فراز و فرودهای زیادی دارد. قبل از شما نیز 
بازیکنان زیادی بوده اند و بعدا هم خواهند 
بود؛ چه بخواهیم چه نخواهیم زمان می گذرد. 
وی با توصیه به اتکال به خدا، یادآور شد: 
انسان هایی که با خدا رابطه عاطفی برقرار 
می کنند نه با شکست ها، تمام می شوند و نه 
با پیروزی ها دچار غرور می شوند. لذا در هر 
لحظه رفاقت با خدا را حفظ کنید و هیچ گاه 
مغرور نشوید. یادگار امام با آرزوی زندگی 
سالم برای بازیکنان تیم نوجوان، بر قطع نشدن 
ارتباط با خدا مجددا تاکید کرد و سپس گفت: 
با خود عهد ببندید که با محله و هم بازی های 
خود در آنجا ارتباط عاطفی خود را حفظ 

کنید؛ شما مدیون آنها هستید. خودتان را گم 
نکنید. یادگار امام با تاکید بر نقش ورزش در 
امیدآفرینی ملی، به تجربه آرژانتین در این 
زمینه اشاره کرد و گفت: در شرایطی که هزاران 
عامل ناامیدی ممکن است وجود داشته باشد، 
ورزش می تواند در جهت امید نقش بالایی 
داشته باشد. وی درباره صحنه های افتخارآمیز 
ماندگار در تاریخ ورزش فوتبال یادآور شد: 
بازی علی دایی با دنده شکسته تا پایان بازی 
ناشی از عرق ملی نسبت به کشور و ملت بود. 
این روحیه که هرکس تا نهایت توان تلاش 
کند، یک ویژگی مهم برای کار جمعی است. 
همه سرباز مردم هستیم و سرباز کسی است 
که با تمام توان در صحنه باقی بماند. وی با 
تاکید بر نقش همدلی در موفقیت هر تیم، 

اظهار کرد: کار مربی ایجاد همدلی 
در تیم است؛ لذا هر بازیکنی که روی 
نیمکت می نشیند هم باید با همان 
انرژی بازیکن وسط زمین بنشیند. 
رفاقت خود را تقویت کنید. سرمربی 
و مربی هم باید در تیم بزرگی کنند. 
اگر به این رفاقت برسید، موفق 
می شوید. سیدحسن خمینی ادامه 
داد: چنانچه این روحیه را تمرین 
کنید، اگر در آینده هم وارد تیم ملی 
حفظ  را  آن  شوید،  بزرگسالان 
خواهید کرد. بعضا افرادی بودند 
که به رغم بازی خوب به خاطر حاشیه آفرینی، 
دچار مشکل شدند. وی با آرزوی موفقیت در 
بازی های اندونزی، خواستار مطالعه و بررسی 
علل ناکامی ها در دوره های گذشته شد و 
استفاده از نوجوانان استان های مختلف کشور 
در تیم را مایه شکوفایی استعدادها در هرکدام 
از مناطق دانست. وی در حاشیه این دیدار در 
گفت وگویی درباره ادعاهای اخیر نسبت به 
جزایر سه گانه گفت: بحث دفاع از تمامیت 
ارضی کشور و حفظ هر وجب از سرزمین ایران 
موضوعی است که مردم ایران بر سر آن با کسی 
تعارف ندارند. مسئولان کشورهای خارجی 
هرگز نباید به خود جرأت دهند که درباره 
سرزمین ایران اظهارات سخیف داشته باشند. 



نتیجه نگرانی  در ساختار اطلاعاتی لیبی؟ 
سازندگان مستند امام موسی صدر 

را هم ربودند
۳ روزنامه نگار که در لیبی در حال تولید مستندی درباره امام 
موسی صدر بودند، در این کشور ربوده شدند. روزنامه دیلی میل 
اخیرا گزارش داد ۳ روزنامه نگار شاغل در بی بی سی که مشغول 
تهیه یک مستند در مورد امام موسی صدر بودند در لیبی ربوده 
و پنج روز در یک زندان که برای شکنجه ساخته شده زندانی 
شدند. این روزنامه در خبری که چند روز پیش منتشر شد اعلام 
کرد: این سه فرد در مارس گذشته ربوده شدند اما با فشارهای 
اعمال  شده از طرف وزارت خارجه بریتانیا، دولت سوئد و شبکه 
بی بی سی بعد از پنج روز آزاد شدند. این سه روزنامه نگار به همراه 
یک خبرنگار به نام قاسم حمادی از طریق فرودگاه بین المللی 
طرابلس وارد لیبی شدند، حمادی در مورد حادثه آدم ربایی برای 
روزنامه سوئدی اکسپریسین نوشت: من با تیم گروه تولید این 
فیلم مستند از فرودگاه بین المللی طرابلس همکاری ام را آغاز 
کردم، ما برای تولید یک فیلم مستند به اینجا آمده بودیم. او 
در بخش دیگری از گزارش خود نوشت: هنوز نمی دانم چرا ما را 
ربودند، اما نزدیک ترین تفسیری که به ذهنم می رسد این است 
که این فیلم مستند، نگرانی هایی در ساختار اطلاعاتی لیبی 
به وجود آورده است. دیلی میل لحظات پراضطراب و دلهره آور 
گروه فیلمسازی هنگام گرفتاری در دست آدم ربایان را به نقل 
از حمادی روایت کرد و گزارش داد: بعد از ربوده شدن زمان 
پردلهره ای را پشت سر گذاشتیم، ما را به یک سلول کوچک 
منتقل کردند. هنوز هم صدای نگهبانان در گوشم پژواک 
دارد؛ تو اینجا می میری، تو را تکه تکه می کنیم و همین جا دفن 
می کنیم، هیچ کس نمی داند تو اینجا هستی. حمادی افزود: از 
همان لحظه اول ورود گروه به فرودگاه طرابلس ما تحت نظر 
بودیم، با اینکه سه ساعت از خروج تمام مسافران از سالن فرودگاه 
می گذشت اما ما همچنان منتظر مهر شدن گذرنامه های خود 
بودیم. ما چند روزنامه نگار یک تصویربردار و یک تهیه کننده از 
سه کشور مختلف بودیم که فیلمی در مورد امام موسی صدر 
تولید می کردیم، به محض خروج از فرودگاه یک مامور و دو 
راننده لیبی منتظر ما بودند، به محض ورود ما را به هتل رادیسون 
طرابلس بردند و اجازه ندادند از آنجا خارج شویم. او ادامه داد: 
روز بعد در حالی که منتظر رسیدن تایید معرفی نامه های خود 
از مقر وزارت خارجه که در نزدیکی هتل واقع است بودیم، 
افرادی به هتل آمدند و تیم مستندساز را به داخل یک خودرو 
که منتظرشان بود بردند، وقتی مرا هم مجبور کردند که در 
صندلی عقب خودرو بنشینم به دوستانم گفتم، بچه ها ما را 
ربودند. حمادی توضیح داد: خودرو با سرعت بسیار زیادی در 
امتداد ساحل به سوی شرق در حرکت بود، یکی از ربایندگان به 
من گفت: می دانی ما کجا هستیم؟ بعد از مدتی خواهی فهمید. 
فقط امیدوار بودم که القاعده یا گروه داعش نباشند. گفتنی است 
دولت لیبی هیچ توضیح یا تفسیری درباره این حادثه ارائه نکرد. 
سخنگوی بی بی سی هم اعلام کرد: یک تیم کوچک از شبکه 
بی بی سی مارس گذشته وارد لیبی شد، این تیم مجوزهای کافی 
و لازم برای جمع آوری اطلاعات در مورد داستان فیلم مستند 
را در اختیار داشتند اما به دلایل نامشخصی به دست سرویس 

اطلاعات لیبی برای چند روز بازداشت و بازجویی شدند.
   صدر و ایران 

صدر اقدامات زیادی داشت. او در تابستان ۱۳۴۵ خورشیدی 
رسما از حکومت لبنان درخواست نمود تا همانند دیگر طوائف 
آن کشور، مجلسی برای سازماندهی طایفه شیعه و پیگیری 
مسائل آن تأسیس گردد. مجلس اعلای شیعیان لبنان در اول 
خرداد ۱۳۴۸ تأسیس شد و خود او با اجماع آراء به ریاست آن 
انتخاب گردید. با آغاز جنگ داخلی لبنان در فروردین سال 
۱۳۵۴، تمامی تلاش های امام صدر مصروف پایان دادن به این 
بحران گردید. وی در خرداد آن سال در مسجد عاملیه بیروت به 
اعتصاب غذا نشست و به پشتوانه مقبولیت وسیع خود در میان 
تمامی طوائف، آرامش را به تابستان لبنان بازگردانید. با شعله ور 
شدن مجدد آتش جنگ، امام صدر در اردیبهشت ۱۳۵۵ حافظ 
اسد را بر آن داشت تا با اعزام نیروهای سوری به لبنان، موازنه 
قوا و آرامش را به این کشور بازگرداند. حل اختلافات مصر با 
سوریه و متعاقب آن برپایی کنفرانس سران عرب در ریاض طی 
مهر ۱۳۵۵، آب سردی بود که توسط امام صدر بر آتش جنگ 
داخلی لبنان فرو ریخته شد. این آرامش تا زمانی که امام صدر 
در لبنان حضور داشت، ادامه پیدا کرد. امام صدر اگرچه لبنان را 
محل اصلی فعالیت های خود قرار داده بود، اما هیچگاه از دیگر 
مسائل جهان اسلام غافل نبود. موفقیت انقلاب اسلامی ایران، 
امنیت حوزه های علمیه، اتحاد جهان عرب و اسلام جهت مبارزه 
با اسرائیل و بالاخره گسترش تشیع در آفریقای سیاه، مهم ترین 

دغدغه های خارج از لبنان ایشان را تشکیل می داد. 

جلال میرزایی:
عملکرد ۲ سال اخیر  شکست فرضیه یکدستی 

را آشکار کرد
یک نماینده مجلس دهم در خصوص اینکه چندین وقت 
است صاحبان تریبون به جای این که از مسئولان برای وضعیت 
پیش آمده سوال بپرسند توپ گرانی ها و تورم را در زمین مردم 
می اندازند و آنان را عامل این قضایا معرفی می کنند،  گفت: 
واقعیت قضیه این است که یک مشکلاتی این وسط وجود دارد. 
جریانی که درحال حاضر قدرت را به واسطه انتخابات سال ۱۴۰۰ 
در اختیار گرفته یک وعده هایی به مردم پیش از آمدن شان دادند 
و  به گونه ای صحبت می کردند که کشور وفور امکانات و منابع 
است و مقصر دولت سابق و یا جریان غربگراست که نمی تواند 
از منابع استفاده درست کند.  جلال میرزایی اظهار داشت: این 
جریان در حال حاضر روی کار آمده و هر قدر زمان می گذرد 
متوجه می شوند کشورداری با شعار امکان پذیر نیست و نیازمند 
برنامه است و پیشبرد برخی از برنامه ها نیاز به همراهی و حمایت 
مردم دارد منتها دولت در برخی از حوزه ها باید کارآمدی خود را 
برای مردم اثبات کند تا در جایی که نیاز دارد مردم هم پای کار 
بیایند فعلا این دولت در حوزه هایی که مردم انتظار داشتند به 
بخشی از وعده هایش عمل کند کاری نکرده است بنابراین باید 
با یک ادبیات دیگری باید با مردم صحبت کند. میرزایی عنوان 
کرد: ما این را در دو الی سه سال اخیر مشاهده کرده ایم که چه 

اتفاقاتی افتاده است. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات مجلس در پایان 
سالجاری؛ مشخصا دوازدهم اسفند ماه برگزار خواهد شد و در همین 
راستا چندی است که دستگاه های اجرایی و نظارتی فعالیت های 
خود را برای برگزاری انتخابات باشکوه آغاز کرده اند. این در حالی 
است که در همین راستا برخی جریانات سیاسی نیز کم کم در 
حال چینش پایه های ابتدایی حضور و فعالیت در انتخابات پیش رو 
هستند. چه اینکه مجموعه های مختلف در اردوگاه اصولگرایی از 
شورای وحدت گرفته تا شورای ائتلاف نیروهای انقلاب جلسات 
خود را برای برنامه ریزی در جهت حضور در انتخابات اسفند تحت 
عناوین مختلف برگزار می کنند تا در نهایت در این انتخابات نیز مثل 
دور گذشته انتخابات مجلس در اسفند ۹۸ بتوانند با وحدتی هر چند 
حداقلی لیستی واحد ارائه دهند و بر همان مبنا بتوانند در انتخابات 
بدون تشتت و افتراق شرکت کنند. این در وضعیتی است که به نظر 
می رسد شرایط آن طور که باید و شاید برای اینها فراهم نیست و 
حداقل اختلافات درون جریانی پا برجاست. چه اینکه جبهه پایداری 
نخستین مجموعه ای است که به احتمال فراوان اگر خواسته هایش از 
سوی شورای ائتلاف و وحدت اجابت نشود، داد جدایی سر خواهد داد 
و مستقلا در انتخابات شرکت خواهد کرد. چنانکه اخیرا محمدرضا 
باهنر، رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری در این خصوص گفته: 
»۵  یا ۶ فهرست می خواهد در تهران ارائه شود. باید تلاش کنیم هر 
کدام اینها قدری از ایده آل های شان کوتاه بیایند تا به یک فهرست 

۳۰ نفره برسند. 
بخش هایی از اصولگرایان وارد ائتلاف نمی شوند و اینکه پایداری 
نصف لیست تهران را خواسته وگرنه مستقل می آید« از همین رو 
است که ائتلاف درون جریانی اصولگرایان نیز چندان قابل پیش بینی 
نمی نماید و باید شاهد اختلافات اصولگرایانه باشیم. اما اوضاع 
در جریان اصلاحات به گونه دیگری است. آنها پس از آنکه در دو 
انتخابات پیشین در اسفند ۹۸ و خرداد ۱۴۰۰ حضور سازماندهی 
شده و تشکیلاتی نداشتند هنوز تصمیم قطعی برای حضور در 
انتخابات پیش رو هم نگرفته اند و منتظر تغییرات در ماه های پیش رو 
چه در جامعه و چه از سوی دستگاه های حاکمیتی هستند. به طور 
مشخص اصلاح طلبان که کنش خود را معطوف به جامعه کرده اند 
اگر بدانند که مردم در انتخابات مشارکت چندان بالایی نخواهند 
داشت آنها نیز در نوع نگاه خود به مساله انتخابات تجدیدنظر 
خواهند کرد اما اگر مردم به طور گسترده در انتخابات  حضور یابند و 

دستگاه های نظارتی نیز شرایط را برای حضور همه جریانات سیاسی 
آسان تر بگیرند قطعا آنها نیز حضور خواهند یافت. 

گرچه حضور اصولگرایان اساسا چندان ارتباطی با حضور یا عدم 
حضور مردم ندارد و آنها تحت هر شرایطی می آیند. حال باید منتظر 
ماند و دید شرایط انتخابات در ماه های پیش رو چگونه پیش خواهد 
رفت و بر آن اساس جامعه و جریانات سیاسی چه تصمیماتی را 
معطوف به انتخابات پیش رو اتخاذ خواهند کرد. قدر مسلم با توجه به 
عملکرد پر انتقاد مجلس یازدهم مجلس بعدی جدای از هر مولفه ای 
باید کارآمدی را  سرلوحه قرار دهد و به واقع در راس امور قرار گیرد. 

    مطالبه مجلس کارآمد، مردم را پای صندوق خواهد 
آورد

یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص انتخابات پیش رو اظهار 
داشت: همه یک واقعیت را قبول دارند و به نوعی هرکس به این مساله 
اقرار دارد که عکس العمل ها در خصوص نارضایتی از هر دستگا هی 
کنارکشیدن از صحنه سیاسی و عدم حضور در انتخابات نیست. 
به خصوص زمانی که مولفه های قدرت و اقتدار برای نظام به ویژه در 
ابعاد منطقه ای و بین المللی برای همه و حتی آنهایی که نارضایتی و 
ایراد دارند محسوس است. محسن کوهکن به »آرمان ملی« گفت: 
هر زمان با آنهایی که انتقادی دارند صحبت می کنیم می گویند همه 
مسائل را قبول داریم و اگر بشود در مسائل اقتصادی هم تلاشی شود 

و مشکلات مرتفع شود شرایط بسیار بهتر می شود. 
نماینده ادوار مجلس افزود: برای احزاب سیاسی، حاکمیت، 
صداو سیما و کسانی که در امر انتخابات هستند باید تلاش گسترده 
و صادقانه ای داشته باشند که اطلاع واقعی، دقیق و صحیح به جامعه 
منتقل شود که به مشارکت کمک می کند. وی افزود: چنانچه مطالبه 
مردم مجلس کارآمد انقلابی باشد پای کار خواهند آمد. حضورشان 
نیز بر این مبناست که به صرف انقلابی بودن فرد را انتخاب نمی کنند 
بلکه دنبال افراد کارآمد تر  و با تجربه می گردند. مجلسی را فرض 
کنید که هم انقلابی باشد و هم سطح تجربه و فهم نمایندگان روی 

مسائل سطح خیلی بالایی باشد. 

   مردم باید بتوانند از مسیر انتخابات خواسته های خود 
را دنبال کنند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص شرایط جامعه و 

مشارکت در انتخابات اظهار کرد: شرایط از هم اکنون قابل تحلیل 
نیست، اما آن انتخاباتی که مردم نیاز به حضور در پای صندوق داشته 
باشند یک مولفه اش به این بازمی گردد که مجریان انتخابات چقدر 
این اطمینان را به مردم می دهند که چه میزان آرا ی شان اهمیت 

دارد و می تواند تعیین کننده باشد. 
احمد حکیمی پور به »آرمان ملی« گفت: تلاش جریان های 
سیاسی نیز بر این است که بتوانند نقش آفرین باشند و یک فضا هم 
مهیا باشد. اما اصل به زمین مسابقه، داور و وضعیت جوی بازمی گردد 
که تیم ها ببینند می توانند کاری کنند و تماشاگر می تواند در 
این بازی حضور پیدا کند یا خیر. اینها خیلی در اختیار کنشگران 
نیست. دبیرکل حزب اراده ملت بیان کرد: انتخابات پرشور و واقعی 
مولفه هایی دارد که از همه مهم تر در آن اعتماد مردم و احساسی 
است که مردم بتوانند از مسیر انتخابات خواسته های خود را دنبال 

کنند. 

   اختلاف نیروهای انقلابی با اصلاحات در مساله تجدد 
است

رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اظهار داشت: برخی افراد 
خود را انقلابی معرفی می کنند و در شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی ساز و کارهایی خواهیم گفت تا بر اساس آن ساز و کار افراد 
اصلح برای مجلس دوازدهم انتخاب شوند. غلامعلی حدادعادل با 
بیان اینکه مهندسی حل مساله از ویژگی های بهارستانی ها در 
دوره دوازدهم باید باشد، گفت: ایران مشکل زیاد دارد، اما مساله 
ندارد، معنای این عبارت این است که کشور گرفتاری دارد، اما 
مشکل از شکوه و گلایه به مساله تبدیل نشده تا بتوان برای رفع 
آن راهکار ارائه داد. وی افزود: مهندسی حل مساله یک ضرورت در 
جامعه امروز است و باید افرادی با این ویژگی به مجلس دوازدهم 
راه یابند. باید مراقب باشیم تا در انتخابات پیش رو بهانه ایجاد 
نشود، فقط دنبال کار و رفع مشکلات باشیم. رئیس شورای ائتلاف 
نیروهای انقلاب اسلامی با اشاره به در پیش بودن انتخابات مجلس 
در ۱۱ اسفند ۱۴۰۲، بیان کرد: به نحوه پیشبرد اهداف و عملکرد 
در انتخابات در نشست های آینده بیشتر پرداخته می شود. وی با 
اشاره به اینکه تجدد مساله بین ملت اسلامی با غرب است تا با تجدد 
چگونه برخورد کنند، افزود: اختلاف نیروهای انقلابی با اصلاحات 

نیز در مساله تجدد است.
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فعالان سیاسی در گفت وگو با »آرمان ملی« انتخابات مشارکتی و مولفه های آن را بررسی کردند

باید مردم به صندوق اعتماد کنند

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: ظاهرا چالش پخش فیلم به 
دانشگاه ها هم رسیده است و تنها ساترا و صداوسیما نیستند که 
در این ایام دچار چالش هستند. روز پنجشنبه گفت وگوی زنده 
محمدجواد ظریف با تلویزیون اینترنتی دانشگاه تهران لغو شد. وزیر 
خارجه سابق ایران در این خصوص به »جهان دیپلماسی« گفت: 
دوستان با اصرار زیاد و به رغم اینکه من از مصاحبه امتناع می کنم، 
از من قول مصاحبه زنده گرفتند که فقط به احترام دانشگاه تهران 
که خانه جدیدم است، با آن موافقت کرده بودم. او افزود: از یک منبع 
مطلع، شنیدم که با پخش زنده مخالفت شده و لذا به شبکه دانشگاه 
تهران اعلام کردم که در گذشته نیز در مصاحبه غیرزنده شرکت 

نمی کردم و اکنون نیز از شرکت در مصاحبه معذورم. 
  مجوز نداشتیم!

مدیر شبکه اینترنتی دانشگاه تهران در گفت وگو با خبرنگار 
بخش دانشگاه این شبکه گفت: فضای باز رسانه ای موجود در 
شبکه دانشگاه زمینه حضور همه اندیشه ها را فراهم کرده است. 
شریفی خاطرنشان کرد: دکتر ظریف همانند سایر اعضای محترم 
هیات علمی دانشگاه تهران که آزادانه از زمان راه اندازی شبکه 
دانشگاه تهران به بیان دیدگاه های خود پرداخته اند اگر در شبکه 
دانشگاه حضور یابند باعث بهره مندی جامعه دانشگاهی خواهند 
شد. وی افزود: پخش زنده گفت وگوهای شبکه نیازمند مجوز 
مراجعی است که در فضای مجازی مدیریت این بخش را در سایت 
رسمی عهده دارند که عدم هماهنگی برای صدور مجوز پخش 
زنده شبکه دانشگاه، سبب شد دکتر ظریف گفت وگوی غیرزنده 
را نپذیرند اما همچنان امیدواریم ایشان فرصت گفت وگو با جامعه 

دانشگاهی را از دست ندهند. 
  فشار به شبکه های اجتماعی

واگذاری نظارت بر حوزه سکوهای صوت و تصویر فراگیر و شبکه 
نمایش خانگی به صداوسیما خبری بود که دو هفته پیش منتشر 

شد و به دنبال آن جمعی از بازیگران در یک استوری مشترک 
ضمن تاکید بر پیامدهای  چنین تصمیمی، اعتراض خود را نسبت 
به آن اعلام کردند و عده ای هم این کار را بی توجهی به حقوق 
مخاطب به عنوان مصرف کننده آثار شبکه نمایش خانگی عنوان 
کردند. به عنوان نمونه برخی سایت ها روز گذشته نوشتند: بیانیه 
مشترک لاوروف، وزیر خارجه روسیه و وزرای خارجه کشورهای 
حاشیه خلیج فارس درباره ادعاهای امارات بر جزایر ایرانی انتقادات 
فراوانی را از روسیه در فضای سیاسی و افکارعمومی ایران درپی 
داشت. بیانیه مداخله جویانه روسیه، لزوم تجدیدنظر در سیاست ها 
و رویکرد های صداوسیما را بیش از گذشته آشکار کرده است. 
شانه ساز، مدیرعامل نماوا در گفت وگو با خبرآنلاین بخشی از 
نظارت و اعمال سلیقه ساترا را چنین بیان کرد: »تنها در صنعت 
نمایش خانگی است که رگولاتور، خودش رقیب ماست. عملکرد 
ساترا شبیه به بازی فوتبالی شده که از مجموعه نود دقیقه بازی، ۸۰ 
دقیقه بازی در میانه زمین برگزار می شود و ده دقیقه پایانی بازی 
به این نقطه می رسد که حذفش کنید. ساترا هیچ خطوط قرمزی 
را شفاف اعلام نمی کند. مثلا در سریال »خاتون« به ما گفتند چرا 
گفتید روس ها از شمال وارد ایران شدند؟ باید می گفتید متفق ها. 
ما که نمی توانیم تاریخ را عوض کنیم. اگر قرار است شرکت های 
خصوصی را تعطیل کنید، بگویید. اینکه ما را ذره ذره آب می کنید 
درست نیست. الان فقط فیلیمو و نماوا در این زمین بازی باقی 
مانده اند. اگر می خواهید دو دستی بازار را تقدیم ماهواره کنیم 
و برویم. اگر به ما می گویید محتوایی شبیه صداوسیما بساز در 
پاسخ باید بگوییم که خب صداوسیما دارد خودش می سازد؛ 
مردم چرا باید پول اینترنت بدهند. اگر آنها موفق بودند که الان 
باید صداوسیما کلی کاربر داشت.« البته پس از مدتی که از انتشار 
مصاحبه شانه ساز مشخص شد، این گفت وگو در سال گذشته 
منتشر شده و در آن مقطع روابط عمومی نماوا توضیح داده بود که: 

»این گفت وگو یکسال پیش انجام شده و در توضیح چالش های آن 
دوران با مدیریت وقت سازمان ساترا بوده است. لازم به ذکر است 
این سریال بدون حذف نام روسیه پخش شد و هم اکنون هم در 
پلتفرم نماوا در دسترس عموم است.« اسماعیل قدیمی، مدرس 
دانشگاه علامه طباطبایی و مترجم کتاب »نظریه های جامعه  
اطلاعاتی« در همین راستا توضیح می دهد: »استقلال حرفه ای 
وسایل ارتباط جمعی اگر نقض شود زیان های غیرقابل جبرانی 
متوجه جامعه می شود. در این میان رعایت حقوق مخاطبان، 
کاربران و ارتباط گران در دانش ارتباطات اجتماعی به عنوان یک 
اصل پذیرفته شده است. در حقیقت وسایل ارتباط جمعی اختراع 
شده اند تا نیازهای ارتباطی مخاطبانی را تأمین کنند که میان آن ها 
فاصله جغرافیایی زیادی به وجود آمده و این وسایل فاصله آن ها را 
پر می کنند. در عین حال، این ابزارها چون می توانند نفوذ، قدرت 
و ثروت ایجاد کنند، توجه به حقوق مخاطبان، شنودگان و ارتباط 
گران مساله ای بسیارمهم است تا گردانندگان این وسایل از انجام 

کارکردهای حرفه ای خود اطمینان یابند.« 
  پایان یک ممنوع التصویری

اما گاهی اخبار متفاوت هم به گوش می رسد مانند آنچه 
خبرآنلاین نوشت: »انتشار شایعاتی درباره ممنوع التصویری 
حجت الاسلام نقویان در سال های اخیر به خاطر انتشار یک 
فایل صوتی، با غیبت طولانی مدت نقویان در تلویزیون همراه 
شد. با اینکه مدت غیبت او در قاب تلویزیون بیشتر از یک 
ممنوع التصویری موقت بود، اما خود نقویان ممنوع التصویری اش 
را تکذیب کرد، اما سرانجام پنجشنبه تصاویری از ناصر نقویان روی 
آنتن سیما رفت. او در این ویدئو در سخنان کوتاهی گفت: زبان 
نسل جدید را یاد بگیرید، انبیا به لسان قوم صحبت می کردند. در 
مقابل اشتباهات، روحانیت برای جلوگیری از انحرافات پیشقدم 

باشد.«

ساترا درگیر ورود روسیه از شمال 
چه کسی مصاحبه زنده ظریف را لغو کرد

      مدیر شبکه اینترنتی دانشگاه تهران: پخش زنده گفت وگوهای شبکه نیازمند مجوز مراجعی است
 که در فضای مجازی مدیریت این بخش را در سایت رسمی عهده دارند

وزیر کشور مطرح کرد
جریانات سیاسی در انتخابات 

فعال باشند
   لزوم چرخش حکمرانی 

وزارتخانه ای به حکمرانی استانی
و  استقامت  به  اشاره  با  کشور  وزیر 
استواری مردم پای انقلاب اسلامی طی 
۴۴ سال گذشته اظهار کرد: انقلاب اسلامی 
نقش آفرینی بی نظیری در جهان ایفا می کند 
و این نقش آفرینی در حوزه فرهنگ بی نظیر 
است. احمد وحیدی با بیان اینکه طی این 
۴۴ سال کوچک ترین انحرافاتی در آرمان ها 
و ارزش های انقلاب نداشته و در شعارها 
عقب نشینی نداشته ایم، گفت: هرچند در 
برخی حوزه ها کاستی ها داریم و منکر این 
موضوع نیستیم اما باید بپذیریم که انقلاب 
در همه لحظات حرکت رو به جلو داشته 
اما در مجموع نیز به آن جایگاهی که باید 
می رسیدیم، نرسیده ایم. لذا مقایسه میزان 
پیشرفت کنونی با گذشته خوب بوده اما 
به آن پیشرفتی که انتظار داشتیم دست 
پیدا نکردیم. وی بیان کرد: انقلاب ما ادامه 
غدیر است و غدیرخم، سیاسی ترین عید 
ماست. وحیدی ادامه داد: معتقدیم در پیچ 
تاریخی قرار گرفته ایم و پس از این پیچ 
باید در نقطه بلندتر از گذشته باشیم و این 
موضوع مربوط به آحاد مردم بوده و فقط 
مختص پایتخت نشینان نیست. باید هر 
استان به نقش خود در محیط بین الملل و 
نقش آفرینیش در جهان فکر کند و اگر به این 
نقطه های بلند فکر کردید؛ رنج و مرارت ها را 
به جان می خرید تا به آن قله رفیع توسعه 
همه جانبه دست پیدا کنید. او با تبیین 
ظرفیت ها و پتانسیل های فراوان استان 
کرمان اظهار کرد: در استان کرمان منابع 
بسیار زیادی وجود دارد و معتقدیم در کرمان 
هیچ دلیلی برای منتظر ماندن دستور از 
تهران وجود ندارد. نباید منتظر منابع دولتی 
بود زیرا با پول دولتی نمی توان تحول ایجاد 
کرد لذا پیداکردن بودجه از دل منابعی که 
می تواند تامین مالی کند، در اقتصاد بسیار 
مهم است. وی افزود: استان کرمان برای 
تامین منابع مالی خود باید به طور ویژه 
کار کند. شرکت های بزرگ اقتصادی فعال 
در استان می توانند کنسروسیوم تشکیل 
دهند و در استان سرمایه گذاری کنند 
ضمن آنکه از جذب سرمایه گذاری خارجی 
نباید غفلت کرد. وحیدی با تاکید بر اینکه  
بسیاری از کارها از طریق دانش بنیان قابل 
اجرا هستند، اظهار کرد: باید سهم اقتصاد 
استان از محل دانش بنیان را مشخص کنید 
و معتقدیم با توجه به ظرفیت های این 
استان، ۳ درصد از ۸ درصد رشد اقتصادی 
استان باید از محل بهره وری تامین شود که 
باید نقشه بهره وری و دانش بنیانی استان 
مشخص شود. رئیس شوراتی امنیت کشور 
با اشاره به پیشنهاد دولت برای راه اندازی 
صندوق توسعه و پیشرفت استان ها گفت: 
متاسفانه در بودجه امسال و سال گذشته این 
مهم تصویب نشد. در این صندوق منابع مازاد 
استان ها واریز می شد و از محل منابع آن 
اقدامات توسعه ای استان ها تامین می شد اما 
امسال یک حساب در این خصوص برای هر 
استان ایجاد شد. وی عنوان کرد: استان ها 
باید توسعه پیدا کنند لذا باید حکمرانی 
وزارتخانه ای را به سمت حکمرانی استانی 
چرخش دهیم. وزیر کشور همچنین بیان 
کرد: امنیت، سلامت و رقابت پیش درآمد 
مشارکت است. وحیدی ادامه داد: از همه 
جریانات سیاسی که به عظمت و عزت کشور 
اعتقاد دارند دعوت می کنیم که در انتخابات 
فعال شوند. وزیر کشور اظهار کرد: ما باید 
بستر را برای فعالیت آنها فراهم کنیم، اما 
امنیت و سلامت به ما مربوط می شود. وی 
خاطرنشان کرد: یکی از افتخارات ما در 
طول ۴۴ ساله گذشته انقلاب این بوده 
که این مولفه ها )امنیت، سلامت، رقابت و 
مشارکت( حاکم بوده است. وحیدی بر لزوم 
تقویت ارتباط فرمانداران و بخشداران با 
مردم تاکید کرد و گفت: فرمانداران بیشتر 
از استانداران و استانداران بیشتر از وزارت 
کشور در برگزاری انتخابات نقش دارند، 
زیرا انتخابات در شهرها و روستاها اتفاق 
می افتد و کسانی که با بطن مردم ارتباط 
دارند، فرمانداران و بخشداران هستند. وی 
افزود: سنگین ترین بخش انتخابات بر دوش 
شما فرمانداران است. برخی مسائل عمومی 
هستند اما در موارد خاص، عملکرد شما 
بسیار مهم است. وحیدی خاطرنشان کرد: 
عملکرد شخص فرماندار در رضایت مردم 
بسیار مهم است همین طور بخشداران. 
مسئولان باید مردم را از خودشان بدانند 
و مردم احساس کنند فرماندار متعلق به 
خودشان است. فرماندار باید دائما بین مردم 
باشد، گوش شنوا برای شنیدن حرف مردم 
داشته باشد و تمام تلاش خود را برای حل 

مساله مردم به کار گیرد.

افراطی ها 
نمی دانند دقیقا 
چه باید بکنند

جبهه پایداری 
عامل اختلاف در 
جریان اصولگرایی

کشور در مقاطع مختلف ضربه هایی را از تندروها دربافت 
کرده است. حسن بیادی، دبیرکل جمعیت آبادگران ایران 
اسلامی گفت: احزاب قدرت و جایگاه مشخصی ندارند و 
گردانندگان احزاب بیشتر به دلیل تعهدی که به مردم، نظام 
و شهدا دارند، فعالیت می کنند. وی با بیان اینکه باید به 
قانون اساسی عمل شود، تصریح کرد: افراطی ها یا احمق اند 
یا خائن و یا نمی دانند دقیقا چه باید بکنند. بیادی خاطرنشان 
کرد: پیش از ورود به مجلس باید موضوعات مورد بحث و 
بررسی اصولی، جامع و دانشگاهی قرار گیرد. دانشگاه ها 
باید مشکلات را حل کنند و کشور امروز نیاز به چند حزب 
فراگیر و موثر دارد و نباید به احزاب فقط در دوره انتخابات 
توجه کرد. وی تصریح کرد: باید در سیستم احزاب نوع 

انتخابات را تغییر داد.

اصولگرایان در غیاب اصلاح طلبان با اختلافات درونی 
مواجه می شوند. فعال سیاسی بیان کرد: »طبیعی است 
که اگر اصلاح طلبان با تمام توان خود وارد انتخابات شوند، 
اصولگرایان بیشتر متحد می شوند. البته میزانی از اختلاف 
نظر میان گروه های سیاسی یک جناح طبیعی است اما اگر 
اصلاح طلبان همه جانبه وارد انتخابات شوند، اصولگرایان 
باید روش و شکل کار انتخاباتی خود را قدری تغییر دهند«. 
محمدعلی پورمختار درباره برخی اختلاف نظرها در جناح 
اصولگرایی که عمدتا از سوی جبهه پایداری ایجاد می شد، 
افزود: »جبهه پایداری نگاهی متفاوت به مساله سیاست 
دارد که شاید آقای لاریجانی وقتی از عبارت خالص سازی 
استفاده کرد به نوعی خطاب به تفکرات نزدیک به همین 

طیف بود.«

محسن کوهکن: 
تلاش صادقانه  
حاکمیت برای 

اطلاع واقعی 
مردم به مشارکت 

کمک می کند

احمد 
حکیمی پور: 

مردم باید بتوانند 
از مسیر انتخابات 
خواسته های خود 

را دنبال کنند

غلامعلی 
حدادعادل: 
می خواهیم 

مجلس دوازدهم 
انقلابی تر باشد
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 اجاره خانه های 8۰ تا 1۰۰ متری تهران 
چقدر است؟

برای اجاره خانه ۸۰ تا ۱۰۰ متری در تهران به حداقل 
۴۵۰ میلیون تومان بودجه برای رهن اولیه نیاز دارید که 
در این گزارش اجاره یک واحد ۸۰ تا ۱۰۰ متری در تمام 
منطقه های تهران را بررسی کرده و توصیه می کنیم اگر 
حداقل مبلغ ۴۵۰ میلیون تومان برای رهن )پول پیش( 
در نظر گرفته اید، خیالتان راحت باشد. در صورتی که قصد 
اجاره خانه با این متراژ در شمال تهران را دارید با یک و 
نیم میلیارد تومان در منطقه ولنجک می توانید یک واحد 
۸۵ متری را رهن کامل کنید و اگر غرب تهران را زیر نظر 
گرفته اید یک واحد ۸۰ متری در ستارخان ۴۵۰ میلیون 
تومان به عنوان رهن و ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان برای 
اجاره بها می خواهد همچنین در مرکز و خیابان انقلاب به 
۸۰۰ میلیون تومان نیازمند هستید و ماهانه باید ۳ میلیون 
تومان پرداخت کنید تا یک واحد ۸۸ متری ۱۲ سال ساخت 
را اجاره کنید. به گزارش اقتصاد آنلاین، در شرق تهران 
کمی مبالغ قابل تحمل تر هستند و در خیابان پیروزی یک 
آپارتمان ۹۲ متری نوساز به قیمت ۷۰۰ میلیون و ماهانه ۹ و 

نیم میلیون تومان برای اجاره گذاشته شده است. 

 جزئیات حذف نسخه کاغذی 
پزشکان و امضای الکترونیک

قائم مقام بیمه مرکزی توضیحاتی را درمورد حذف نسخه 
کاغذی و همچنین امضای الکترونیک پزشکان ارائه کرد. 
مجید مشعلچی با تاکید بر اینکه برای حذف نسخه کاغذی از 
فرآیند پرداخت هزینه درمان بین دستگاه های ذیربط تقسیم 
کار صورت گرفته است، اظهار کرد: بحث مربوط به امضای 
الکترونیک از وظایف مشخص سازمان نظام پزشکی است. در 
واقع بیمه ها در انتهای کار قرار دارند و بهره بردار از این پنل ها 
هستند. وی ادامه داد: پنل ها باید طوری برنامه ریزی شود که 
بتواند امضای دیجیتال را بازخوانی کند و آن را به عنوان یک 
سند رسمی بپذیرد. البته درحال حاضر نسخه الکترونیک 
چالش اصلی نیست، بلکه در جریان داده مشکل وجود دارد؛ 
جریان داده مربوط به بیمارهای سرپایی و بستری است. به 
گزارش ایسنا، قائم مقام بیمه مرکزی با بیان اینکه امضای 
الکترونیک دو مرحله دارد، توضیح داد: مرحله نخست 
استقرار در سامانه و مرحله دوم پذیرش از طرف سازمان های 
بیمه گر است. بنابراین امضای دیجیتال لازمه کار در سلامت 
الکترونیک است اما با توجه به مشکلات دیگر اولویت 
نیست، اولویت اصلی تکمیل جریان داده بین سازمان تامین 
اجتماعی، بیمه سلامت، وزارت بهداشت و بیمه است. پس 

از آن می توان روی کیفیت داده و نحوه امضا صحبت کرد. 

بازگشت دلار به کانال ۴۹ هزار تومان
نرخ انواع ارز در هفته ای که گذشت روند نسبتا ثابتی را 
تجربه کرد و البته نوسانات قیمتی دلار، یورو و سایر ارزها 
روند نزولی در بازار آزاد )غیر رسمی( و مرکز مبادله داشت.  
شنبه گذشته هفدهم تیر ماه بازار ارز با ثبات نسبی قیمت 
نسبت به آخرین ساعات معاملات در روز پنجشنبه هفته 
گذشته پانزدهم تیر ماه، کار خود را آغاز کرد، اما این روند تا 
دیروز با ثبات و البته با نوسانات کم اما نزولی ادامه داشت. به 
عنوان مثال هر دلار آمریکا در هفدهم تیرماه در بازار آزاد 
به حدود ۵۰ هزار و ۵۰۰ تومان رسیده بود، اما همین نرخ تا 
روز یکشنبه با نوسان چند صد تومانی مواجه شد. دوشنبه 
هفته جاری نیز چند صد تومان کاهش یافت. همین روند 
قیمتی تا روز پایانی پنجشنبه ۲۲ تیرماه ادامه پیدا کرد و 
دلار نهایتا با بیش از هزار تومان کاهش نرخ با قیمت ۴۹ هزار 
۴۰۰ تومان هفته خود را به پایان رساند البته قیمت دلار به 
صورت اسکناس و حواله روند با ثبات تری را داشت و نهایتا 
چند تومان نوسان داشت. به گونه ای که شنبه هفته جاری 
هفدهم تیر ماه ۴۱ هزار و ۲۵۹ تومان و ۳۷ هزار و ۵۰۹ 
تومان قیمت گذاری شد و دیروز به ۳۷ هزار و ۵۰۷ تومان 
رسید. به گزارش ایسنا، یورو نیز در نخستین روز این هفته 
در حدود ۵۵ هزار تومان معامله شده بود، اما بعد از گذشت 
دو روز، یعنی دوشنبه نرخ آن با کاهش ۶۰۰ تومانی مواجه 
و ۵۴ هزار و ۶۰۰ تومان معامله شد و نهایتا در همین دامنه 
قیمتی باقی ماند این در حالی بود که نرخ اسکناس و حواله 
یورو نیز در مرکز مبادله ارز و طلا به ترتیب از ۴۵ هزار و ۲۲۹ 
تومان و ۴۱ هزار و ۱۱۶ تومان به ۴۵ هزار و ۸۸۸ تومان و ۴۱ 
هزار و ۷۱۶ تومان رسید و درهم و سایر ارزها نیز در بازار به 
تبعیت از دلار و یورو روند قیمتی کم نوسانی را تجربه کردند 

و ثبات نسبی داشتند. 

1۰ درصد از برنامه مدیریت مصرف برق 
محقق شد

سخنگوی صنعت برق گفت: با اجرای طرح مدیریت 
مصرف برق در ادارات که از ابتدای خرداد امسال آغاز شد، 
تاکنون ۸۰۵ مگاوات از هزار مگاوات برنامه ریزی شده این 
طرح محقق شده است. مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به 
طرح مدیریت مصرف برق در ادارات گفت: با برنامه ریزی های 
وزارت نیرو امسال برای کاهش مصرف برق در بخش اداری، 
کنتورهای هوشمند به صورت لحظه ای و بر خط میزان 
مصرف را رصد می کنند و تاکنون از ۱۰۰۰ مگاوات آمده 
پیش بینی شده در این طرح ۸۰۵ مگاوات محقق شده است. 
وی افزود: کمتر از پنج درصد واحدهای اداری که مشمول 
پرمصرف ها بودند، اخطار و تذکر گرفته اند و در برخی موارد 
با بی توجهی به اخطارها، برق آن ها قطع شده است. رجبی 
مشهدی برای کاهش مصرف برق در همه ادارات عنوان 
کرد: برای تحقق ۲۰ درصد باقی مانده از این طرح نیازمند 
همکاری های لازم از سوی همه دستگاه ها هستیم تا با 
پایداری شبکه برق، از هفته های گرم پیش رو عبور کنیم. 
به گزارش ایسنا، رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق با 
بیان اینکه در تهران ۶۰۰ مرکز تجاری بزرگ وجود دارد، 
گفت: با مدیریت میزان مصرف برق مجتمع های تجاری 
و اداری می توانیم حدود ۳۰ مگاوات کاهش مصرف برق 
داشته باشیم که این میزان معادل مصرف برق ۳۰ هزار 

واحد مسکونی است. 

اخبار

 اولین سری خودروهای وارداتی 
پلاک شد

اولین سری خودروهای وارداتی بعد از ۵ 
سال ممنوعیت اواسط هفته سپری شده در 
کشور پلاک شدند تا به این طریق بار دیگر پای 
خودروهای وارداتی به کشور باز شود. اولین 
محصول وارداتی یک پیکاپ چینی است که 
توانسته به تعداد محدود شماره گذاری شود. 
هرچند هنوز سرنوشت سایر خودروهای وارداتی 
نامشخص است، اما پلاک شدن تعداد محدود 
این پیکاپ چینی باعث شد تا افت قیمت در بازار 
وارداتی ها شتاب بیشتری گیرد. »کینگ لینگ 
تاگا« از سوی پادرا موتور وارد بازار شده و آنطور 
که مدیران این شرکت اعلام کرده اند در فاز اول 
قرار است ۲۰۰ دستگاه از این خودرو تحویل 
متقاضیان شود. قیمت اعلامی برای این خودرو 
چینی حدود دو میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
عنوان شده است. شماره گذاری این خودرو در 
بازار در حالی صورت گرفت که شنیده ها حکایت 
از آن داشت که قفل ممنوعیت ورود خودروهای 
 CS۳۵ وارداتی به کشور با شماره گذاری چانگان
پلاس باز خواهد شد، اما با وجود وعده داده شده 
از سوی سایپایی ها مبنی بر عرضه این خودرو در 
تیرماه این امر محقق نشد و به این طریق »کینگ 
لینگ تاگا« توانست عنوان اولین خودرو پلاک 
شده پس از ۵ سال را به خود اختصاص دهد. 
علاوه بر شماره گذاری اولین خودرو وارداتی 
که توانست بازار وارداتی ها را کاهشی کند، 
سردرگمی نرخ دلار هم بر کاهشی شدن این 
بازار دامن زده است، به طوری که به گفته فعالان 
بازار خودرو بخشی از کاهش قیمت خودروهای 
وارداتی به نوسان نرخ دلار باز می گردد، در 
هفته سپری شده قیمت دلار میان ثبات و افت 
در گردش بود، به طوری که برخی از فعالان 
بازار از آن با عنوان سرگیجه در بازار خودرو یاد 

می کردند. 
 قیمت وارداتی ها در بازار

اما خودروهای وارداتی در هفته سپری شده 
با چه قیمتی معامله شدند؟ ارزیابی بازار نشان 
می دهد، »آزرا« مدل ۲۰۱۹ در هفته جاری 
نسبت به نیمه خرداد ماه با رنگ سفید و با 
کارکرد ۵۵ هزار کیلومتر با قیمتی در حدود 
۴ میلیارد و ۶۰۰ هزار تومان تا ۵ میلیارد و 
۹۵۰ میلیون تومان در بازار قیمت گذاری شد. 
دامنه نوسانی به وجود آمده در قیمت خودرو به 
قیمت گذاری از سوی فروشندگان باز می گردد، 
به طوری که نبود نظارت قیمت خودروهای 
وارداتی موجب شده تا برخی از این خودروها 
که در بازار طرفدار بیشتری دارند با قیمت های 
متفاوت از سوی مالکان عرضه شوند. به گزارش 
اقتصادنیوز؛ از دیگر خودروهایی وارداتی می توان 
به »رنوتالیمسان« مدل ۲۰۱۸ اشاره کرد. این 
خودرو در این هفته با کارکرد ۳۵ هزار کیلومتر 
هم در بازار بازه قیمتی ۳ میلیارد تا ۳ میلیارد و 
۳۰۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد و با این 
شرایط رشد و افت قیمت در بازار را تجربه کرد، 
اما »النترا« مدل ۲۰۱۸ هم در هفته سپری 
شده با کارکرد ۴۸ هزار تا با دامنه نوسانی ۲ 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون تا ۳ میلیارد تومان در بازار 
قیمت گذاری شد از سوی دیگر »میتسوبیشی 
اوتلندر« با کارکرد ۳۳ هزار تا نیز در این هفته با 
قیمت ۳ میلیارد و ۷۵۰ میلیون تا ۳ میلیارد و 

۸۰۰ میلیون تومان در بازار قیمت خورد. 

 ممنوعیت واردات برنج 
لغو نشده است

ممنوعیت واردات برنج لغو نشده و مباحث 
مطرح شده در این زمینه ، اشتباه رسانه ای بوده 
است در حالی که برخی رسانه ها و سایت های 
خبری از لغو ممنوعیت واردات برنج خبر 
می دهند، فعالان بازار برنج این خبر را تکذیب 
و عنوان کردند: کشاورزان داخلی به هیچ وجه 
نگران نباشند. ماجرا از این قرار است که انجمن 
واردکنندگان برنج درخواست لغو ممنوعیت 
واردات یا کاهش مدت زمان آن را از چهار ماه به 
دوماه داده بودند که معاون اول رئیس جمهور نیز 
در پاسخ به این درخواست در نامه ای اعلام کرده 
اقدامات لازم در این خصوص انجام پذیرد که در 
این نامه به هیچ عنوان به لغو ممنوعیت واردات 
اشاره تشده و تنها از وزارت جهاد کشاورزی 
درخواست بررسی شده است. به گزارش تسنیم، 
بنابراین وزارت جهاد کشاورزی باید مسأله را 
بررسی کند و در صورتی که این وزارتخانه به 
نتیجه برسد تا ستاد تنظیم بازار آن را بررسی 
کند همچنین پیگیری های خبرنگار ما نشان 
می دهد که وزارت جهاد کشاورزی با توجه به آغاز 
برداشت برنج داخلی فعلا با این مسأله مخالف 
است و میان معاونت بازرگانی این وزارتخانه با 
معاونت زراعت و معاونت اقتصادی و برنامه ریزی 

در این خصوص اختلاف جدی وجود دارد. 

تاخت قیمت نفت در ریل صعودی
تاثیر  تحت  جمعه  روز  نفت  قیمت 
اختلالات عرضه در لیبی و نیجریه و امیدواری 
سرمایه گذاران به تقاضای بالاتر برای سوخت، 
افزایش یافت و در مسیر ثبت سومین رشد هفتگی 
متوالی قرار گرفت. بهای معاملات نفت برنت با 
پنج سنت معادل ۰. ۱ درصد افزایش، به ۸۱ دلار 
و ۴۱ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۹ سنت معادل 
۰. ۱ درصد افزایش، به ۷۶ دلار و ۹۸ سنت در هر 
بشکه رسید. هر دو شاخص از ابتدای ماه میلادی 
جاری تاکنون، حدود ۹ درصد رشد کرده اند و به 
سمت سومین رشد هفتگی متوالی پیش می روند. 

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: آشفتگی 
اقتصاد ایران در حوزه های خرد و کلان در 
سال های گذشته به رکود  برخی حوزه ها در 
بخش های اقتصادی انجامیده که بخش مسکن 
نیز از این فرآیند استثنا نبوده است همچنین بر 
اساس اخبار منتشره اداره آمار کمیسیون اروپا 
اطلاعات تازه ای از نرخ اجاره و قیمت مسکن در 
اتحادیه اروپا منتشر کرده است که بر اساس آن 
استونی با ۲۱۲ درصد افزایش، بیش ترین تورم 
مسکن را در اروپا و در ۱۳ سال گذشته داشته 
است. این در حالی است که بازار مسکن ایران در 
همین بازه بیش از دو هزار درصد افزایش قیمت را 
پشت سر گذاشته است. کارشناسان معتقدند بازار 
نابسامان مسکن ایران ناشی از فقدان سیاست 
قیمت گذاری جامع و مدون و با پشتوانه اجرایی 
قوی است که باید به همت مجلس و دولت 
عملیاتی شود تا علاوه بر اینکه دست دلالان را از 
این بازار کوتاه می کند، باعث رونق بازار مسکن 
و شهود واقعیت هایی در این زمینه می شود و 
این گروه از کارشناسان معتقدند با وجود آنچه  
ملموس است، نه تنها با کمبود مسکن روبه رو 
نیستیم بلکه چنانچه به سیاست گذاری صحیح 
در حوزه ساخت مسکن بااستفاده از ظرفیت های 
نهان و آشکار کشور وارد شویم، هر ایرانی مالک 

یک واحد مسکونی ۱۹۰ متری خواهد شد. 
 جای خالــی دولت در قیمت گذاری 

مسکن
مجید گودرزی، کارشناس حوزه مسکن 
در این خصوص به »آرمان ملی« گفت: تامین 
مسکن یکی از ضروریات برنامه ریزی های هر 
دولتی محسوب می شود از این رو ورود مستقیم 
مسئولان در هر کشوری جهت تنظیم بازار 
مسکن ضروری است، در حالی که ایران تاکنون 
موفق به قیمت گذاری مطلوب در این زمینه 
با پشتوانه قانونی نشده است. او افزود: بسیاری 
از کشورها، سامان بازار مسکن خود را مدیون 
قوانین مدون و جامعی در حوزه مسکن هستند 
که از سوی مجلس نوشته و با نظارت دولت به 
مرحله اجرا درآمده است که بارزترین نمونه آن 
می توان به کشور آلمان اشاره کرد که سالیان 
متمادی است که بازار مسکن این کشور به 
پشتوانه قوانین مصوب شده بدون هیچ نوسانی به 
شکل مطلوب پایدار است. این کارشناس اضافه 
کرد: بازار مسکن نیز همچون دیگر بازارهای طلا، 
ارز و... در چند روز اخیر به دلیل بهبود نسبی 
روابط خارجی از ثبات نسبی برخوردار شده 
است که گروهی آن را ناشی از تاثیرات روانی بازار 
و حاشیه های آن می دانستند، هرچند قیمت 
مصالح ساختمانی، افزایش هزینه دستمزدهای 
مهندسان از سوی سازمان نظام مهندسی 
ساختمان و... از جمله مسائلی است که انتظارات 
تورمی در حوزه مسکن را افزایش می دهد که هم 

متقاضیان خرید مسکن را با چالش و نگرانی 
مواجه می سازد و هم باعث چالش هایی برای 
مالکان به منظور بازسازی مسکن های فرسوده 

خود خواهد شد. 
 موانع تحقق قیمت گذاری قانونمند 

مسکن
او با اشاره به غیرممکن شدن خرید واحد 
مسکونی برای قشر عظیمی از جامعه گفت: 
بازار مسکن نیاز مبرمی به قانونگذاری در 
قیمت گذاری مسکن دارد در حالی که سالیان 
سال است که اقدام خاصی در این حوزه صورت 
نگرفته است و رهاشدگی در بازار مسکن به 
وضعیتی منتهی شده که خرید مسکن تبدیل 
به یک رویا شده است. گودرزی از مقاومت های 
پنهان و آشکار برای ورود مقتدرانه دولت در 
این زمینه خبر داد و گفت: بر اساس قیمت های 
کارشناسی شده از سوی دولت در حال حاضر 
 ۷ باید حدود متری  قیمت ساخت مسکن 
میلیون تومان باشد در حالی که رقم کنونی 
فاصله بسیاری با آن دارد این در حالی است 
که چنانچه بر اساس ظرفیت های موجود در 
بخشِ زمین و قابلیت های ساخت و ساز پیش 
رویم، خواهیم دید که نه تنها کمبودی در حوزه 
مسکن وجود ندارد بلکه چنانچه از پتانسیل های 
حال حاضر به شکل بهینه استفاده کنیم، هر 
ایرانی می تواند مالک یک واحد مسکونی به 
متراژ ۱۹۰ متر در کشور باشد. این کارشناس 
مسکن توضیح داد: در ۱۱۶ سال گذشته ایران 
قانون مدون و جامع قیمت گذاری در باره مسکن 
نداشته است و به همین دلیل در مقایسه با 
دیگر کشورها که دارای قوی ترین مدیریت ها و 
قوانین در این زمینه هستند بسیار عقب مانده 
هستیم و دارای مشکلات فراوانی در حوزه مسکن 
می باشیم. گودرزی معتقد است: خانه های خالی 
بسیار بیشتر از جمعیت کنونی کشور است و در 
صورتی که ابزار نظارتی مطذلوبی برای شناسایی 
واحدهای مسکونی خالی و عقب راندن دلالان 
در این حوزه باشیم خواهیم توانست به رقابت با 

دیگر کشورها با بازار مسکن سامان یافته باشیم. 
بانک هـــا، اصلی تریــن مالکان   

واحد های مسکونی خالی
او بانک ها را اصلی ترین مالکان واحدهای 
مسکونی و غیرمسکونی خالی کشور ذکر و بیان 
کرد: بانک ها طی سالیان گذشته با حضور در بازار 
مسکن در این بازار تبدیل به قدرت بلامنازعی 
در این زمینه تبدیل  شده اند که در حال حاضر 
سهم بسیار بالایی در خانه های خالی دارند 
که البته در حال حاضر به دلیل افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی کمتر تمایلی جهت استمرار 
حضور در این عرصه را دارند. گودرزی گفت: 
سیاست گذاری ها در بازار مسکن ناکارآمد بوده 
و بسیاری از فعالیت ها در این بازار تعطیل شده و 
صنعت ساختمان نیز از این گرانی ها آسیب دیده 
است و متاسفانه شاهد اقداماتی کند و ناچیزی از 
سوی دولت در حوزه مسکن هستیم. اصلی ترین 
چالش بازار مسکن در زمان فعلی رها کردن 
قیمت ها در این حوزه است؛ روند فعلی بازار 
مسکن سبب شده تا هیچ کدام از فعالان این حوزه 
از روند فعلی راضی نباشند و بخش زیادی از 
جامعه به ویژه جوانان تحت این فشار قرار گرفتند 
تا حدی که ۱۰ میلیون جوانی که نمی توانند 
ازدواج کنند یکی از مشکلات اصلی شان می تواند 

ناتوانی در تامین مسکن باشد. 
 حال و هوای این روزهای بازار مسکن

کارشناس مسکن گفت:  حسن محتشم، 
در هفته های اخیر قیمت آپارتمان های بزرگ 
متراژ کاهش بیشتری را در مقایسه با واحدهای 
کوچک تجربه کرده است که در حال حاضر 
مشتری در بازار مسکن نیست و این بازار در 
رکود به سر می برد و دولت باید در این وضعیت 
تلاش کند تولید مسکن افزایش یابد تا از جهش 
آتی قیمت ها جلوگیری شود. این کارشناس 
۲ سال  حوزه مسکن بیان کرد:طی حدود 
گذشته در شرایطی قرار داشتیم که اقتصاد 
کلان ما مقداری انقباضی عمل می کرد و حجم 
پول به نوعی در بانک ها قفل بود؛ شرایطی که 

هم اکنون نیز تا حدودی وجود دارد. نقدینگی 
که در بانک ها قرار دارد متعلق به سرمایه گذاران 
دانه درشت است که معمولا به هر بخشی ورود 
می کنند آن بخش متورم می شود. او افزود: با 
توجه به تعاملات بین المللی بین ایران، غرب، 
عربستان و سایر کشورها مقداری امیدواری 
نسبت به اقتصاد کشور ایجاد شده است. در 
عین حال سرمایه گذاران در بخش های مختلف 
بلاتکلیف هستند و تصمیمی برای ورود به یک 
بازار مشخص اتخاذ نکرده اند. در واقع هر دو 
بخش مولد و غیرمولد دچار کسادی هستند و 
به همین علت، پول ها فعلا در سیستم بانکی 
فریز شده است. این کارشناس مسکن با بیان 
اینکه بازارهای بورس، خودرو، ارز، طلا و مسکن، 
همگی دچار ثبات شده اند، گفت: گزینه  خوب 
آن است که سرمایه ها به سمت تولید برود تا 
گردش مالی و اشتغال ایجاد کند. اگر سرمایه ها 
به بازار مسکن بیاید جز رشد قیمت و دور شدن 
متقاضیان مصرفی از مسکن مورد نیاز ثمره 

دیگری ندارد. 
  ایجاد تقاضای کاذب مسکن

محتشم تاکید کرد: برخی از هلدینگ ها، 
شرکت های بزرگ و برخی بانک ها سرمایه های 
عظیمی را به خرید و فروش مسکن اختصاص 
داده اند و این تقاضای کاذب طی سال های 
گذشته اثرات منفی در بازار مسکن ایجاد کرده 
که باید کنترل شود. اگر دولت بتواند حجم 
نقدینگی را به سمت تولید ببرد خوب است. در 
غیر این صورت ترجیح آن است که سرمایه ها 
در بانک بماند؛ زیرا اگر خارج شود هم بانک ها 
به سمت ورشکستگی بیشتر می روند و هم 
بازارهای غیرمولد دچار حباب می شوند. او با 
اشاره به کاهش قیمت مسکن در هفته های 
اخیر گفت: قیمت آپارتمان های بزرگ متراژ 
کاهش بیشتری را در مقایسه با واحدهای کوچک 
تجربه کرده است. در حال حاضر مشتری در بازار 
مسکن نیست و این بازار در رکود به سر می برد. 
دولت باید در این وضعیت تلاش کند از طریق 
مجموعه های حرفه ای صنعت ساختمان، تولید 
مسکن را بالا ببرد. افزایش عرضه به پیشگیری از 
جهش آتی قیمت مسکن منجر می شود. عضو 
هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران با 
اشاره به تلاش دولت برای اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن گفت: در حال حاضر ساخت و ساز 
در دو حوزه فعال است که یکی بخش خصوصی 
است که تقریبا سالیانه ۴۰۰ هزار واحد مسکونی 
تولید می کند و حوزه  دیگر به برنامه دولت برای 
ساخت سالیانه یک میلیون واحد مربوط می شود 
که در این بخش در هفته های اخیر وزارت راه 
و شهرسازی همکاری خوبی با مجموعه های 
انبوه سازی آغاز کرده که امیدواری را به افزایش 

عرضه مسکن ایجاد کرده است. 

»آرمان ملی« دلایل بهبود نیافتن بازار مسکن در سالیان مستمر را بررسی می کند؛ 

 بانک ها مالکان خانه های خالی
 بانک ها طی سالیان گذشته با حضور در بازار مسکن در این بازار تبدیل به قدرت بلامنازعی در این زمینه تبدیل  شده اند که در حال حاضر سهم 

بسیار بالایی در خانه های خالی دارند
 در 116 سال گذشته ایران قانون مدون و جامع قیمت گذاری در باره مسکن نداشته است و به همین دلیل در مقایسه با دیگر کشورها بسیار 

عقب مانده هستیم و مشکلات فراوانی در حوزه مسکن داریم

   وزیر اسبق بازرگانی با اشاره به اینکه 
بخش بزرگی از تعاملات تجاری دنیا مربوط 
به کشورهای عضو سازمان همکاری های 
شانگهای است، گفت: بهره گیری از مزایای 
این سازمان، نیازمند داشتن یک نهاد مستقل 
و تصمیم گیر در ایران است که به صورت 
متمرکز بر این موضوع تمرکز داشته باشد. 
یحیی آل اسحاق درباره مزایای اقتصادی 
عضویت دائمی ایران در سازمان همکاری های 
شانگهای گفت: در روابط اقتصادی بین الملل 
حضور در نهادهای تأثیرگذار در اقتصاد 
بین المل یک قوت است، به عبارتی هر 
کشوری در صورتی که بتواند در نهادهای 
تأثیرگذار جهانی در حوزه اقتصادی حضور 
داشته باشد این موضوع برای آن کشور نشان 
دهنده اقتدار، پیشرفت و توسعه است. وزیر 
اسبق بازرگانی با اشاره به اینکه اگرچه 
تشکیل سازمان همکاری های شانگهای در 
راستای همکاری های چندجانبه امنیتی 
بین اعضای آن بوده است، افزود: هند، چین، 
روسیه و همه کشورهای عضو این سازمان از 
جمله ایران کشورهایی هستند  در صحنه 
مهندسی جهان نقش دارند اما به دلیل اینکه 
مسائل اقتصادی امروزه نقش اصلی را در 
مسائل امنیت دارد لذا راهبران این اتحادیه 
مسائل اقتصادی را جزو اولویت های نظام 

تصمیم گیر هایشان قرار داده اند. 
عضو  کشورهای  مالی  تعاملات   

سازمان همکاری های شانگهای 
رئیس اتاق مشترک ایران و عراق با بیان 
اینکه کشورها عضو سازمان  همکاری های 
شانگهای سالانه حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیارد 
دلار با یکدیگر تعاملات مالی دارند، اظهار 
داشت: موقعیت جغرافیایی و ژئوپلیتیک 

اقتصادی  بازی های  در  را  نقش کلیدی 
می تواند داشته باشد. وی افزود: تعدادی 
از کشورهای عضو سازمان همکاری های 
شانگهای در حوزه های مختلف از جمله 
حوزه انرژی از عمده ترین تولیدکنندگان 
هستند، همچنین تعدادی از آنها بزرگ ترین 
مصرف کنندگان انرژی دنیا هستندن مانند 
کشورهای چین، هند،  روسیه و ایران، لذا در 
تعاملات تجاری و مالی به اندازه ضریب تاثیر 
انرژی می توانیم بهره ببریم و بهره بگیریم. 
آل اسحاق بیان داشت: ۴۰ درصد از بازار 
مصرف دنیا متعلق به کشورهای عضو سازمان 
همکارهای شانگهای است و لذا تعاملات 
۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیاردی این کشورهای با 
یکدیگر رقم قابل ملاحظه ای است لذا اگر 
بتوانیم از بخشی از این ظرفیت اقتصادی در 
بخش صادرات و واردات استفاده کنیم قطعا 
بسیار در توسعه روابط تاثیرگذار است. وی 
افزود: به طور کلی یک رابطه مستقیمی بین 
راهبردها، استراتژی ها، سیاست های اقتصادی 
و تجاری، امنیت ملی و توسعه کشورها وجود 
دارد و این مسائل در سطح جهانی، منطقه ای 
و ملی با هم در ارتباط هستند، بنابراین اگر 
روابط تجاری و اقتصادی در کشور رشد یابد، 
امنیت و توسعه کشور نیز رشد می کند و در 
نقطه مقابل اگر راهبردهای، استراتژی ها، 
سیاست های اقتصادی و تجاری نتوانیم 
استفاده کنیم به همان نسبت در امنیت 
و توسعه نیز آسیب پذیر خواهیم بود. آل 
اسحاق بیان داشت: بعد از ۱۸ سال تلاش عضو 
دائم شدن در این سازمان برای ما بسیار حائز 
اهمیت است و هم می تواند در توسعه روابط 
اقتصادی ایران با تک تک اعضای سازمان 
همکاری های شانگهای مؤثر باشد و هم در 

قالب تعاملات جمعی با این کشورها شاهد 
اثرات مثبتی باشیم و لذا یک فرصت بسیار 
مهمی برای کشور اما بهره گیری از این موضوع 
مشروط به یکسری شرایط است. وی با تأکید 
بر فراهم سازی زیرساخت های برای بهره گیری 
از فرصت های عضویت دائم شدن در سازمان 
همکاری های شانگهای بیان داشت: لازم است 
در تعامل دوجانبه مانند تعامل ایران - هند، 
ایران - روسیه و ایران با سایر کشورهای عضو 
مذاکراتی درخصوص تعرفه ها و ترجیحات و 
نیازمندی های طرفین به واردات و صادرات 
به صورت جزء به جزء بحث و بررسی شود 
و مشکلات مسائل مختلف از جمله حمل و 
نقل، بانکی، تجاری و اقتصادی را حل کنیم. 

مزایای  از  بهره گیری  الزامات   
عضویت ایران 

این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: لازمه 
بهره گیری از مزایای پیوستن به این سازمان 
و تمرکز بر آن وجود یک نهاد مستقل، توانا، 
کارا و به روز است و لذا حتما باید یک وزارت 
تجارت خارجی یا وزارت بازرگانی در کشور 
داشته باشیم. در واقع پیوستن به سازمان 
همکاری های شانگهای محقق شده است، 
اما سازمان، نهاد و به عبارتی وزارتخانه ای 
که به صورت مستقل برای بهره گیری از 
مزایای پیوستن به این سازمان تمرکز داشته 
باشد وجود ندارد و هر وزارتخانه  مرتبطی به 
صورت پراکنده در مورد آن تصمیم گیری 
می کند. وی افزود: استفاده از این ظرفیت ها 
مانند عضویت رسمی در این نهاد بین المللی 
نیازمند آن است که یک نهاد تخصصی که 
نایی مدیریت داشته باشد و در سطح  توا
بین المللی نیز از اختیارات لازم برای مذاکرات 
برخوردار باشد. بهره گیری از این فرصت ها 

به این شیوه که این مسائل در حاشیه کشور 
باشد و آنگاه در روابط بین الملل تقاضای ما در 
حد بین المللی باشد امکان پذیر نیست. آل 
اسحاق اظهار داشت: ضرورت بهره گیری از 
ارتباطات بین المللی و به عبارتی این کارهای 
خوبی که دولت و نظام در سطح بین المللی 
انجام می دهد که رابطه مستقیم بین امنیت 
و توسعه کشور دارد وجود یک نهاد مستقل 
و به روز در حد تجارت بین الملل است. به 
گزارش فارس، ایران در سال ۲۰۰۵ به عنوان 
عضو ناظر به سازمان همکاری شانگهای 
پیوست و سال بعد برای عضویت کامل در 
این سازمان درخواست داد که در بیست 
و یکمین اجلاس سران در سال ۲۰۲۱ با 
عضویت کامل ایران موافقت شد و سرانجام 
در ۱۳ تیر ماه امسال و در بیست و سومین 
نشست سران سازمان همکاری شانگهای که 
به ریاست هند برگزار شد؛ عضویت جمهوری 
اسلامی ایران در این سازمان به صورت رسمی 
اعلام و جمهوری اسلامی ایران نهمین عضو 
سازمان همکاری شانگهای شد. چین، روسیه، 
هند، قزاقستان، تاجیکستان، قرقیزستان، 
پاکستان و ازبکستان هشت عضو اصلی این 
سازمان هستند که با پیوستن ایران در حال 
حاضر این سازمان ۹ عضو دائم دارد. سازمان 
همکاری های شانگهای سازمانی اوراسیایی 
میان دولتی است که برای همکاری های 
سیاسی  و  اقتصادی  امنیتی،  چندجانبه 
تشکیل شده  و نقش این سازمان از زمان 
تأسیس آن تاکنون در منطقه افزایش یافته 
است. به گفته ناصر کنعانی سخنگوی وزارت 
خارجه عضویت ایران در سازمان همکاری 
شانگهای یک منفعت دوطرفه برای ایران و 

برای شانگهای و اعضای آن است. 

الزامات بهره گیری از مزایای عضویت ایران در سازمان همکاری های شانگهای



وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
دولت در لایحه عفاف و حجاب  تلاش کرد 
تا دغدغه های مردم و خانواده ها را در نظر 
بگیرد و حداکثر ظرفیت خود را این حوزه به 

کار خواهد گرفت.
  محمدمهدی اسماعیلی در دیدار با 
آیت الله رسول فلاحتی نماینده ولی فقیه 
در استان گیلان اظهار داشت: دشمن 
تمام تلاش خود را به کار گرفت تا جلوی 
فعالیت های فرهنگی و هنری را بگیرد و یا 

هنرمندان را مورد هجمه، حمله فیزیکی و 
تهدید قرار دهد اما به لطف خدا، بهترین 
بهار فرهنگ و هنر را در ۳ ماهه اخیر پشت 

سر گذاشتیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه 
تداوم فعالیت های فرهنگی و هنری و بازدید 
بیش از ۷ میلیون نفر از نمایشگاه کتاب 
تهران بار دیگر خشم دشمنان را برانگیخت 
افزود: در اجرای برنامه ها، ایجاد نشاط و 
امیدآفرینی که مورد تاکید رهبر معظم 

انقلاب بود را مد نظر قرار دادیم و در راستای 
ترویج فرهنگ انقلابی گام برداشتیم.

اسماعیلی با اشاره به اثرگذاری زبان هنر 
تصریح کرد: تهیه بسته های فرهنگی، اجرای 
تئاتر،  سرود و برنامه های متنوع برای کنگره  
شهدا در استان ها را هم بر عهده گرفتیم که 

توسط ادارات کل ارشاد پیگیری می شود.
وی به لایحه عفاف و حجاب اشاره و بیان 
کرد: دولت در لایحه عفاف و حجاب نیز 
تلاش کرد تا دغدغه های مردم و خانواده ها 
را در نظر بگیرد و حداکثر ظرفیت خود را 

این حوزه به کار خواهد گرفت.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از انقلاب 
جدیدی در حوزه تقویت جریانات فرهنگی 
خبر داد و افزود: دولت قصد تصدی گری 
فرهنگی ندارد بلکه نظارت و تسهیل گری 
خواهد کرد و اجرای کار را بر عهده مردم 
می گذارد مانند جشن غدیر که مردمی و 
باشکوه برگزار شد و ثمره حضور مردم بود و 
هدف مان ایجاد انسجام ملی، نشاط دینی و 
ترویج الگوی شادی دینی در اعیاد مختلف 
است.اسماعیلی با تاکید بر ضرورت ارتقاء 
شاخص های فرهنگی در کشور خاطرنشان 
کرد: به دنبال تغییر این شاخص ها و سوق 
دادن آن ها به سمت الگوهای ایرانی اسلامی 

هستیم

رو بــــه رو
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خبــــر

 بی جو کومار دامودران، فیلمساز هندی 
از مهمانان بین المللی جشنواره فیلم »حوا« 
معتقد است که سینماگران زن باعث شده اند 
تا سینمای ایران جایگاه برجسته ای نسبت 
به سینمای هند داشته باشد. بی جو کومار 
دامودران، تهیه کننده و کارگردان کشور 
هندوستان که به  بهانه جشنواره بین المللی 
فیلم حوا در سینما فرهنگ تهران حضور پیدا 
کرده است، در گفت وگو با مهر، درباره حضور 
در این رویداد گفت: امسال این توفیق برای من 
حاصل شد تا در جشنواره فیلم حوا به عنوان 
مهمان ویژه حضور داشته باشم؛ البته در گذشته 

در جشنواره فیلم فجر افتخار داوری داشته ام. 
او به  شناخت خود از سینمای ایران پرداخت 
و افزود: من و بسیاری از مردم هند سینمای 
ایران را می شناسیم و آثار آن را دنبال می کنیم؛ 
من به  جدیدترین فیلم هایی که از ایران دست 
پیدا می کنم، به سرعت آن را تماشا می کنم. 
این تهیه کننده و کارگردان هندی تصریح کرد: 
مجید مجیدی و عباس کیارستمی از اولین 
کارگردانانی هستند که به دلیل فیلم هایی که 
از آن ها دیده ام اسم شان را در ذهن دارم؛ علاقه 
مردم هند نسبت به سینمای ایران به دلیل 
محتوای مفاهیم معقول و زیبایی است که 

به  نمایش گذاشته است. کومار دامودران به 
موضوع جشنواره فیلم حوا و تمرکزی که به  
موضوع زن و خانواده دارد، پرداخت و تاکید 
کرد: در هندوستان نیز محور خیلی از فیلم ها 
خانواده و زن است اما ما در هند فیلمساز خانم 
زیادی نداریم، این موضوع برجستگی سینمای 
ایران نسبت به هند است. نخستین جشنواره 
بین المللی فیلم »حوا« به همت بنیاد بین المللی 
گوهرشاد و به دبیری مهدیه سادات محور تا 
۲۳ تیرماه سالجاری در سطح کشور و از ۲۰ 
تا ۲۳ تیرماه در تهران در حال برگزاری است. 
این رویداد محوریت موضوع زنان و خانواده را 
در دستور کار خود دارد و با همکاری مراکز و 
سازمان های فرهنگی مختلف فعالیت خود را 

دنبال می کند.

روایت سینماگر هندی از سینمای ایران
 مجیدی و کیارستمی را فراموش نمی کنم

ایمن سازی »تالار هنر« 
کلید خورد

 ادامه فیلمبرداری 
»ساعت ۶ صبح« 

 فیلمبرداری فیلم سینمایی »ساعت 
۶ صبح« به نویسندگی و کارگردانی 
مهران مدیری در تهران ادامه دارد. 
به  ۶ صبح«  فیلم سینمایی »ساعت 
نویسندگی و کارگردانی مهران مدیری 
و تهیه کنندگی علی اوجی دارای قصه ای 
ملتهب و اجتماعی بر اساس طرحی از 
عباس رافعی و علی اوجی است. سمیرا 
مونا  صدیقیان،  مهرداد  حسن پور، 
فرجاد، مهران مدیری، تینو صالحی، 
سعید زارعی، منصور نصیری، خیام وقار 
کاشانی، وحید منتظری، محمد حیدری، 
مهرو نونهالی، رضا کیانی نژاد، ساقی 
عطایی، رزا ماندنی، نورآرش چارلی، 
آزاده سیفی، ساغر رجبی، روژان ایرجی، 
مهسان خداکرمی، میلاد رفاقتی، پوریا 
اصلان، بابک کمانگیر، مریم مشهور، 
علیرضا اسلام پناه، رکسانا محمدرضا، 
سارا مری، سیما سرمد، سحر آربین، 
محمد برجلو، سمیرا خلیلی، علیرضا 
بیات، ایمان صدیق، حسام صلاحی نژاد، 
سپیده بیگلری، آرش محمد الیگودرزی، 
محمد قشمی، نیما نافع و سرور ابراهیمی 
از بازیگران این فیلم هستند. پوپک 
مظفری سرپرست گروه کارگردانی و 
مدیر برنامه ریزی، مسعود سلامی مدیر 
فیلمبرداری، پویا اقبالی نورپرداز، محمود 
خرسند مدیر صدابرداری، مهران مدیری 
طراح صحنه، پیمان قانع مدیر اجرایی، 
گلاره دربندی طراح لباس، ریحانه 
عادل نژاد طراح گریم، مامیر ادیب پرور 
تدوینگر، سارا عبداللهی منشی صحنه، 
وفا ملک زاده مدیر روابط عمومی، فاطمه 
تقوی عکاس، سرگرد رضا غلامی مشاور 
نظامی، فرید ناظر فصیحی جلوه های 
ایرجی طراح پوستر و  ویژه، روژان 
تبلیغات، محمد حیدرقلی مدیر تولید 
و سیدحسین رحیمی مدیر تدارکات، 
حسین کمانی، مهرداد علیزاده و.... از 

دیگر عوامل هستند.

 نخست وزیر ارمنستان ضمن اعلام اینکه شنبه با 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان دیدار می کند، ابراز 
امیدواری کرد که مذاکرات صلح بین دو کشور پیشرفت 
داشته باشد. »نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان 
اعلام کرد: پانزدهم ژوئیه )شنبه، ۲۴ تیر( با »الهام 
علی اف« رئیس جمهور جمهوری آذربایجان در بروکسل 
با حضور »شارل میشل« رئیس شورای اروپا گفت وگو 
خواهم کرد. وی در اظهارات خود در نشست دولت ضمن 
تایید این دیدار، گفت: امیدوارم در مذاکرات پیمان صلح 
پیشرفت کنیم. دور قبلی مذاکرات باکو و ایروان در 
سطح وزرای خارجه در تاریخ ۲۷ تا ۲۹ ژوئن )ششم تا 
هشتم تیر( در واشنگتن برگزار شد. پس از گفت وگوهای 

کرد:  اعلام  ارمنستان  خارجه  وزارت  واشنگتن، 
مواضع طرفین در خصوص برخی موضوعات نیازمند 
شفاف سازی بیشتر است که شامل تعیین مرز بین 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان، عقب نشینی نظامیان 
از مناطق مرزی و ایجاد یک مکانیسم بین المللی برای 
گفت وگو بین قره باغ کوهستانی و جمهوری آذربایجان 
می شود. چند روز بعد، نیکول پاشینیان بدون اعلام 
تاریخ دقیق گفته بود نشست جدیدی با الهام علی اف در 
بروکسل خواهد داشت. به رغم برگزاری مذاکرات صلح 
بین این دو جمهوری شوروی سابق، تنش های مرزی 
بین آن ها ادامه دارد و به گفته ایروان، باکو همچنان 
به محاصره بخش ارامنه نشین قره باغ و انسداد مسیر 

مهم لاچین ادامه می دهد. رسانه های ارمنستانی ۱۹ 
تیر از قطع دوباره جریان انتقال گاز به منطقه قره باغ 
کوهستانی از سوی جمهوری آذربایجان خبر دادند. 
کرملین بارها تاکید کرده اجرای توافقات سه جانبه بین 
روسیه، ارمنستان و جمهوری آذربایجان امکان دستیابی 
به توافق در قفقاز جنوبی را فراهم می کند. »دیمیتری 
پسکوف« سخنگوی کرملین چندی قبل در این زمینه 
اظهارکرد: »روسیه به طور کامل به اسناد سه جانبه ای 
که دو سال پیش امضا شد پایبند است. آن ها مبنایی 
غیرقابل انکار برای حل وفصل اختلافات است و برای 
رسیدن به صلح باید مسیری را دنبال کنیم که پیش تر 

توافق شده بود.«

 نیروهای امنیتی ترکیه طی عملیات ویژه ای، ۴ نفر از 
اعضای خانواده »فتح ا... گولن«، معارض ساکن آمریکا را 
در استانبول دستگیر کردند. به گزارش فارس، نیروهای 
امنیتی ترکیه پنجشنبه، سیزدهم جولای با انجام عملیات 
ویژه ای، اعضای خانواده »فتح ا... گولن«، معارض دولت این 

کشور را در »خانه ای مخفی« واقع در منطقه »سنجاق تپه« 
استانبول دستگیر کردند. پایگاه خبری »روسیاالیوم« به 
نقل از شبکه »سی ان ان ترک« گزارش داد: برادرزاده فتح ا... 
گولن، همسر، پدر و مادرش در عملیاتی که توسط اطلاعات 
نظامی و پلیس استانبول در خانه ای متعلق به سازمان او 

در سنجاق تپه استانبول انجام شد، دستگیر شدند. طبق 
تصاویر منتشرشده در رسانه ها، طی این عملیات اسناد 
متعلق به سازمان فتح ا... گولن، نرم افزارهای دیجیتال، 
۱۴هزار دلار آمریکا، ۵۶۰کرون استونی و دو پاسپورت 

جعلی کشف و ضبط شده است.

نشست سران جمهوری آذربایجان و ارمنستان در بروکسل

ترکیه، خانواده فتح ا... گولن را دستگیر کرد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش
سرگئی لاوروف: 

  جنگنده های اف 1۶ در اوکراین را 
تهدید هسته ای تلقی می کنیم

 وزیر خارجه روسیه هشدار داد: مسکو جنگنده های 
»اف۱۶« در اوکراین را به دلیل ظرفیت شان در حمل 
تسلیحات هسته ای »تهدید هسته ای« در نظر می گیرد. 
»سرگئی لاوروف« وزیر خارجه روسیه گفت: مسکو 
جنگنده های اف۱۶ در اوکراین را به دلیل ظرفیتشان 
در حمل تسلیحات هسته ای »تهدید هسته ای« در نظر 
می گیرد. به نوشته خبرگزاری فرانسه، لاوروف درباره برنامه 
ایالات  متحده برای انتقال جنگنده های اف۱۶- به اوکراین 
حرف زد، »گرچه واشنگتن اجازه تامین آن ها را به هیچ 
کشوری نداده است.« وزارت خارجه روسیه به نقل از لاوروف 
اعلام کرد: »روسیه نمی تواند قابلیت این هواپیماها در حمل 
سلاح هسته ای را نادیده بگیرد. هیچ میزانی از ضمانت در 
اینجا کمکی نمی کند.« وی افزود: در جریان عملیات های 
رزمی، نظامیان ما قرار نیست بررسی کنند که هر هواپیمای 
خاص از این نوع مجهز به حمل سلاح هسته ای است یا خیر. 
هلند و دانمارک به عنوان بخشی از ائتلاف ۱۱ کشور، برنامه  
آموزش خلبانان اوکراینی در استفاده از این نوع جنگنده های 
ساخت آمریکا را هدایت می کنند. بعد از چراغ سبز آمریکا، 
این برنامه قرار است ماه اوت در دانمارک آغاز شود. لاوروف 
ادامه داد: ما این واقعیت را که نیروهای مسلح اوکراین چنین 
سیستم هایی دارند به عنوان تهدیدی از سوی غرب در حوزه 
هسته ای در نظر خواهیم گرفت. اخیرا رئیس کمیته نظامی 
ناتو گفت: اوکراین تا پایان عملیات ضدحمله علیه نیروهای 
روسیه، جنگنده اف۱۶ دریافت نخواهد کرد. وی تصریح 
کرد: آموزش خلبانان و متخصصان فنی اوکراینی و همچنین 
ایجاد یک سازمان لجستیک برای ارائه این هواپیماها به 
کی یف، تا قبل از این ضد حمله غیرممکن است. با وجود 
ارسال تجهیزات گسترده از سوی کشورهای غربی برای 
اوکراین، ضدحملات کی یف علیه مواضع روسیه که مدت ها 
بود برای آن تبلیغ می کرد موفقیتی در پی نداشته است. 
»سرگئی شویگو« وزیر دفاع روسیه گفت: از چهارم ژوئن 
)۱۴ خرداد( نیروهای مسلح اوکراین بیش از ۲۶ هزار نظامی 
و بالغ بر سه هزار سخت افزار نظامی )انواع تسلیحات( خود را 
در جریان ضدحملات از دست داده اند. بسیاری از متحدان 
غربی اوکراین اعتراف کرده اند که ضدحملات علیه مواضع 
روسیه بسیار کُند پیش می رود و نیروهای نظامی این کشور 
قادر به شکستن خط دفاعی ارتش روسیه نیستند. پیش تر 
ایالات متحده حاضر به ارسال تسلیحات پیشرفته به اوکراین 
نبود زیرا نگران بود این مساله به تنش ها در اوکراین دامن 
بزند و غرب را وارد درگیری با روسیه کند؛ اما با گذشت زمان 
تغییر رویه داد و با ارسال پدافند هوایی پاتریوت، تانک های 
آبرامز و مهمات خوشه ای به اوکراین موافقت کرد. مقام های 
مختلف روسیه بارها هشدار داده اند اقدامات و مواضع کنونی 
ناتو به رهبری آمریکا، احتمال درگیری مستقیم این ائتلاف 

نظامی غربی و مسکو را بیشتر می کند.

ولادیمیر پوتین:   

   عضویت در ناتو امنیت اوکراین را بیشتر نخواهد کرد
کوتــــاه

 رئیس جمهور روسیه هشــدار داد عضویت اوکراین 
در ناتو امنیت اوکراین را بیشتر نخواهد کرد و به تشدید 
تنش ها در جهان منجر می شود. ولادیمیر پوتین، تأکید 
کرد عضویت در ائتلاف ناتو امنیت اوکراین را بیشــتر 
نخواهد کرد. چند روز پس از آنکه ناتو وعده داد اوکراین 
به این ائتلاف خواهد پیوســت پوتیــن گفت: چنانچه 
کی یف به عضویت این ائتلاف درآید تنش های جهانی 
تشدید خواهند شد. پوتین در یک مصاحبه تلویزیونی 
گفت: »من مطمئن هســتم که این امــر امنیت خود 
اوکراین را افزایش نمی دهد و به طور کلی جهان را بسیار 
آسیب پذیرتر می کند و منجر به تنش بیشتر در عرصه 
بین المللی می شود.« جلوگیری از پیوستن کی یف به 
ناتو یکی از دلایلی بود که پوتین برای آغاز عملیات نظامی 
در اوکراین ارائه کرد. اظهارات او یک روز پس از اجلاس 
سران در لیتوانی بیان شــد که در آن ناتو متعهد شد از 
اوکراین حمایت کند اما جدول زمانی برای عضویت در 
این کشور ارائه نکرد. اوکراین تمایل خود برای پیوستن 
به ناتو را از ســال ۲۰۰۸ اعلام کرده است. این اقدام به 
شدت با مخالفت روسیه مواجه شد. دولت روسیه تأکید 

کرد که گسترش حوزه ناتو به سرزمین های شوروی سابق 
امنیت ملی و حوزه نفوذ آن را تهدید می کند. روسیه به شدت 
با هرگونه حرکت در راستای الحاق اوکراین به ناتو مخالفت 

کرده است و ولادیمیر پوتین هشدار داده که این یک »خط 
قرمز« برای روسیه خواهد بود. در واکنش به احتمال پیوستن 
اوکراین به ناتو روسیه از ۲۴ فوریه ۲۰۲۲ )پنجم اسفند ماه 
۱۴۰۰( بعد از به رسمیت شناختن استقلال دو جمهوری 

لوهانسک و دونتســک از اوکراین، به این منطقه نیرو 
اعزام کرد و از آغاز »عملیات ویژه نظامی در اوکراین« 
خبر داد. روســیه هدف خود را از این اقدام، نازی زدایی 
اوکراین، خلع سلاح این کشور، رفع نگرانی های امنیتی 
خود و اجابت درخواست کمک لوهانسک و دونتسک 
اعلام کرده است. دولت اوکراین اما استقلال دونتسک و 
لوهانسک را به رسمیت نشناخته و حضور نظامی روسیه 
را »تجاوز و حمله به تمامیت ارضی« خود خوانده است. 
به دنبال آغاز درگیری روسیه با اوکراین، کشورهای غربی 
ضمن محکوم کردن مسکو و تشدید فشارهای اقتصادی، 
حمایت های همه جانبه سیاســی، مالی، تسلیحاتی از 
کی یف را در دستور کار قرار داده اند. با وجود این، بسیاری 
از کارشناســان حفظ ائتلاف غرب علیه روســیه را در 
طولانی مدت امری دشوار دانسته و تأکید کرده اند ادامه 
جنگ می تواند به بروز اختلاف میان کشورهای غربی 
به خصوص در زمینه ارســال کمک های نظامی منجر 
شود. اوکراین برای عقب راندن نیروهای روسی خواهان 
سلاح های پیشرفته تر و دوربردتر از جمله موشک های 
پیشرفته شده است. پوتین روز پنجشنبه هشدار داد: 
»تحویل تسلیحات جدید فقط وضعیت را بدتر می کند و به 
بدتر شــدن اوضاع برای طرف اوکراینی منجر خواهد شد و 

درگیری ها را تشدید خواهد کرد.«

 حکم بازداشت سفیر عراق 
در ترکیه صادر شد

 رسانه های عراقی می گویند دادگاه مبارزه با فساد حکم 
بازداشت سفیر این کشور در ترکیه را به علت افزایش غیرمعقول 
درآمد و ثروتش صادر کرده است. سازمان پاکدستی عراق با 
انتشار بیانیه ای خبر داد: دادگاه مرکزی مبارزه با فساد در بغداد 
دستور به فراخوان و بازداشت »ماجد اللجماوی« سفیر فعلی این 
کشور در ترکیه را صادر کرده است. آن گونه که در این بیانیه 
آمده اداره بازرسی و نظارت در سازمان پاکدستی متوجه افزایش 
غیرمنطقی و به یکباره اموال و ثروت ماجد اللجماوی شده است. 
انباشت ثروت غیرعادی ماجد اللجماوی ۲,۳۰۴,۷۸۷,۰۰۰ دینار 
عراقی )حدود ۱. ۸ میلیون دلار دلار( اعلام شده است. طبق بیانیه 
سازمان پاکدستی عراق پس از آنکه مشخص شد افزایش اموال 
ماجد اللجماوی با درآمد معمولش تناسبی ندارد، پرونده جنایی 
علیه این سفیر باز شد. ماجد اللجماوی همه اطلاعات اموال خود 
را در فرم اعلام دارایی ذکر نکرده و همزمان اطلاعات نادرست و 

گمراه کننده در مورد منابع مالی اش ارائه داده است.

   چین و کره شمالی 
بر تقویت روابط تاکید کردند

 نمایندگان ارشد چین و کره شمالی طی مراسمی در 
سفارتخانه پکن در پیونگ یانگ به مناسبت سالگرد امضای 
معاهده دوستی بین دو کشور، بر تقویت همکاری های دوجانبه 
تاکید کردند. دولت های کره شمالی و چین به مناسبت شصت 
و دومین سالگرد امضای معاهده دوستی بین دو کشور، متعهد 
شدند روابط دوجانبه را بیش از پیش تقویت کنند. سفارتخانه 
چین به مناسبت سالگرد برقراری روابط بین دو کشور، مراسمی با 
حضور مقامات عالی رتبه از هر دو طرف از جمله »وانگ یاجون« 
نماینده ارشد پکن در کره شمالی برگزار کرد. به نوشته خبرگزاری 
»یونهاپ«، کره شمالی و چین معاهده دوستی را در تاریخ یازدهم 
جولای ۱۹۶۱ امضا کردند که بر اساس آن، دو طرف خود را به ارائه 
کمک های نظامی و غیرنظامی به یکدیگر موظف دانستند؛ توافقی 
که به عنوان سنگ بنای اتحاد محکم آنها برای چندین دهه تلقی 
می شود. »کانگ یون سوک« نایب رئیس کمیته دائمی مجلس 
عالی خلق کره شمالی بر غیرقابل شکست بودن روابط دو کشور 
تاکید کرد. طبق این گزارش، کانگ با بیان اینکه کره شمالی و 
چین ارتباطات راهبردی را حفظ کرده و همکاری های دوجانبه را 
تقویت خواهند کرد، گفت: »این موضع ثابت ما برای توسعه بیشتر 
روابط دوستانه بین دو کشور به سطح بالاتر در راستای آرمان های 
مردمانمان است.« کره شمالی در بحبوحه افزایش تنش ها بین 
واشنگتن و پکن، و همچنین مذاکرات طولانی مدت خلع سلاح 
اتمی با آمریکا، روابط نزدیک خود را با چین به عنوان یک متحد 
سنتی و یاور اقتصادی تقویت کرده است. پیش از این نیز رهبر 
کره شمالی در پیام تبریک روز روسیه به رئیس جمهور این کشور، 
ضمن اعلام حمایت کامل و همبستگی خود با مردم و دولت 
روسیه، بر آمادگی پیونگ یانگ برای تقویت بیشتر همکاری ها 

تاکید کرده بود.

 ایمن سازی »تالار هنر« از روز 
چهارشنبه ۲۱ تیرماه جاری وارد 
فاز اجرایی شد. محسن امیری، 
مدیر تالار هنر درباره برنامه 
ایمن سازی توضیح داد: ابتدا و 
به غلط جا افتاده بود که قرار 
است بازسازی صورت بگیرد در 
حالی که بازسازی در کار نبود. 
تالار هنر قرار است ایمن سازی 
شود که به نظر از بازسازی 
هم مهم تر است. وی تصریح 
کرد: ما در قبال خانواده ها و 
بچه هایی که به تالار می آیند 
مسئول هستیم و با پیگیری 
شبانه روزی از امروز ایمن سازی 
تالار هنر شروع شد. این مدیر 
هنری درباره مدت زمان برنامه 
ایمن سازی افزود: طبق برآورد 
گروه طرح های عمرانی وزارت 
ارشاد این پروسه دو ماه طول 
خواهد کشید و در این مدت 
تالار هنر به سیستم اطفاء و 
اعلام حریق مجهز خواهد شد 
که مدت ها تالار هنر پیگیر آن 
بود و سرانجام با پیگیری های 
یک ماهه اخیر به انجام رسید. 
امیری درباره فعالیت های تالار 
هنر در این مدت بیان داشت: 
به دلیل در اختیار قرار دادن 
تمام فضاهای ساختمان تالار به 
گروه عمرانی، امکان هیچگونه 
فعالیت اجرایی نخواهیم داشت 
ولی از این فرصت استفاده کرده 
و به رایزنی های خود در جهت 
ارتباط بیشتر و موثر با شرکت ها 
و سازمان ها و ادارات خواهیم 
پرداخت و در این راستا از تمام 
ظرفیت های نیروی انسانی تالار 

هنر بهره خواهیم برد.

رمضانی خبر داد:
 جایزه ملی کتاب کودک تأسیس می شود 

 مدیرعامل موسسه خانه کتاب و ادبیات گفت: جایزه 
ملی کتاب کودک تأسیس می شود تا به عنوان یکی  از 
صفحات مهم جورچین تربیت نویسنده، تولید اثر و 
الگوسازی در تقویم  جوایز کشور جای خود را پیدا کند. 
به گزارش »مهر«، آئین افتتاحیه نخستین دوره متمرکز 
و حضوری آموزش شعر و داستان کودک و نوجوان با 
عنوان »قاصدک«، با حضور علی رمضانی؛ مدیرعامل خانه 
کتاب و ادبیات ایران، حامد محقق؛ معاون شعر و ادبیات 
داستانی خانه کتاب و ادبیات ایران، غلامرضا طریقی؛ 
مشاور مدیرعامل و مدیر امور فعالیت های فرهنگی و اهل 
قلم خانه کتاب و ادبیات ایران و جمعی از هنرجویان شعر 
و داستان کودک و نوجوان در مجتمع فرهنگی آموزشی 
یاوران مهدی )عج( شهر قم برگزار شد. علی رمضانی بیان 
داشت: اولین کار اساسی معاون شعر و ادبیات داستانی خانه 
کتاب و ادبیات ایران بعد از انتصاب، تدارک این دوره بود که 
امروز در حال برگزاری است. ایشان از دوازدهم خردادماه 
سالجاری به مجموعه خانه کتاب و ادبیات ایران پیوستند 
و دغدغه های خود را به همراه آوردند. این دغدغه ها با 
تأکیدات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران جلوه دیگری پیدا کرد و امروز 
در این دوره آموزشی به آن پرداخته می شود. سیداحمد 
میرزاده چهره درخشان شعر کودک و فردی شناخته شده 
در فضای تولید ادبیات کودک، دبیری علمی دوره آموزشی 
»قاصدک« را برعهده دارند. عده ای فکر می کنند اگر فردی 
نوشتن داستان و شعر کودک و نوجوان را آغاز کند، این 
مربوط به ابتدای کار خواهد بود و اگر کارش رشد کرد به 
سمت تولید آثار بزرگسال خواهد رفت. اما واقعیت این 
است که در این حوزه مانند پزشکی، یک پزشکی عمومی 
و پزشکی تخصصی داریم. کارکردن در حوزه بزرگسال 
مانند پزشکی عمومی است و کارکردن در حوزه کودک و 
نوجوان مانند پزشکی تخصصی است. بعد از اینکه یک فرد 
به موضوعات، ابزارها، توانمندی ها و… مجهز شد، باید به 
ابزارها و تجهیزات بیشتری مجهز شود تا بتواند در حوزه 
کودک و نوجوان فعالیت کند. علی رمضانی اضافه کرد: 
خانه کتاب و ادبیات ایران، دوره آموزشی »قاصدک« را 
در دوره های تخصصی و فضاهای عمومی ادامه خواهد داد 
تا افراد دیگری وارد این دامنه شوند و مانند شما مراحل 
را طی کنند. در ادامه، سیداحمد میرزاده گفت: بعد از 
فراخوان اولیه ای که برای دوره آموزشی »قاصدک« ارسال 
شد از بین چند صد نفر از واجدین شرایط، حدود ۹۲ نفر 
به معنای واقعی کلمه گلچین شدند. از امروز نخستین 
دوره فراگیر آموزش شعر و داستان کودک و نوجوان آغاز 
می شود و تا جمعه با سه نوع آموزش به کار خود ادامه 
می دهد و هنرجویان با کوله باری از آموخته ها به شهرهای 

خود برمی گردند. 

وزیر ارشاد:

قصد تصدی گری فرهنگی نداریم
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دولت های حاشیه  خلیج فارس به دلیل مشکلاتی که با دولت 
بایدن دارند و نیز به این دلیل که احساس می کنند نظم جهان 
در حال تغییر است، روابط دو و چند جانبه  خود را در حوزه های 
مختلف به چین و روسیه نزدیک کرده اند که بخشی از آن ناشی از 
رقابت جهانی ایالات متحده و چین در عین وابستگی های متقابل 
اقتصادی شان به یکدیگر است که استراتژی ایالات متحده را با 
ایده  مهار هوشمندانه  چین متوجه منطقه  هند و اقیانوس آرام 
کرده است. در این شرایط رقابتی میان چین و روسیه برای به 
دست گرفتن ابتکار عمل در منطقه  خاورمیانه نیز به شکل 
خاموش اتفاق افتاده است که گاهی دولت های چین و روسیه را 
وادار می کند که برای دلربایی از دولت های عربی و کسب منافع 
با هدف پر کردن خلأهای منطقه، با مواضع آنها در زمینه های 
مختلف سازگاری نشان دهند تا به نوعی خود را بازیگران مهم 
خلیج فارس و منطقه  عربی جلوه دهد. همچنین پس از شورش 
پریگوژین و سفر پوتین به داغستان که تا حدی مشکلات امنیت 
داخلی و کمبود منابع مالی و وجود مشکلاتی میان نخبگان 
قدرت و الیگارش های روسی را مشخص کرد، روسیه نیاز دارد 
که هم در بحث انرژی و غلات و هم در بحث جذب کمک مالی و 
سرمایه گذاری از کشورهای عربی به ترتیب به مثابه  نوعی کمک 
کننده به تثبیت قیمت جهانی انرژی و واردکننده  غلات و نیز 
نوعی بانک برای جلوگیری از اضمحلال اقتصادی خود نگاه 
کند. در شرایطی که روسیه پس از اشغال کریمه فکر می کرد 
می تواند به سادگی دولت اوکراین را ساقط نماید و یا بخش 
شرقی اوکراین را تجزیه و اشغال نماید، در میدان عمل در نوعی 
گرداب ژئوپلیتیک فرو رفت و همین موجب شد تا در مقابل 
بسیاری از کشورها مانند بازیگران قفقاز جنوبی و ترکیه، مواضع 
خود را تعدیل کند و در شرایطی که جمهوری اسلامی ایران 
انواع مساعدت های اقتصادی و دوستانه را در قالب روابط قانونی 
بین المللی در جهت تعمیق مناسبات دو جانبه در دستور کار 
داشت، بندی تعجب برانگیز در روز ۱۰ ژوئیه ۲۰۲۳ در بیانیه  
پایانی نشست روسیه و اعضای شورای همکاری خلیج فارس در 
مسکو گنجانده شد که به حل و فصل مساله  جزایر ایرانی با ساز 
و کارهای دیپلماتیک یا حقوقی تاکید می کند. این اقدام ناشیانه 
و محکوم که توسط وزارت خارجه  روسیه صورت گرفت و با 
خویشتنداری سخنگوی وزارت خارجه  جمهوری اسلامی ایران؛ 
اقدامی مردود خوانده شد، مطمئنا بر روی نگاه مردم ایران نسبت 
به دولت روسیه تاثیر منفی خواهد گذاشت و ممکن است در 
آینده با بی علاقه شدن ایران به توسعه  مناسبات با روسیه، وزن و 
اعتبار بین المللی روسیه، در منطقه و جهان، کاهش یابد. احتمالا 
جمهوری اسلامی ایران فارغ از جناح بندی های داخلی در 
ساختار سیاسی روسیه، بیانیه های رسمی وزارت خارجه روسیه 
را موضع رسمی و تمام شده  ساختار قدرت فدراسیون روسیه 
تعبیر کرده و این به معنی دخالت روسیه در امر تمامیت ارضی 
ایران تلقی گردد. در جنگ روسیه برای اشغال نظامی اوکراین، 
جمهوری اسلامی ایران با کمال بزرگ منشی سعی در ایجاد 
مفاهمه و صلح سازی میان مسکو و کیف داشت که متاسفانه، 
غربی ها سعی کردند تا روابط نظامی قدیمی و عادی میان ایران 
و روسیه را به جنگ اوکراین پیوند بزنند و دست هایی چون رژیم 
صهیونیستی یا برخی منابع زرد روسی هم سعی نمودند تا ایران 
را موافق با اشغالگری روسیه نشان دهند که بارها و بارها توسط 
مسئولان ایرانی رد شد. جای آن است که علاوه بر احضار سفیر 
روسیه که انجام شد و برحذر داشتن روسیه از اظهار نظر در مورد 
تمامیت ارضی ایران، مسئولان روسی متوجه باشند که ایران 
یکی از قدرت های بزرگ خلیج فارس و منطقه ی خاورمیانه 
است که حتی در برابر ایالات متحده در خلیج فارس، آقایی و 
سیادت می کند، چه رسد به طرفی که قدرتی به مراتب کمتر از 
ایالات متحده دارد و حتی بیانیه ها و فعالیت های دیپلماتیک و 
حقوقی ایالات متحده تاثیری بر عزم و اراده  ایران اسلامی برای 
پاسداری از تمامیت ارضی اش در طول سال ها نگذاشته است 
و فعالیت ها و سخن پراکنی های بازیگران دیگر نیز تاثیری در 
عزت همیشگی ایران اسلامی نخواهد داشت. امید که این 
اقدامات غیردوستانه و پر تبعات در شرایطی که ایران علاقه مند 
به تقویت مناسبات خود با تمام کشورهای منطقه و نیز کشور 
روسیه است، توسط روس ها اصلاح شود تا مورد بهره برداری 
غربی ها قرار نگیرد وگرنه ایران نیز می تواند ضمن محکوم کردن 
صریح اقدامات روسیه در اوکراین و تجدیدنظر در برخی تبادلات 
سنتی، مناسبات خود با روسیه را محدود به آسیای مرکزی و 
قفقاز کند و گزینه های جایگزینی را در نظر بگیرد. این امیدواری 
وجود دارد تا وزارت خارجه  روسیه موضع خود را اصلاح کرده و 

متوجه اشتباه عجیب خود بشود. 

موضع جنجالی روسیه 

 

طی چند سال اخیر و بعد از تحریم های یادداشت
سال ۱۳۹۷ اقتصاد ایران دچار نوعی بن بست 
حکمرانی اقتصادی شده است، بدین معنی 
که هر تصمیمی که از جانب دولت گرفته 
می شود چه درست و چه غلط در نهایت نتایج 
دلخواه را در پی ندارد؛ حتی آن تصمیماتی 
که عقلانیت اقتصادی، آنها را درست می داند 
و در سراسر جهان اجرا می شوند، در ایران 
همین تصمیمات نتایج مثبتی در پی نداشته 
است. به گزارش انتخاب، در واقع می توانیم 
از وضعیتی صحبت کنیم که در آن مفاهیم 
اقتصادی کارکرد خود را از دست می دهند. 

    سرکوب یا آزادسازی نرخ ارز 
برای اینکه بفهمیم چگونه دولت به این 
روند دچار شده است شده نگاهی به برخی 
از تصمیمات دولت می اندازیم تا نتایج آنها 
را ببینیم. آزادسازی یا افزایش نرخ ارز 
یکی از این موارد است. سال ها سیاست 
سرکوب قیمتی در ابعاد مختلف که از اواخر 
دهه تا به امروز نیز ادامه دارد در نهایت به 
این امر منتهی شده که دولت نمی تواند 

تصمیم گیری کند. 
به عنوان مثال ثابت کردن نرخ ارز در 
یک نقطه با توجه به تشدید تورم در کشور 
همان طور که از آمار ها مشخص است نتایج 
فاجعه باری به دنبال داشت که نمونه بارز آن 
توزیع گسترده رانت در کشور بود. در واقع 
هدف دولت از ثابت کردن نرخ ارز جلوگیری 
از تورم بود، هر چند که این سیاست به 
صورت کوتاه مدت تورم بعضی از کالا ها از 
جمله کالا های اساسی را کنترل کرد، اما از 
طرف دیگر نتایج نامناسب درپی داشت. اما 
آیا راهکار آن بود که نرخ ارز کاملا آزاد شود؟ 
در این صورت باز هم مشکل دیگری اتفاق 
می افتاد که مهم ترین نتیجه آن افزایش 
شدید تورم در کشور می بود. دولت در این 
شرایط راه حل وسط را انتخاب کرد یعنی 
نه ثابت کردن نرخ ارز در سطوح پایین و نه 
آزادسازی کامل آنکه هردو نتایج تلخی در 
پی داشت. دولت نرخ ارز را با هدف کاهش 
اختلاف بین نرخ ثابت و نرخ غیررسمی در 
سطوح بالاتری تثبیت کرد تا بدین ترتیب 
هم هدررفت منابع ارزی و توزیع رانت را 
کاهش دهد و هم از طرف دیگر نزدیک 
نرخ آزاد قرار بگیرد، اما اکنون کار به جایی 
رسیده که دولت باید برای رفع بحران یک 
جراحی اقتصادی دیگر را در دستور کار خود 
قرار دهد و فکری به حال ارز نیمایی ۲۸ هزار 
تومانی اش بکند. شرکت ها اکنون در صف 
دریافت ارز هستند و فاصله بین تخصیص و 
تأمین ارز توسط بانک مرکزی اکنون به ماه ها 
هم می رسد. حتی با همین ارز نیمایی ۲۸ 
هزار تومانی سرمایه در گردش شرکت های 
کوچک به شدت تحت تاثیر قرار گرفت 
حال اگر دولت بخواهد آن را افزایش دهد 
این شرایط بدتر خواهد شد. خلاصه اینکه 
دولت هر کاری بکند، چه ارز را آزاد بکند و 
چه آن را در نرخ دیگری تثبیت بکند نتایج 

آن آسیب زاست. 
   نرخ بهره 

سیاست  تنظیم گر  مهم ترین  بهره  نرخ 
پولی و در کل اقتصاد کلان در بانک های 
مرکزی دنیا به شمار می رود، به طوری که 
در حال حاضر مهم ترین ابزار کنترل تورم 
همین نرخ بهره است. در واقع در شرایط 
رکودی و رونق دولت ها از ابزار نرخ بهره برای 
تنظیم میزان عرضه پول در اقتصاد استفاده 
می کنند و اقتصاد را در معرض رکود و رونق 
به تناسب شرایط قرار می دهند. نمونه آن 
اقتصاد آمریکاست که طی یکی دو سال اخیر 
با استفاده از نرخ بهره درصدد کنترل تورم 
است ولو اینکه اقتصاد در چرخه رکودی قرار 
بگیرد، اما نکته اینجاست که نرخ بهره در 
اقتصاد ایران گویا کارایی ندارد و نه تنها ابزار 
تنظیم گری نیست، بلکه برعکس تغییرات 
نرخ بهره در اقتصاد ایران موجب آشفتگی 
بیشتر می شود و ظرفیت بحران زایی دارد. 
دلیل این اتفاق موقعیت خاص اقتصاد ایران 
است که تحت عنوان رکود تورمی از آن یاد 
می شود. یعنی اقتصاد ایران هم رکود دارد و هم 
تورم در نتیجه عملا نرخ بهره کارایی خود را از 
دست داده است. کالا های ایرانی مانند خودرو 
و لوازم خانگی و مسکن و.. با اینکه اکنون حجم 
معاملات بسیار پایینی دارند، اما قیمت های 
آنها روز به روز و هفته به هفته در حال افزایش 
است. این در حالیست که در شرایط رکود در 
یک اقتصاد نرمال قاعدتا قیمت ها به سمت 

پایین میل می کنند. 
اگر نرخ بهره برای کنترل تورم افزایش یابد 
در این صورت شرایط رکودی تعمیق می شود 
کما اینکه این اتفاق هم اکنون افتاده و حتی 
برخی بانک ها روند پرداخت تسهیلات خرد 
خود را متوقف کرده اند. بازار سرمایه ایران 
اکنون شرایط آشفته ای دارد که یکی از دلایل 
آن بالا بودن نرخ بهره در اقتصاد است، اما 
اگر نرخ بهره برای خروج از رکود کاهش یابد 
در آن صورت بخش تورمی اقتصاد فوران 
خواهد کرد که تبعات آن نیاز به گفتن ندارد. 
به طور خلاصه دولت نمی تواند با ابزار نرخ بهره 
دست به تنظیم گیری بزند بلکه فقط می تواند 
بحران زایی کند یعنی مشکلی را با ایجاد بحران 
در بخشی دیگر به صورت نصف و نیمه حل و 

فصل کند.

چرا هر تصمیم اقتصادی که دولت 
می گیرد، نتیجه نمی دهد؟

 سهیل جمشیدپور 
کارشناس مسائل بین الملل 

 حضور تیم ملی ایران در جام جهانی۲۰۲۲ قطر با 
سیاسی  و  اجتماعی  شرایط  و  بود  متفاوت  گذشته 
به  بود.  گذاشته  تأثیر  تیم ملی  وضعیت  در  کشور 
نظر شما چرا تیم ملی در جام جهانی نتیجه لازم را 

نگرفت؟ 
واقعیت این است که فدراسیون فوتبال از استقلال کافی 
برخوردار نیست. مدیرانی در این بخش وجود دارد که امضا 
می کنند و تأییدیه می دهند. در چنین شرایطی اگر تیم ملی 
با آقای اسکوچیچ هم به جام جهانی می رفت همین نتیجه ها 

را می گرفت. 
از  گل  شش  هم  اسکوچیچ  آقای  با  ما  یعنی   

انگلیس می خوردیم؟ 
مطمئن باشید می خوردیم. اگر شش گل نمی خوردیم 
چهار گل می خوردیم. اینکه ما عنوان کنیم کار فوق العاده ای 
انجام داده این چنین نبوده است. به دلیل اینکه ایران با 
انگلیس و آمریکا هم گروه شده بود برخی عنوان کردند باید 
مربی جدید بیاید و نباید این بازی ها را از دست بدهیم و در 
مقابل این تیم ها باید برنده باشیم. حرف این عده نیز این بود 
که این کشورها دشمن ما هستند و به همین دلیل ما باید در 
مقابل آنها به پیروزی دست پیدا کنیم. در دوره قبلی که قرار 
بود به کی روش بگویند دیگر در ایران کار نکند آقای تاج با من 
تماس گرفت. آقای تاج از من خواستند که برای تماشای یکی 
از بازی های تیم ملی در خارج از کشور بروم که گفتم نمی آیم. 
من به آقای تاج گفتم تحت هیچ شرایطی کی روش را برندار. 
وی گفت وزارت ورزش به من فشار می آورد که کی روش را 
برکنار کنم. گفتم بگذار فشار بیاورند. در نهایت اما فشارهایی 
از بیرون صورت گرفت و کی روش را برکنار کردند. نکته قابل 
توجه این بود که در آستانه بازی های جام جهانی همین آقای 
تاج می رود دنبال کی روش و وی را به عنوان سرمربی تیم ملی 
انتخاب می کند. در اینجا هم فشارهای بیرونی وجود داشت. 
البته من معتقدم کی روش به درد فوتبال ما می خورد و کار را 
بلد بود. هدف این انتخاب در آستانه جام جهانی نیز این بود 
که کی روش تیم ملی را در مقابل انگلیس و آمریکا موفق کند 
که در نهایت نتوانست. نکته مهم این است که واژه دشمن 
که این افراد به کار می برند مشخص نیست در فرهنگ لغت 
چه معنایی دارد. اگر امروز آقای دهخدا زنده بود و از ایشان 
می پرسیدیم که معنای واژه دشمن چیست می گفت معنای 
آن مشخص نیست. در جام جهانی ما به هر دو دشمن خود 
یعنی آمریکا و انگلیس باختیم. به فدراسیون فشار آوردیم و 
رئیس قبلی را برکنار کردیم تا کسی را بیاوریم که بیشتر به 

نظرات ما احترام بگذارد. 

 یکی از انتقاداتی که نسبت به روسای فدراسیون 
بود  این  بود  مطرح  زیاد  نیز  شما  نام  و  بود  مطرح 
منفعل  کی روش  مقابل  در  فدراسیون  روسای  که 
بود  فدراسیون  رئیس  دادکان  آقای  اگر  و  هستند 
پیش  در  رویکردی  چنین  نمی توانست  کی روش 
با  چگونه  بودید  فدراسیون  رئیس  شما  اگر  بگیرد. 

کی روش برخورد می کردید؟ 
کی روش اختیارات زیادی در فوتبال ما پیدا کرده بود. 
این نکته نیز به دلیل ضعف فدراسیون بود و نه قوی بودن 
کی روش. اختیارات سرمربی در زمین است و نباید در بیرون 
دارای اختیارات باشد. این در حالی است که ایشان اختیارات 

همه را به دلیل ضعف فدراسیون گرفته بود. 
 پس از پایان جام جهانی به صورت محترمانه عذر 
کی روش را خواستند و وارد پروسه انتخاب سرمربی 
تیم ملی شدند که در نهایت به امیر قلعه نویی رسید. 

دیدگاه شما درباره این پروسه و انتخاب چیست؟ 
واقعیت این است که مطرح شدن نام برخی مربیان ازجمله 
آقای قلعه نویی پروسه ای غیرواقعی بود. از قبل مشخص بود 
که آقای قلعه نویی قرار است سرمربی تیم ملی شود. نام هایی 
که کنار آقای قلعه نویی مطرح شدند همه صوری بودند. 
فدراسیون فوتبال در انتخاب آقای قلعه نویی تنها یک نقش 
داشت و آن هم امضا کردن قرارداد وی بود و در انتخاب ایشان 
هیچ نقشی نداشت. پانزده سال پیش که آقای قلعه نویی به 

عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب شد با من تماس گرفت و 
گفت قصد مشورت دارم. من در پاسخ گفتم اگر از من نظر 
می خواهی من می گویم سرمربی گری تیم ملی را قبول نکن 
چون شما را به صورت پایدار نگه نمی دارند. گفتم به محض 
اینکه به یک بن بست بخورید حتی اگر کوچک هم باشد شما 
را برکنار می کنند. همین حرف را به علی دایی هم زدم و گفتم 
اینها می خواهند از موقعیت شما استفاده کنند. علی دایی 
بعدا در یک برنامه تلویزیونی گفت  ای کاش به حرف های 
آقای دادکان گوش می دادم. امروز هم به آقای قلعه نویی 
همین حرف را می زنم. آقای قلعه نویی شما جایی را گرفته اید 
که اولین مسابقه رسمی آن در جام ملت های آسیاست اگر 
به فینال نرسید هیچ کاری نکرده اید. در آن روز ببنید شما را 
می خواهند یا نه؟ آن روز مشخص می شود که آیا شما انتخاب 
فدراسیون فوتبال بوده اید و یا از جای دیگری انتخاب شده اید. 
 آقای قلعه نویی چه ویژگی هایی دارند که از جای 

دیگری انتخاب شده اند؟ 
آقای قلعه نویی در بین مربیان داخلی شرایطی خوبی دارد. 
فدراسیون فوتبال هیچ نقشی در انتخاب آقای قلعه نویی به 

عنوان سرمربی تیم  ملی نداشته است. 
 صحبت های آقای مایلی کهن را درباره آقای قلعه 
صحبت ها  این  درباره  شما  نظر  شنیده اید؟  نویی 

چیست؟ 
من ان صحبت ها را نشنیدم. به هر حال صحبت های آقای 

مایلی کهن برای خودشان قابل احترام است. 
 فکر می کنید تیم  ملی با آقای قلعه نویی در جام 

ملت های آسیا موفق خواهد شد؟ 
نند که  کار سختی است. آقای قلعه نویی هم باید بدا
کار سختی پیش رو دارند. قرار نیست در جام ملت ها نیز با 
افغانستان و تاجیکستان و این کشورها بازی کنیم و بلکه قرار 
است با ژاپن، عربستان، کره جنوبی و استرالیا بازی کنیم که 
کار سختی خواهد بود. مردم هم دیگر چیزی به جز قهرمانی 

از تیم  ملی نمی پذیرند. 
 در حین بازی های جام جهانی که با اعتراضاتی در 
ایران همزمان شده بود شاهد نوعی دوقطبی درباره 
تیم  ملی بودیم دیدگاه شما در این زمینه چیست؟ 

تیم ملی جدا از مردم نیست. دو واژه دشمن و خدمت را در 
نظر بگیرید. خدمت یعنی صداقت، راستی، نوکر مردم بودن و 
معیشت و امنیت و رفاه را برقرار کردن. سوال این است که اگر 
به وضعیت امروز جامعه نگاه کنیم آیا مسئولان به مردم خدمت 
کرده اند یا خیر؟ معنای خدمت در جامعه ما تغییر کرده و به 
فشارهای اقتصادی به مردم تبدیل شده است. معنای دشمن 
هم تغییر کرده است. اینکه برخی مردم را دشمن خطاب 

می کنند صحیح نیست. 

دشمن کسی است که از هفتاد سال پیش تاکنون به ما 
ظلم کرده و در همه بزنگاه ها کشور ما را تحت فشار قرار داده 
است. به همین دلیل نیز باید عنوان کرد که معنای واژه دشمن 
تغییر کرده است. مسئولان باید برای مردم امنیت و رفاه ایجاد 
کنند. رسانه ها را در اختیار دارند و مدام به به و چه چه می کنند. 
پیشنهاد من به صداوسیما این است که خبرنگارانی را که بین 
مردم می فرستند تا در نهایت عنوان کنند همه چیز عالی است 
را با من همراه کنند تا بین مردم برویم و مشخص شود مردم 
در چه شرایطی زندگی می کنند. تنها ده تا پانزده درصد مردم 
می گویند شرایط زندگی در ایران عالی است که خبرنگاران 
صداوسیما هم مرتب از بین همین افراد گزارش تهیه می کنند. 
خدمت را مولا علی کرد که هنگامی که از حجاز وارد کوفه شد 
به مردم گفت همه ببینند من یک اسب، یک خورجین، یک 
مشک، یک زیرانداز، یک روانداز و یک شمشیر دارم. اگر روزی 
که خواستم بروم بیشتر از این چیزی با خود بردم بدانید من 
حاکم فاسدی بودم که چیزی بیش از این با خود بردم. اگر به 
وضعیت زندگی برخی مسئولان ما نگاه کنید به عمق قاجعه 
پی می برید. فلان مسئول که تا قبل از مسئولیت پایین شهر 
ساکن بوده امروز در لواسان و بهترین جای شهر تهران خانه 
دارد و مردم را هم فراموش کرده است. فرزندان آنها هم در 
خارج از کشور زندگی های آنچنانی برای خود دارند. مردم 
وقتی با چنین فشارهایی مواجه می شوند دیگر تحمل ندارند. 
به همین دلیل نیز هنگامی که تیم ملی با تیم دیگری بازی 
دارد تیم مقابل را تشویق می کنند. چه کسی چنین کاری 
کرده است؟ من و شما؟ خیر؛ آن مسئولان این کار را کرده اند. 
به همین دلیل نیز برخی بازیکن تیم  ملی سرود تیم  ملی را 
نمی خواند. برخی که به عنوان خدمت به مردم آمده خدمت 
نکرده اند بلکه به خودش و خانواده  اش خدمت کرده است. اگر 
به جامعه خدمت کرده بودید به جز خودی ها، غیرخودی ها 
هم با شما بودند. با بگیر و ببند که نمی شود مشکلات مردم را 
حل کرد. باید به مردم محبت کرد. دین ما دین محبت است. 

  آیا ورزشکاران باید تنها به ورزش بپردازند و یا 
نسبت به مردم مسئولیت اجتماعی دارند؟ 

به نظر شما چرا با باقری قرارداد نمی بندند. چرا هیچ کس 
در این زمینه کاری نمی کند؟ من اگر مدیر باشگاه بودم و 
چنین شرایطی را می دیدم تیم نمی دادم. اگر بازیکن بودم 
بازی نمی کردم. چرا سرپرست تیم که رفیق صمیمی آقای 
باقری است هیچ حرفی در این زمینه نمی زند؟ دلیلش این 
است که از بیرون می گویند به بازیکن سه میلیاردی هفت 
میلیارد تومان بدهید، هفت میلیاردی را ده میلیارد بدهیم 
و ده میلیاردی را بیست میلیارد بدهید. در چنین شرایطی 
بازیکن دیگر از آنها حمایت می کند. بازیکن پیش خود 
می گوید اگر من با برخی همراهی کنم ده میلیاردم از بین 

می رود. 
بروید تحقیق کنید که در باشگاه هایی مانند پرسپولیس 
و استقلال چه پول هایی به بازیکنان پرداخت می شود. این 
وضعیت درباره تیم های صنعتی نیز وجود دارد. مدیران در 
چنین باشگاه هایی چه کاره اند؟ مگر لولو سرخرمن آنجا 
گذاشته اند که کسی کاری نمی کند؟ دلیلش این است که 
اگر کسی اعتراض کند صندلی اش را از دست می دهد. در 
چنین شرایطی این سوال مطرح است که اخلاق کجا رفت؟ 
پول هایی که باشگاه های صنعتی به بازیکنان می دهند یک 

طرف کف دست کارگران کارخانه ها هم یک طرف. 
جامعه  در  حجاب  نام  به  می کنند  تلاش  برخی   
وضعیتی  درباره  شما  دیدگاه  کنند.  ایجاد  دوقطبی 
ایجاد  جامعه  در  حجاب  موضوع  درباره  برخی  که 

کرده اند چیست؟ 
در ابتدا باید عنوان کنم خانواده من محجبه هستند. با این 
وجود تحت هیچ شرایطی نسبت به کسی که دیدگاه دیگری 
نسبت به حجاب دارد معترض نمی شوم و به ایشان هم مانند 
یک فرد محجبه احترام می گذارم. آیا کسی اجازه دارد برای 
بیرون بودن موی یک زن با او برخورد تندی کند؟ دو چیز هر 
قومی را زمین می زند که آن هم دروغ و افراد نالایق است. این 
در حالی است که دو چیز هر قومی را بلند می کند و آن عدالت 

و آزادی است. 

خبــــر
  

معاون رئیس جمهور در جلسه شورای مدیران منطقه آزاد 
ماکو تعامل سازنده و حداکثری با کشورهای منطقه و دوست 
را در رونق و شکوفایی مناطق آزاد حائز اهمیت دانست و اظهار 
داشت: امروز به واسطه تعاملات خوبی که با همت دولت 
مردمی با کشورهای منطقه، همسایه، منطقه آمریکای لاتین 
و آفریقا و سازمان های بزرگ اقتصادی از جمله شانگهای 
برقرار شده، این فرصت فراهم است تا برای افزایش صادرات، 
رونق تولید و رشد اقتصادی و پیشرفت آبادانی کشور از آن 
استفاده کرد. در گذشته در هشت سال حتی یکبار به آفریقا 
سفر نشد، اما سفر آیت ا... رئیسی فرصت های جدیدی را در 
بازار بزرگ آفریقا فراهم  کرده است. ضمن اینکه با این تعامل و 
تحرک خوبی که در حوزه سیاست خارجی ایجاد شده کسانی 
که می خواستند ملت ایران را در انزوا قرار دهند عملًا راه به 

جایی نبردند. 
سید محمد حسینی، عدالت محوری و تحول گرایی را از 
ویژگی های بارز دولت سیزدهم دانست و گفت: دولت بی وقفه 
تلاش می کند و مصمم است تمام شعارها و اهدافی را که 
ترسیم کرده محقق سازد و اقدامات بزرگی هم در بخش های 
مختلف به ویژه آبرسانی آغاز شده است در حالی که در اوایل 
دولت سیزدهم به خاطر ضعف و کاستی های گذشته، با 

چالش های آبی و اعتراضات متعددی مواجه بود. 

آرمان ملی- احسان انصاری: پدرش از لوتی ها و جوانمردان بنام قدیم تهران بود که بانی هیات محبان الزهرا)س( بوده است. هیاتی که امروز 
خودش متولی آن است. در وصف پدرش مصطفی دادکان قصه ها گفته شده و در بین لوتیان قدیم تهران جایگاه خاصی دارد. خودش اما آنچه 
از پدر به ارث برده با مردم بودن است. مردم را اول و آخر می داند و بدون هراس، از کسانی که شرایط زندگی را برای مردم سخت کرده اند، انتقاد 
می کند. معتقد است معنای واژه خدمت و دشمن تغییر کرده و مسئولانی که به نام خدمت در لواسان و بهترین نقاط شهر خانه دارند مردم را 
فراموش کرده اند. محمد دادکان بازیکنان اسبق و رئیس سابق فدراسیون فوتبال مهمان روزنامه »آرمان ملی« بود. در گفت وگویی دو ساعته 

دادکان از مسائل مختلف ورزش و جامعه کشور گفت که در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

      محمد دادکان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مدیری که در لواسان خانه دارد  مدیری که در لواسان خانه دارد 

مردم را مردم را فراموش کرده استفراموش کرده است

خبرنگاران صداوسیما را با من بفرستید تا 
مشخص شود مردم چگونه زندگی می کنند 

با بگیر و ببند نمی توان مشکلات مردم را 
حل کرد 

فدراسیون فوتبال در انتخابات قلعه نویی 
نقشی نداشت

پانزده سال پیش که آقای قلعه نویی 
به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب 
شــد با من تماس گرفت و گفت قصد 
مشورت دارم. من در پاسخ گفتم اگر 
از من نظر می خواهی مــن می گویم 
ســرمربی گری تیم ملی را قبول نکن 
چون شــما را به صورت پایدار نگه 
نمی دارند. گفتم به محض اینکه به یک 
بن بست بخورید حتی اگر کوچک هم 
باشد شــما را برکنار می کنند. همین 
حرف را به علــی دایی هم زدم و گفتم 
اینهــا می خواهند از موقعیت شــما 
استفاده کنند. علی دایی بعدا در یک 
برنامه تلویزیونــی گفت ای کاش به 
حرف های آقای دادکان گوش می دادم. 
امروز هم به آقــای قلعه نویی همین 

حرف را می زنم

معاون رئیس جمهور تاکیدکرد
تعامل سازنده در رونق و شکوفایی مناطق آزاد



 جزئیات دستگیری 
عامل گروهک تروریستی جیش الظلم 

سپاه سلمان تشریح کرد
روابط عمومی سپاه سلمان سیستان و بلوچستان با 
صدور اطلاعیه ای جزئیات جدیدی از دستگیری عامل 
گروهک جیش الظلم را اعلام کرد. در اطلاعیه روابط عمومی 
سپاه سلمان آمده است: ورود اشرار و عناصر تروریستی و 
گروه های تجزیه طلب و سرویس های اطلاعاتی متخاصم 
به اتفاقات هشت مهرماه زاهدان و ایجاد فضای غبارآلود با 
هدف بر هم زدن وحدت و امنیت در منطقه جنوب شرق 
کشور منجر به رخدادها و اتفاقات ناگواری شد. در این 
اطلاعیه آمده است: از این رو پاسداران گمنام امام زمان)عج( 
سازمان اطلاعات سپاه استان سیستان و بلوچستان با رصد 
دقیق حوادث به رهگیری هوشمند لیدرها و عوامل اصلی 
فعال در اغتشاشات اقدام کردند که در این بین فردی با نام 
مستعار »صلاح الدین« و هویت واقعی »علی نارویی« تحت 
رصد و رهگیری اطلاعاتی قرار گرفت. بر پایه این اطلاعیه، 
در ادامه با اقدامات سایبری و نفوذ در تلفن همراه این فرد و 
همچنین اقدامات تامینی تعقیب و مراقب های شبانه روزی، 
همکاری تنگاتنگ او با گروهک های تروریستی مخالف نظام 
محرز شد. در بخشی از این اطلاعیه گفته شده است، در 
بحبوحه اغتشاشات مهرماه متهم با دستور مستقیم فردی 
به نام »قادر« که یکی از سرکردگان گروهک تروریستی 
»جیش الظلم« بوده و وظیفه هدایت عملیاتی صلاح الدین 
را از طریق پیام رسان های خارجی برعهده داشت، ماموریت 
تامین سلاح گرم و مهمات جنگی برای اشرار و شورشیان را 
نیز عهده دار شد. در ادامه این بیانیه آمده است: سوژه پس 
از دریافت ماموریت، به صورت غیرقانونی اقدام به خروج از 
کشور کرده و در منطقه »دالبندین« پاکستان در مخفیگاه 
یکی از سرکردگان گروهک با نام »ظاهر شیرانزایی« مستقر 
شده و پس از آن مرحله دوم یعنی انتقال به خانه امن دوم و 
محل تجمع اعضای گروهک محقق می شود. بر اساس این 
اطلاعیه، با حضور سرکردگان گروهک در خانه امن و تفهیم 
ماموریت، صلاح الدین به همراه چند تن از عناصر دیگر به 
پایگاه »حرماگه« محل اصلی آموزش نیروهای عملیات 
کننده گروهک انتقال داده می شود که طی حضور ۶ روزه 
وی در این پایگاه، آموزش های فشرده شامل بمب های 
مکانیکی، آهن ربایی و کنترلی و شیوه های نوین و تخصصی 
ترور و حذف فیزیکی شخصیت های برجسته را فرا می گیرد. 
در بخش دیگر بیانیه آمده است: در گام بعد یکی دیگر از 
سرکردگان گروهک با نام »ذاکر شیخ زاده« و نام مستعار 
»ملاعمر« به عنوان افسر هدایت سوژه، ماموریت شناسایی 
چهره های شاخص اطلاعاتی و امنیتی و به صورت ویژه 
مسئولان ارشد سیستان و بلوچستان به قصد ترور مسلحانه 
را ابلاغ کرده و صلاح الدین پاکستان را به مقصد زاهدان ترک 
می کند. بر پایه این اطلاعیه، علی نارویی که دیگر می توان 
از او به عنوان یک عنصر خبره و آموزش دیده تروریست یاد 
کرد، در مورخ ۱۶ فروردین ماه وارد خاک جمهوری اسلامی 
ایران و استان سیستان و بلوچستان می شود و سرانجام قبل 
از اجرای هرگونه اقدام وحدت شکن و مخل امنیت در اقدامی 
غافلگیرانه توسط پاسداران گمنام امام زمان)عج( سازمان 
اطلاعات سپاه سیستان و بلوچستان در یکی از خیابان های 
شهر زاهدان دستگیر و تحویل مراجع قضائی می شود. در 
پایان بیانیه ذکر شده است: سرویس های اطلاعاتی متخاصم 
و جریانات ضدانقلاب فعال در شرق کشور همواره به دنبال 
ایجاد شکاف قومی و مذهبی میان اهل سنت و تشیع بوده اند 
که به فضل الهی با بصیرت انقلابی مردمان فارس و بلوچ 
سیستان و بلوچستان و هشیاری پاسداران و حافظان امنیت، 
توطئه دشمنان انقلاب در بزنگاه های مختلف نقش بر آب 

شده و از دست یافتن به مقاصد شوم خود بازماندند. 

کیومرث یزدان پناه:
باید با شدیدترین لحن با روسیه 

برخورد شود
یک کارشناس مسائل بین الملل درباره موضع سوال برانگیز 
روس ها راجع به مالکیت جزایر سه گانه گفت: روسیه هیچ 
وقت نخواست اثبات بکند که همراه و شریک مطمئن ایران 
است. متاسفانه نگاه دولتمردان روس همیشه ادوار تاریخی، 
نگاه بالادستی بوده است. روس ها طبق هیچ قاعده ای حق 
ندارند در امور داخلی ایران مخصوصا مالکیت و حاکمیت 
سرزمینی ما دخالت کنند و موضع گیری کنند. کیومرث 
یزدان پناه افزود:  دولت اگر چه سفیر روسیه را احضار 
کرده، اما لحن ایران باید به شدیدترین شکل ممکن می بود 
. حتی اعتقاد دارم که فقط به احضار نباید بسنده کرد بلکه 
با قاطعیت اقدامات روس ها در پیرامون جغرافیای نزدیکش 

نیز گوشزد شود. 
این استاد دانشگاه یادآور شد: جزایر سه گانه مخصوصا 
ابوموسی، از اجزای اصلی و ثابت جغرافیای ایران هستند 
و گستاخی اماراتی ها فقط ناشی از توهم حاکمان امارات و 
طمع ورزی آنان به سرزمین مادری ایران. وی ادامه داد: این 
اقدام ناشیانه روس ها هم باید به ما بیاموزد که هیچ وقت خود 
را به این مدل قدرت ها و حکومت ها نزدیک نکنیم. روس ها 
اگر صداقت داشتند و پایبند به اصل احترام متقابل و حسن 
همجواری و به رسمیت شناختن اعتبار سرزمینی و ماهیتی 
کشورها بودند هرگز هوس اشغال اوکراین و گرجستان و 
... را نمی کردند و یا در چارچوب معاهدات امضا شده در 
سازمان های منطقه ای مثل شانگهای، مدافع هم پیمانان 
می شدند ، نه استخوان لای زخم. لذا این حرکت روس ها باید 
ما را هوشیار کند نسبت به آنچه که تصور می کردیم نسبت 

به این قدرت نامطمئن منطقه ای و ما 
را متوجه بسازد نسبت به اتفاقات 
بعدی. این تحلیلگر مسائل سیاست 
خارجی عنوان کرد: اعتقاد دارم در 
نظام پیچیده بین المللی اگر اتفاقی 

برای ایران بیفتد، روس ها 
هرگز دست ایران را 

نخواهند گرفت. 

دوشنبه هفته ای که گذشت در بیانیه  مشترک روسیه و 
شورای همکاری خلیج فارس، مسکو، شریک استراتژیک 
ایران بر پشتیبانی خود از همه تلاش های صلح آمیز از 
جمله »ابتکار امارات و تلاش های آن جهت دستیابی به 
یک راه حل مسالمت آمیز برای مسأله جزایر سه گانه تنب 
بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی از طریق مذاکرات دوجانبه 
یا دیوان بین المللی دادگستری بر اساس مقررات حقوق 
بین الملل و منشور سازمان ملل متحد برای حل و فصل این 
مسأله مطابق با مشروعیت بین المللی« تاکید کرد. وزارت 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران روز چهارشنبه هفته 
گذشته سفیر روسیه را برای ارائه توضیحات در مورد موضع 
اخیر مسکو به وزارت امورخارجه احضار کرده است. طی 
این احضار، مراتب اعتراض ایران به مطالب مندرج در بیانیه 
مذکور به سفیر روسیه در کشورمان ابلاغ شد. موضع روسیه 
در این بیانیه دقیقا به چه معناست؟ آیا روسیه حق مالکیت 

جزایر سه گانه را متعلق به ایران نمی داند؟ 
بحران ها شریک کاری  از   روسیه در هیچ کدام 

ایران نبوده است 
تحلیلگر مسائل بین الملل اظهار داشت: شورای همکاری 
خلیج فارس همواره حامی مطرح شدن موضوع جزایر 
سه گانه برای تهران بوده است. اما چیزی که اخیرا حساسیت 
برانگیز شده حمایت روسیه از ابتکار امارات و تلاش این 
کشور برای دستیابی به یک راه حل در مورد مسأله  جزایر 
سه گانه از طریق مذاکرات دوجانبه یا دیوان بین الملل است. 
این موضع روسیه به معنی به رسمیت شناختن موضع 

امارات متحده  عربی نسبت به جزایر 
سه گانه است. مهدی مطهرنیا گفت: 
موضعی که ایران آن را یک دروغ 
بزرگ می داند. جزایر سه گانه مسأله  
حق حاکمیت ارضی ایران است 
نه مسأله ای که بر سر آن مذاکره 
شود یا از طریق دیوان بین الملل 
حل و فصل شود. جزایر سه گانه  
ایران از نقاط مهم ژئوپلیتیک و ژئو 
استراتژیک در حوزه  امنیتی و نظامی 
ایران هست و هیچ گاه ایران به این 
جزایر به چشم مسأله ای که باید 
میان امارات و ایران حل و فصل شود 
نگاه نکرده است و مواضع امارات را 
دروغی بزرگ بدون پشتوانه ی اسناد 
و مدارک تاریخی دانسته است. وی 
افرود: نکته  تعجب برانگیز اینجاست 
که ایران همواره به روسیه به عنوان 
شریک استراتژیک نگریسته و در 
بحران اوکراین هم از مواضع روسیه 
حمایت کرده است. از ایران نیز در 
ادبیات سیاسی مسکو به عنوان 

شریک استراتژیک نام برده می شود، اما روسیه عملا در 
هیچ کدام از بحران هایی که متوجه تهران بوده به عنوان 
شریک ایران کاری از پیش نبرده است. مثلا در ارتباط با 
پرونده  هسته ای اگرچه در مواضع رسمی از دستیابی ایران 
به انرژی صلح آمیز هسته ای حمایت کرده، اما هیچ گاه در 
برابر غرب و علیه منافع غرب برای ایران هزینه ای پرداخت 
نکرده است. ایران همیشه با مواضع پوتین در پرونده  سوریه، 
عراق یمن و دیگر ماجرا های منطقه هم سو و هم راستا بوده 
است و به همین خاطر نیز هزینه های را پرداخته است. 
اما اکنون روسیه به خاطر فرار کردن از انزوای سیاسی 
به رغم توهین های مکرر کشور های عربی به تهران، چنین 
موضعی را خلاف تمامیت ارضی ایران اتخاد می کند. این 
آینده پژوه سیاسی و اجتماعی بیان کرد: شما نگاه کنید 
ایران با میانجی گری چین با عربستان مصالحه می کند، 
اما عربستان به هیچ وجه از مواضع قبلی خود عقب نشینی 
نمی کند. روابط خود را با اسرائیل گسترش می دهد و یکی 
از چهره های گفتمان انقلابی در عربستان را ممنوع الخروج 
کرده بود. در حال حاضر در مورد روسیه هم همین ضعف 

موضع گیری و اقدام وجود دارد. 
وزارت  کرد:  عنوان  بین الملل  مسائل  کارشناس 
امورخارجه مدام این مسائل را توجیه می کند. می گویند 
که سفیر روسیه را احضار کرده  اند، ولی احضار سفیر نهایتا 
با ارائه  پاره ای توضیحات تمام می شود و اتفاق خاصی 
نخواهد افتاد. هیچ بعید نیست که کشور های غربی هم 
برای فشار آوردن به ایران از موضع امارات حمایت کنند و به 

کشور بر سر مهم ترین گلوگاه استراتژیک اش فشار بیاورند 
که تبعات استراتژیکی بسیار شدیدی را در پی خواهد 
داشت. این موضع تنها از طرف مسکو نیست بلکه یک خط  
شکنی برای ایجاد تحریکات بیشتر علیه تهران در منطقه  
خلیج فارس است که می تواند تنش بین ایران و کشور های 

عربی را زیاد کند و ما را به نقطه  ما قبل از صفر بازگرداند. 
مطهرنیا اظهار کرد: شما تصور کنید اگر این اتفاق در 
زمان دولت معتدل آقای روحانی یا دولت اصلاح طلب 
آقای خاتمی می افتاد، گفتمان انقلاب چه واکنشی نشان 
می دادند؟ اگر همچین موضعی از یکی از سفارت خانه های 
غربی سر می زد؛ احتمالا دوستان گفتمان انقلاب از دیوار 

یک سفارت دیگر هم بالا می رفتند.
 اکنون کشور های عربی یک به یک با اسرائیل مصالحه  
آشکار و مستقیم انجام می دهند و در آن کشور هایی هم 
که مبادله  سفیر به طور مستقیم و رسمی صورت نگرفته 
است مثل عربستان سعودی؛ عملا همکاری های دو 
جانبه بین دو کشور وجود دارد. وی در خصوص هدف 
روسیه از این موضع اتخاذی تصریح کرد: روسیه به خاطر 
انزوای سیاسی ناشی از جنگ اوکراین و تحقیر شدن 
پوتین بعد از بحران واگنر می خواهد از بین کشور های 

عربی یارگیری کند و خود را 
از انزوا بیرون بیاورد. غیر 
از این، چنین موضعی 
چه معنایی می تواند 

داشته باشد؟

7سیاسی سال پنجم
شماره   1598

شنبه 
1402 .04 .24
26    ذی الحجه   1444/    15  جولای     2023

a r m a n m e l i . i r

خبـــر

دریــچه

فراسو
تحویل جنگنده های اف-16 به ترکیه 

می تواند یک وعده باشد
اردوغان در قبال سوریه

 تحت فشار است
ابراهیم فراهانی، کارشناس مسائل ترکیه 
در تشریح دلایل به جریان افتادن پرونده 
تحویل جنگنده های اف- ۱۶ توسط آمریکا 
به آنکارا در گفت وگو با ایلنا اظهار کرد: با 
توجه به سقوط وحشتناک ارزش لیر تا 
حدود ۳۰ درصد که پس از انتخابات ریاست 
جمهوری اخیر ترکیه رخ داد، اردوغان به 
دنبال کسب منافع اقتصادی است. باید 
توجه داشت که فرار سرمایه از ترکیه که 
از سال ۲۰۱۵ میلادی شروع شده بود بعد 
از سال ۲۰۱۸ افزایش پیدا کرده و طی دو 
سه سال گذشته هم خروج سرمایه بیش از 
حد افزایش داشت و به نوعی جذب سرمایه 
خارجی از سوی کشورهای غربی در ترکیه 
با موانع بسیاری روبه رو شده و به همین 
دلیل باید گفت که رئیس جمهوری ترکیه 
به دنبال جذب سرمایه گذاری خارجی است. 
در محور نظامی و امنیتی باید متوجه بود که 
ترکیه ارتش دوم ناتو به حساب می آید و به 
همین دلیل آنها باید خودشان را خصوصاً 
پس از آنکه روسیه در باتلاق اوکراین فرو 
رفت و شبه کودتای واگنر هم اتفاق افتاد، 
با سیاست های ناتو وفق بدهند. وی ادامه 
داد: اردوغان متوجه شده که روسیه در 
موضع ضعف قرار دارد و توانسته از فرصت 
استفاده کرده و با کارت عضویت سوئد در 
ناتو بازی و در نهایت موافقت کند. البته 
چند شب قبل هم بایدن با اردوغان به 
صورت تلفنی گفت وگو کرده و قول هایی 
را به وی داده است. در مورد جنگنده های 
اف- ۱۶ باید بگویم با توجه به تضاد تسلیحات 
ناتو با سامانه های اس - ۴۰۰ روسیه که به 
آنکارا تحویل دادند، اما راه اندازی نشده، 
یک پارادوکس وجود دارد و به نظر می رسد 
ترکیه  به  اف- ۱۶  تحویل جنگنده های 
صرفا یک وعده باشد. در این میان احزاب 
ملی گرایی که نظر اردوغان برای عضویت 
اما مسأله  ناتو موافق هستند  سوئد در 
اینجاست که تمام این جریان های ملی گرا 
به شدت ضد احزاب و جریان های کُردی 
هستند و مرام آنها مبارزه با کُردهاست که 
اتفاقاً در سوئد هم بسیار حضور گسترده و 

فعالی دارند.
 نگاه مسکو به دریافت جنگنده های 

اف - 16 توسط ترکیه
این تحلیلگر مسائل سیاسی در پاسخ 
به این پرسش که نگاه مسکو به دریافت 
جنگنده های اف - ۱۶ توسط ترکیه چیست، 
تصریح کرد: واقعیت این است که روسیه 
هنوز  درگیر اوکراین است و به نظرم غرب 
هم نمی گذارد این کشور تا دو سال آینده از 
این  باتلاق بیرون بیاید. ورود مسکو به جنگ 
اوکراین به نوعی یک تله مشخص از سوی 
آمریکا و انگلیس بود که منافع زیادی برای 
ایالات متحده داشت، اما فرانسه و آلمان 
مخالف ادامه این منازعه هستند. عنایت 
داشته باشید که قبل از جنگ اوکراین، 
روبل روسیه ۷۰ به ۱ دلار بود و پس از شروع 
جنگ به ۱۴۰ روبل در مقابل ۱ دلار رسید و 
کمی پس از آنکه پوتین دستور فروش نفت و 
تخفیف های وی در این موضوع را اعلام کرد 
مجدداً روبل توانست ارزش خود را حفظ 
کند و به سطح ۷۰ روبل به ازای ۱ دلار رسید 
و هم اکنون هر ۹۰ روبل ۱ دلار محسوب 
می شود که به نظرم این سقوط ۲۰ روبلی 
نشان می دهد که جنگ ادامه پیدا خواهد 
کرد. وی افزود: چندی پیش مشاهده کردیم 
که رئیس جمهوری اوکراین اعلام کرد به 
دنبال پس گرفتن شبه جزیره کریمه است 
که سال ۲۰۱۴ توسط روسیه به خاک خود 
الحاق شده بود و همین یک موضوع می تواند 
نشان دهنده ادامه دار شدن جنگ باشد؛ 
چراکه درخواست های هر دو طرف غیرقابل 
اجراست و تجهیز اوکراین هم هنوز ادامه 
دارد. در مورد رابطه با ترکیه باید متوجه 
باشیم که آنکارا در چهار منطقه درگیر است. 
نخست: اوکراین که دریای سیاه در آنجا 
قرار دارد و به نوعی با روسیه مرتبط است. 
دوم منطقه قفقاز و پرونده آذربایجان. سوم 
پرونده سوریه و خاورمیانه و چهارم مدیترانه 
شرقی و لیبی است. بسیاری از این مناطق 
وقتی با هم درگیر می شوند، در یک جایی 
اشکال به وجود می آید. این در حالیست که 
با توجه به حمایت های اخیر اتحادیه عرب از 
سوریه، پشت بشار اسد به کشورهای عربی 
گرم شده است. فراهانی در پایان خاطرنشان 
کرد: همین مساله باعث شده تا اردوغان 
تا حدودی در قبال سوریه تحت فشار قرار 
بگیرد و به نوعی حالا می خواهد این فشار 
را در اوکراین تلافی کند. حتی در دیدار 
اخیر خود از عضویت اوکراین در ناتو حمایت 
کرده و این در حالیست که یکی از دلایل 
حمله روسیه به اوکراین، عزم کی یف برای 
عضویت در ناتو بود. به موازات این روند 
بحث »جنگجویان آزوف« هم مطرح است 
که توانسته بودند در ابتدای جنگ اوکراین 
چندین ماه در یک کارخانه مقابل ارتش 
روسیه بایستند و آن را به دولت اوکراین 
تحویل بدهند و به نوعی نماد سلحشوری 
در این کشور تبدیل شدند که می تواند برای 
روسیه دهشتناک باشد؛ چراکه آنها با ترکیه 

در ارتباط هستند.

در بیانیه پایانی ششمین نشست مشترک 
وزرای امور خارجه کشور های عضو شورای 
همکاری خلیج فارس از تلاش های امارات 
برای ایجاد راه حل مسالمت آمیز برای مساله 
جزایر سه گانه تنب کوچک، تنب بزرگ و 
ابوموسی از طریق گفت وگو های دوجانبه 
یا دادگاه عدل بین المللی بر اساس قوانین 
بین المللی و منشور سازمان ملل حمایت 
شده است. این بار بعد از چین، روسیه هم 
پای این بیانیه را امضا کرده و خشم مردم 
ایران را به دنبال داشته است. وزارت خارجه 
سفیر روسیه در تهران را فراخوانده و تصریح 
کرده که ایران بر سر استقلال، حاکمیت و 
تمامیت ارضی ایران با هیچ طرفی تعارف 
ندارد. سخنگوی وزارت خارجه ایران و 
سخنگوی دولت بدون آنکه نامی از روسیه 
بیاورند، گفته اند »جزایر سه گانه ایرانی تا 
ابد متعلق به ایران است.« دلیل طرح مجدد 
ادعا ها بر سر حاکمیت ابوموسی هرچه باشد، 
همه بر یک اصل واقفند و آن اینکه حتی با 
کوچک ترین تهدید لفظی تمامیت ارضی 
ایران، روان جمعی مردم جریحه دار می شود. 
تاریخ به سرزمین ایران لبخند نزده است؛ 
شاهان ایرانی بسیاری از بخش های سرزمین 
را در قفقاز، بلوچستان، افغانستان و بحرین 

از دست داده اند. 
مالکیت جزایر سه گانه

سه جزیره ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و 
تنب کوچک در فاصله بین سال های -۱۲۸۲ 
۱۳۵۰ شمسی یا ۱۹۰۳-۱۹۷۱ میلادی 
توسط دولت بریتانیا اشغال و در اختیار 
امارت های شارجه و راس الخیمه امارات 
قرار داشتند، اما تا سال ۱۹۷۱ هیچ یک از 
دولت های وقت ایران این اشغال را نپذیرفتند 
و ابوموسی به همراه تنب بزرگ و تنب کوچک 
در تقسیمات کشوری ایران قرار داشت. سال 
۱۹۷۱ تفاهمی میان ایران و امارات منعقد 
شد که وضعیت حاکمیت بر این جزایر را 

تغییر داد. 
جزیره ابوموسی، بابا موسی یا گپ سبزو 
جنوبی ترین نقطه جغرافیای ایران است. 
این جزیره با مساحت ۱۲.۸ کیلومتر مربع 

با  از استان هرمزگان است که  قسمتی 
بندرعباس ۲۱۳ کیلومتر و با بندر اماراتی 

شارجه ۶۵ کیلومتر فاصله دارد. 
در همین جزیره که محل مورد ادعای 
واهی امارات است در واقع دو بخش اصلی 
وجود دارد. بخش اکثریت و اعظم جزیره که 
در اختیار ایران است و بیشتر زیرساخت های 
عمرانی از جمله بخش های اداری، نظامی، 
حتی  و  آموزشی  اقتصادی،  خدماتی، 
مسکونی در این بخش واقع شده و بخش 
کوچک که در حال حاضر متعلق به ساکنان 
امارات و اتباع این کشور است. نیرو های 
نظامی و امنیتی ایران کنترل کامل جزیره 
را در اختیار دارند و بنابراین اتباع امارات 
حق ورود به ایران و حتی تردد در سایر نقاط 

جزیره را هم ندارند. 
به همین ارتباط اماراتی ها با ساکنان ایرانی 
جزیره به ندرت و فقط در موارد اضطراری 
است. ابوموسی یکی از توسعه نیافته ترین 

نفاط ایران است و مساله سیاسی بین ایران 
و امارات یکی از دلایل این توسعه نیافتگی 
است. توافقنامه ای در سال ۱۹۷۱ میان 
پهلوی و شیخ نشین شارجه به امضا رسیده 
که کنترل ابوموسی را به ایران داده است، اما 
امارات مدعی است مساله مالکیت همچنان 
تعیین تکلیف نشده است. سال ۱۹۹۲ بعد از 
مشاجره ای که میان ایران و امارات بر سر ورود 
اتباع اماراتی به ابوموسی رخ داده بود، امارات 
متحده عربی در نامه ای به سازمان ملل 
مدعی شد که تفاهمنامه ۱۹۷۱ در نتیجه 
فشار ایران نیرومند به شارجه ضعیف امضا 
شده است. واقعیت این است که در توافقنامه 
۱۹۷۱ حرفی از مالکیت زده نشده است. در 
مقدمه این تفاهم نامه آمده »ایران و شارجه 
از ادعای خود نسبت به مالکیت ابوموسی 
اعراض نکرده اند و هیچ ادعای دیگری را به 
رسمت نمی شناسند با این تفاسیر ترتیبات 

زیر مقرر می شود: 

  نیرو های ارتش ایران تا محدوده مقرر 
به ابوموسی وارد می شوند

   در محدوده استقرار نیرو های ایرانی، 
دولت ایران حق اعمال حاکمیت دارد و 

پرچم ایران به اهتزاز درمی آید
بعد از امضای این تفاهم نامه وزیر خارجه 
وقت ایران در نامه ای به سر داگلاس هیوم 
وزیر خارجه بریتانیا نوشت که ایران در 
مواقع لزوم در اعمال حق حاکمیت تام خود 
تردید نخواهد کرد. دولت ایران در همان 
زمان در گزارشی به مجلس شورای ملی 
اعلام کرد که ایران به هیچ وجه من الوجوه 
از حق حاکمیت مسلم خود بر سراسر جزیره 
ابوموسی صرف نظر نکرده و نخواهد کرد. با 
همه این احوال ایران چه در دوران پهلوی 
و چه در جمهوری اسلامی سازوکار تفاهم 
نامه ۱۹۷۱ را پذیرفته است. در همین راستا 
هم مالکیت و حاکمیت خود را تثبیت کرده 
است. همین مساله هم مانع از توسعه یافتگی 
کامل جزیره شده، چراکه ایران با وجود 
کنترل جزیره در ایجاد تغییرات زیاد در 
جهت توسعه جزیره محتاطانه عمل می کند. 
یکی از مقاطع مهمی که امارات مدعی 
است حق حاکمیتش پذیرش شده، وقایع 
آگوست ۱۹۹۲ است. در این مقطع ایران 
از ورود ۱۵۰۰ تبعه اماراتی به ابوموسی 
ممانعت به عمل آورد. بعد اعتراض امارات به 
این اقدام ایران، جمهوری اسلامی در نهایت 
در اواخر سال ۱۹۹۲ با ورود یکصد معلم 
اماراتی به ابوموسی موافقت کرد. محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس ایران و استاد دانشکده 
جغرافیای دانشگاه تهران سال ۱۳۸۸ در 
نشریه علمی و پژوهشی انجمن جغرافیای 
ایران پژوهشی تحت عنوان »علل و موانع 
توسعه جزیره ابوموسی« نوشته و در آن 
در مورد حاکمیت تام ایران بر ابوموسی 
اشاره کرده است. او گفته جمهوری اسلامی 
موجودیت بخش عرب نشین تحت حاکمیت 
شارجه را پذیرفته و به همین دلیل در وقایع 
اوت ۱۹۹۱ اعلام کرد ممانعت از ورود اتباع 
امارات به ابوموسی، ناشی از »داوری غلط 

مقامات محلی« بوده است. 

واقعیت حاکمیت و مالکیت جزایر سه گانه

 ایران به هیچ وجه من الوجوه 
کوتاه نخواهد آمد 

حمایت روسیه از امارات تبعات استراتژیکی درپی خواهد داشت 

مهدی مطهرنیا: 

روسیه در هیچ کدام از مشکلات ایران
 شریک کشور ما نبود

این موضع تنها از طرف مســکو نیســت بلکه یک 
خط  شکنی برای ایجاد تحریکات بیشتر علیه تهران 

در منطقه  خلیج فارس است که می تواند تنش بین ایران 
و کشــور های عربی را زیاد کند و ما را به نقطه  ما قبل 
از صفر بازگرداند. شــما تصور کنید اگر این اتفاق در 
زمان دولت معتدل آقای روحانی یا دولت اصلاح طلب 
آقای خاتمی می افتــاد، گفتمان انقلاب چه واکنشــی 
نشان می دادند؟ اکنون کشــور های عربی یک به یک با 
اسرائیل مصالحه  آشــکار و مستقیم انجام می دهند و 
در آن کشور هایی هم که مبادله  سفیر به طور مستقیم 
و رسمی صورت نگرفته است مثل عربستان سعودی؛ 
عملا همکاری های دو جانبه بین دو کشور وجود دارد. 
روسیه به خاطر انزوای سیاسی ناشی از جنگ اوکراین 
و تحقیرشدن پوتین بعد از بحران واگنر می خواهد از بین 
کشور های عربی یارگیری کند و خود را از انزوا بیرون 
بیاورد. غیر از این، چنین موضعی چه معنایی می تواند 

داشته باشد؟
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بیماران دیابتی را تنها نگذاریدآسیب نخاعی می تواند موجب تضعیف سیستم ایمنی شود
 تحقیقات نشان می دهد: آسیب نخاعی می تواند 
باعث نقص ایمنی شود و بیماران را در معرض خطر 
ابتلا به عفونت ها قرار دهد. دکتر »جان شواب«، گفت: 
»عفونت ها و سپسیس ناشی از آن، علت اصلی مرگ 
پس از آسیب نخاعی هستند.« این تیم با مطالعه بر روی 
۱۱۱ بیمار دریافت که مونوسیت ها، گلبول های سفید 
که با باکتری های خونی مبارزه می کنند، مدت کوتاهی 
پس از آسیب دیدگی نخاعی غیرفعال شدند. خطر ابتلاء 

به سندرم نقص ایمنی برای بیماران با آسیب کامل و 
سطح بالاتر، مهره چهارم قفسه سینه یا بالاتر، در مقایسه 
با بیمارانی که آسیب ناقص، سطح پایین تر، مهره پنجم 
قفسه سینه یا پایین تر داشتند، بیش ترین بود. شواب ادامه 
داد: »بیمارانی که آسیب کامل نخاعی داشتند و متعاقبا 
کنترل سیستم عصبی مرکزی بر عملکرد سیستم ایمنی 
را از دست دادند، بیش ترین احتمال را برای نقص ایمنی 

داشتند.«

  یافته ها نشان می دهد که تنهایی برای سلامت بیماران 
مبتلا به دیابت بسیار مضر است. متخصصان متذکر 
شدند افراد منزوی مبتلا به دیابت بیشتر احتمال دارد به 
بیماری های قلبی و عروقی دچار شوند. دکتر »لو چی«، 
می گوید: کیفیت روابط اجتماعی برای سلامت قلبِ افراد 
مبتلا به دیابت مهم تر است. در این مطالعه متخصصان 
۱۸ هزار نفر را بررسی کردند. دکتر چی افزود: ما دریافتیم 
در بیماران دیابتی که تنها زندگی می کنند، اثر عوامل 

خطرزای جسمی مانند قندخون کنترل نشده، فشارخون 
بالا، کلسترول بالا، سیگارکشیدن و عملکرد بد کلیه ها 
شدیدتر بوده است. دکتر چی معتقد است اهمیت تاثیر 
تنهایی بر سلامت جسم و روان نباید دست کم گرفته شود. 
به بیماران دیابتی که احساس تنهایی می کنند توصیه 
می کنم عضو گروه های خانوادگی و آشنایان بشوند یا 
کلاس بروند و سعی کنند با افرادی که علائق مشترک 

دارند دوست شوند.

 »دندان قروچه«، علل و درمان
 دندان قروچه عارضه ای است که می تواند منجر به درد فک 
شود و آسیب قابل توجهی به لبخند شما وارد کند. بیشتر افرادی 
که دندان قروچه می کنند، احتمالا از انجام آن بی اطلاع هستند. 
پزشکان می گویند: دندان قروچه یک رفتار ناخودآگاه است. 
دندان قروچه می تواند تا ۲۰۰ پوند نیرو به دندان ها وارد کند. به 
عبارت دیگر دندان قروچه بیش از شش برابر جویدن معمولی نیرو 

به دندان ها وارد می کند.
  علل 

 دندان قروچه می تواند در طول روز یا در شب رخ دهد. 
استرس می تواند عامل مهمی در دندان قروچه باشد، چه در 
لحظات تنش حاد یا در هنگام خواب، زمانی که سطوح بالای 
هورمون های استرس ممکن است پس از یک روز سخت همچنان 
در گردش باشد. عاداتی مانند مصرف تنباکو نیز می تواند احتمال 
دندان قروچه را افزایش می دهد. سیگاری ها دو برابر بیشتر از افراد 
غیرسیگاری دندان قروچه دارند. برخی داروها- مانند برخی از 
داروهای ضدافسردگی و ضدروان پریشی- نیز می توانند این 
خطر را افزایش دهند. »منارعبدالرحیم«، متخصص دندانپزشکی 
می گوید: افراد مبتلا به آپنه انسدادی خواب  )OSA(، به طور 
ناخودآگاه درحالیکه فک خود را به سمت جلو می برند تا راه هوایی 
باز شوند، دندان قروچه کنند. ترک خوردگی دندان، تاج دندان و یا 
پرکردگی دندان از علائم واضح دندان قروچه هستند، با این حال 
علائم کمتری نیز وجود دارد که باید مراقب آنها بود. برای مثال، 
افراد مبتلا به دندان قروچه در خواب، ممکن است با درد فک یا 
گردن، سردرد، سفت شدن فک، زنگ زدن گوش، یا لکه هایی در 
اطراف لبه زبان از خواب بیدار شوند. ضبط ویدئویی در آزمایشگاه 
خواب یا الکترومیوگرافی می تواند به طور قطعی دندان قروچه خواب 
را تشخیص دهد. تشخیص دندان قروچه از طریق الکترومیوگرافی 
به این صورت است که الکترودهای متصل به پوست حرکات مکرر 

عضلات فک را بررسی می کنند.
 درمان 

 ۱-  پوشیدن محافظ در شب معمولا اولین خط دفاعی است. با 
استفاده از گارد، فضایی میان دندان های بالا و پایین ایجاد می شود 
و به عضلات فک اجازه داده می شود تا شل شوند. گاردی که توسط 
یک دندانپزشک برای شما ســفارش داده می شود معمولا موثرتر 
از گاردی است که بدون نسخه پزشک به فروش می رسد. باید در 
نظر داشت که اســتفاده از گارد موجب ترک عادت دندان قروچه 

نمی شود، اما از آسیب بیشتر دندان جلوگیری می کند.
۲-  فعالیت هــای آرامش بخش )مانند یوگا و مدیتیشــن( نیز 
ممکن است کمک کننده کند. اگر در یک لحظه استرس زا احساس 
می کنید که در حال فشردن دندان هایتان بر روی هم هستید، به 

آرامی اجازه دهید فک هایتان باز شود و دندان ها از هم دور شوند.
۳-  یک فیزیوتراپیســت که برای درمان دندان قروچه آموزش 
دیده است، می تواند تمریناتی را برای کشش، تقویت و شل کردن 
عضلات گــردن و فک به شــما آموزش دهد کــه می تواند تنش 
عضلانی را که ممکن اســت منجر به فشــردن و ساییدگی شود، 

کاهش دهد.

نکتــــه 
 کشف ارتباط هوای گرم با اختلال بینایی

 پژوهشگران از ارتباط بین آب و هوای گرم تر و کاهش قدرت 
بینایی بین افراد ۶۵ تا ۷۹ سال خبر داده اند. پژوهشگران دریافته اند 
که افراد مسن که در آب و هوا هایی با دمای متوسط بالاتر زندگی 
می کنند، به میزان قابل توجهی از اختلالات جدی بینایی رنج 
می برند. هر ساله اثرات گرمایش جهانی آشکارتر می شود. 
پیش بینی ها نشان می دهد در پنج سال آینده رکورد دمای جهانی را 
می شکنیم. اطلاعاتی که می گوید، اروپا دو برابر سریعتر از بقیه نقاط 
سیاره زمین و دایره قطب شمال، چهار برابر سریعتر از گذشته گرم 
می شوند و هشدار های وحشتناک در مورد رنج انسان در حالی که 
سیاره اصطلاحا در حال پختن است، منتشر می شود. اکنون 
پژوهشگران می گویند که دمای بالاتر ممکن است تأثیر دیگری 
نیز بر ما داشته باشد، تاثیری که می تواند با کاهش بینایی در افراد 
مسن مرتبط باشد. این نتیجه ای است که گروهی از پژوهشگران 
دانشگاه تورنتو پس از بررسی سوابق ۱.۷ میلیون آمریکایی ۶۵ ساله 
به بالا به آن رسیده اند. این گروه به عنوان بخشی از این مطالعه، 
اطلاعات حاصل از نظرسنجی جامعه آمریکا را - مجموعه ای از 
داده ها از پرسشنامه هایی که توسط آمریکایی های ۶۵ ساله و بالاتر 
هر ساله بین سال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۷ تکمیل شده بود - تجزیه و 
تحلیل کرد. پژوهشگران دریافتند کسانی که در مناطقی در سراسر 
ایالات متحده زندگی می کنند با میانگین دمای ۶۰ درجه فارنهایت 
)۱۵.۵ درجه سانتی گراد( یا بالاتر، ۴۴ درصد بیشتر از افرادی که در 
مناطقی با دمای متوسط ۵۰ درجه فارنهایت )۱۰ درجه سانتی گراد( 
زندگی می کنند، در معرض خطر اختلال شدید بینایی هستند. این 
ارتباط در مردان سفیدپوست ۶۵ تا ۷۹ ساله قوی تر و برای زنان 
بالای ۸۰ سال و سیاه پوستان آمریکایی ضعیف تر بود. این اختلالات 
بینایی بر اساس خوداظهاری و در پاسخ به این سوال که آیا نابینا 
هستید یا حتی با استفاده از عینک نیز مشکل جدی بینایی دارید، 
گزارش شد. پروفسور ایمه فولر تامسون بیان کرد: این ارتباط بین 
اختلال بینایی و دمای متوسط شهر ها بسیار نگران کننده است. ما با 
تغییرات آب و هوایی انتظار افزایش دمای جهانی را داریم و نظارت 
بر اینکه آیا شیوع اختلال بینایی در بین افراد مسن در آینده افزایش 
می یابد، بسیار مهم است. تامسون و همکارانش اعتراف می کنند 
که دقیق و کامل نمی دانند، چرا این ارتباط وجود دارد. محققان 
می گویند کسانی که در آب و هوای گرم زندگی می کنند، ممکن است 
در معرض سطوح بالاتری از اشعه فرابنفش قرار بگیرند که می تواند 
به چشم ها آسیب برساند یا ممکن است سطوح پایین تری از اسید 
فولیک داشته باشند که با افزایش دما تخریب می شود. اسیدفولیک 
یک ویتامین کلیدی برای بافت چشم سالم است و نشان داده شده 
است که مکمل )همراه با ویتامین B( به مبارزه با تخریب عصبی 
لکه زرد یا ماکولای چشم کمک می کند، بنابراین از دست دادن 
آن می تواند به بینایی آسیب برساند. با این حال، پژوهشگران برای 
در توضیح دقیق این ارتباط، ناتوان هستند و قصد دارند ارتباط بین 
دمای جو و سلامت را بیشتر بررسی کنند. تامسون گفت: ما از کشف 
این ارتباط قوی بین دما و اختلال بینایی بسیار شگفت زده شدیم، 
اما این یافته جدید، سوال های بیشتری را مطرح می کند، از جمله 
اینکه چه ارتباطی بین میانگین دمای شهر ها و اختلال بینایی وجود 
دارد؟ قصد داریم بررسی کنیم که آیا دمای شهر ها با سایر ناتوانی ها 
در میان سالمندان مانند مشکلات شنوایی و دیگر محدودیت ها در 

فعالیت های روزانه نیز مرتبط است یا خیر.

 عمــود ی  افقــی

 اینفوگرافیک : آرمان ملی
حرارت بر ترکیبات مواد غذایی تاثیر می گذارد و گرچه در مورد بعضی ریزمغذی ها مانند پروتئین ها و لیکوپن به جذب بهتر کمک می کند، اما بعضی دیگر به خصوص 

ویتامین ها تحت تاثیر حرارت کاهش پیدا می کنند. توصیه می شود که برخی مواد غذایی را خام مصرف کنید تا ارزش تغذیه ای بیشتری داشته   باشند.

  در فصل گرما نوع تغذیه  ما تغییراتی این مواد غذایی را خــــــام بخورید
می کند و به همین دلیل است که میوه و 
سبزیجات این فصل ویژگی های خاص 
خود را دارند و در واقع نوع نیاز ما در 
فصل گرم با خلقت مان همگون شده 
است. در فصل تابستان باید بدن خود را 
مرطوب و هیدراته نگهداریم. افرادی که 
در محیط های گرم کار می کنند و تعریق 
زیادی دارند طبیعتا احساس تشنگی 
بیشتری می کنند و نیاز به نوشیدن آب 
در آن ها بیشتر می شود، بنابراین قبل از 
آنکه دچار کم آبی شوند باید آب مورد 
نیاز بدن را تامین کنند. توصیه  ما این 
است که به اندازه  کافی در این فصل به 
بد نتان آب برسانید تا از آسیب های ناشی 
از کم آبی دور بمانید و آب رساندن به 
بدن هم به این معنی نیست که تنها آب 
بخورید. در روزهای گرم سال توصیه بر 
خوردن بیشتر میوه داریم، زیرا انجام 
این کار موجب بالارفتن ذخایر آب 
بدن  می شود و بهتر است آب همراه با 
مواد فیبری نگه دارنده مصرف شود تا 
به تدریج وارد دستگاه گوارش  شده و 
سریع دفع نشود، مثلا مصرف هویج، 
هندوانه، طالبی، خربزه، هلو یا خاکشیر 
می تواند بسیار مفید باشد و مصرف این 
نوع از میوه ها به دلیل فیبری که دارند 
مانع از یبوست  می شود. معتقدیم که 
علاوه بر استفاده از کرم های ضدآفتاب 
که متخصصان پوست در این فصل تأکید 
ویژه ای بر استفاده از آن دارند، بهتر است 
به گروه های غذایی نیز برای مقابله با اشعه 
UV توجه شود. مصرف آب هویج به دلیل 
وجود فلاوونوئیدها و کاروتنوئیدها و 
ویتامین A که دارد در این فصل توصیه 
می شود، در ضمن، سُلنیوم که در برخی 
آجیل ها کمابیش وجود دارد هم برای 
این فصل مناسب است. در فصل تابستان 
مصرف غذاهایی که طبع سرد دارند و 
فعالیت غدد عرق را بیشتر می کنند و 
باعث گشادی عروق در سطح پوست و 
خنکی بدن می شوند بهتر است و از جمله 
این نوع غذاها می توان به غذاهای دریایی 
همراه با سیر، ماست و خیار و دوغ با مقدار 
کمی نمک که تأمین کننده املاح بدن 
باشد، اشاره کرد؛ مصرف غذاهای سبک 
و انواع نوشیدنی های گیاهی در فصل 
تابستان نباید فراموش شود و روزهای 
گرم سال مصرف غذاهای سبک تر و کم 
حجم تر مناسب تر است و معتقدیم که 
می توانیم از طریق مصرف سوپ سبزی ها، 
انواع نوشیدنی های گیاهی مثل چای سبز، 
عرقیات گیاهی مقدار زیادی مایعات وارد 

بدن خود کنیم. 

زهرا اباصلتی
 مدیر گروه بهبود تغذیه 

دانشگاه علوم پزشکی مشهد

  کلم بروکلی 
 کلم بروکلی حاوی مقدار فراوان ترکیباتی به نام 

گلوکوسینولات است که طی فرآیند هضم، به مولکول های 
فعال تبدیل می شود و در روند پاکسازی بدن و محافظت در 

برابر بعضی سرطان ها نقش دارند. در زمان پخت طولانی مقدار این 
ترکیبات کاهش می یابد و آنزیم زمینه  ساز این فرایند، غیرفعال می شود. 
خوردن بروکلی خام به منظور تامین ویتامین C  نیز موثر است. البته اگر 
مصرف  بروکلی خام موجب ناراحتی گوارشی تان می شود ۳ تا ۵ دقیقه 

بخارپزشدن آن مفید خواهد بود.

سیر 
 فرآیند پخت باعث از بین رفتن 

آنزیم فعال کننده آلیسین و دیگر ترکیبات 
گوگردی سیر می شود. این ترکیبات خاصیت 

ضدباکتریایی، ضدکلسترول و ضدسرطان دارند. البته 
بلعیدن حبه های سیر کامل نیز چندان تاثیری ندارد زیرا در 

زمان هضم سیر این ترکیبات آزاد و فعال می شوند که در واقع 
بوی سیر نیز در این زمان احساس خواهد شد. بنابراین، اگر 

تمایلی به خوردن سیر تازه ندارید، در چند دقیقه آخر طبخ غذا 
سیر را اضافه کنید تا آنزیم ها غیرفعال نشوند.

میوه های 
تابستانی 

  علاوه بر اینکه فرآیند پخت، 
ویتامینC  میوه های تابستانی مانند زردآلو و آلو را 

از بین می برد، بخشی از فیبرها نیز تخریب می شوند. 
بنابراین، برای بهره مندی از فیبرها و آب موجود در این 

میوه ها توصیه می شود که آنها را خام بخوریم.

  ۱- مطلع وباخبــر- اثــر تاریخــی یزد ۲- کشــتی 
ژاپنی- ایالت کوه ســبز- جنگ وپیکار ۳- نوشــیدن- 
حیوان وحشــی- پــدر ۴- راه میانبر- آخرین ســوره 
قرآن کریم- هــوا را عوض کردن- حــرف انتخاب ۵- 
برخورد- مخلوط ونامنظم- کجاســت؟- قوم باستانی 
ایران ۶- از ظروف آشــپزخانه- علامت تجاری- نقصان 
۷- ازضمایرانگلیسی- ازآلات زینتی بانوان-  طول عمر 
۸- حیله گر- زنگ کاروان- به روخوابیده- راه روشــن 
۹- ســقف دهان- وضعیت شلوغ وآشفته- درخت  زبان 
گنجشک ۱۰- میراث- خجســته ومبارک- رنگارنگ 
۱۱- رفوزگی- تکیــه دادن- ازجنــس فلزپرمصرف- 
منقارپرنــده ۱۲- یــک خودمانی- شوخ وســرزنده- 
پیچیدگی ودرهم شدگی- قومی ایرانی ۱۳- حدفاصل 
در زمین مشترک- نمی شنود- یاران  حضرت عیسی )ع( 
۱۴- ماه چهارم شمسی- توسل جستن به دیگري- لباس 

بی آستر ۱۵- مسجدی در  قم- پایتخت کره جنوبی

  ۱- اثری از سامرست  موآم- بافت فعالی در گیاه ۲- منزوی- بازیگر فیلم ساعت ها ۳- ازکلمات 
شرط- محکم- نوعی آسیاب- گناه وبزه ۴- نیک اندیش- گندم- اداواطوار- مقابل خوب ۵- مراسم 
بزرگداشت- تماما- ردیف قالی ۶- لجوج وسرکش- بادگرم جنوبی- دادباخته ۷- گیاه فیلگوش- 
ایالتی در آمریکا-  مرکز اســتان مرکزی ۸- رطوبت- خواهش والتمــاس- فالگیر-  طرف وجهت 
۹- سودوفایده- گاری- غاری که پیامبر اکرم)ص( در آنجا مبعوث شدند ۱۰- قدبلندولاغر- مخفف 
هم او- بازیگر فیلم آتش تند ۱۱- اســب آذری- سیخ نانوایی- شــهر تفریحی ایتالیا ۱۲- کلمه 
شگفتی- برگ برنده- علامت مفعولی- از شهرهای اســتان آذربایجان شرقی ۱۳- چین و چروک 
پوست- دندانساز- رودی در فرانســه- به تنهایی ۱۴- لطیفه ها-  مرکز ایالت هاوایی ۱۵- از انواع 

مسابقه دو- جنگ بین نادرشاه و محمدشاه گورکانی پادشاه هند



 

 آب ۳۰ هزار خانوار بد مصرف قطع شد
معاون امور مشترکان شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
گفته تاکنون و از ابتدای طرح برخورد با مشترکان بد مصرف، 
آب ۳۰ هزار خانوار به طور موقت قطع شده است. رسول باقری 
در گفت وگو با ایرنا افزوده: زمان قطع آب این تعداد مشترک 
حدود ۶ تا هفت ساعت بوده و اگر به رفتار بد مصرف ادامه 
دهند، زمان قطع آب طولانی تر خواهد شد. به گفته او: مقایسه 
سه ماهه ابتدایی امسال با مدت مشابه پارسال نشان می دهد 
میزان مصرف مشترکان خانگی ۶ درصد کاهش  یافته است؛ 
به این ترتیب یک خانوار که در سه ماه ابتدایی سال گذشته به 
میزان ۱۶.۴ در ماه مصرف داشت، در سه ماه ابتدایی امسال 
به ۱۵.۴ مترمکعب کاهش مصرف داشته است. معاون امور 
مشترکان آبفای استان تهران درباره طبقات مصرف گفته: 
مصرف کنندگان تا الگو که ۱۴ مترمکعب در ماه است، به عنوان 
مشترک خوش مصرف شناخته می شوند. باقری اضافه کرده: 
مشترکانی که بین ۱۴ تا ۲۸ مترمکعب در ماه مصرف دارند، 
پرمصرف و آنهایی که بیش از ۲۸ مترمکعب در ماه مصرف 
آب دارند، به عنوان بد مصرف طبقه بندی می شوند. به گفته 
معاون امور مشترکان آبفای استان تهران: در سه ماهه ابتدایی 
امسال مشترکان زیر الگو ۱۱ درصد رشد کرده اند و از میزان 
مشترکان پرمصرف هم هشت درصد کاسته شده است. او 
افزوده: همچنین از تعداد مشترکان بد مصرف کاسته شده 
است؛ امسال ۵۰ درصد مشترکان آب و فاضلاب استان تهران 
خوش مصرف، ۴۸ درصد پرمصرف و تنها ۲ درصد بد مصرف 
هستند. معاون امور مشترکان آبفای استان تهران گفته: 
امسال در کل ۴ درصد از میزان مصرف آب تهران کاهش یافته 
است. اما در کنار این خبر تنبیه، اخبار تشویق هم به گوش 
رسیده؛ روز ۲۱ تیر ماه، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
اهواز گفته بود: از ابتدای آغاز طرح پاداش به مشترکان خوش 
مصرف این شرکت بیش از ۱۱۲ میلیارد ریال پاداش صرفه 
جویی پرداخت شده است. عبدالحمید عباس شیاری توضیح 
داده بود که »از ابتدای اجرای طرح پاداش صرفه جویی 
تاکنون براساس سیکل قرائت، حدود یکصدهزار مشترک برق 
اهواز پاداش صرفه جویی دریافت کردند که معادل تعرفه ۹ ماه 
مصرف برق در منطقه گرم، مشمول قبض رایگان و دریافت 
پاداش شده اند.« شیاری افزوده بود: مبلغ پاداش مشترکان 
را می توان به صورت بستانکاری در صورتحساب اعمال و یا 
از طریق اپلیکیشن برق من با مراجعه به فروشگاه هایی که 
متعاقبا اعلام خواهد شد؛ نسبت به برداشت مبالغ اقدام کرد. 
به گفته مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز: از محل 
صرفه جویی انجام شده توسط مشترکان خانگی، تاکنون 
حدود ۲۸ میلیون کیلووات ساعت برق کاهش یافته که 
امیدواریم مشترکان برق در کلانشهر اهواز با همکاری که 
تاکنون داشته اند مبالغ بیشتری از پاداش صرفه جویی را 

دریافت کنند. 

 سود حساب وکالتی
تکلیف سود ۱۰۰ میلیون حسابی که  وکالتی باز کردیم در 
بانک ها و گذاشتیم دو ماه طول کشید چه می شود مسئولان 

باید در این مورد شفاف سازی کنند. 

اسلامی از تهران 

 درمانگاه های تامین اجتماعی
وقتی به درمانگاه های بیمارستان های تامین اجتماعی 
مراجعه می کنیم، با ازدحامی مواجه می شویم که باعث 
اتلاف وقت مردم می شود. همچنین مراجعه کنندگان به 
مراکز درمانی دولتی از دیرآمدن پزشکان به محل های 
کارشان گلایه مندند و بعضا پاسخگویی به بیماران نیز با لحن 
توهین آمیزی همراه است. از وزیر محترم بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی تقاضا داریم نظارت بیشتری بر عملکرد 

بیمارستان های دولتی داشته باشد؟

عزتی از تهران 

گرانی تعمیرگاه
هزینه تعمیر ماشین در تعمیرگاه های موجود در جاده ها 
و شهرستان ها گران است و چون نظارتی صورت نمی گیرد، 
هر قدر دلشان بخواهد از شهروندان پول می گیرند. لطفا 

دست اندرکاران مربوطه پاسخگو باشند. 

یک شهروند از گیلان

قوانین رانندگی
بعضی از رانندگان واقعا اتوبان های تهران را با پیست 
اتومبیلرانی اشتباه گرفته اند. آنقدر سرعت این ماشین ها زیاد 
است که باعث تصادفات وحشتناکی در اتوبان ها می شوند. از 
مسئولان تقاضا داریم که با جریمه های سنگین و خواباندن 
ماشین های این گونه افراد آنها را از این کارهای خطرناک 

منصرف کنند. 

محمدی از تهران 

  آرمان ملی: چند وقتی است این خبر همراه با تصاویر و 
البته ویدئوی عجیبی از یک شکاف عمیق در شبکه های مجازی 
دست به دست می شود؛ شکافی عمیق و طویل از کاشان تا قم. 
رسانه ها گزارش دادند که این بزرگ ترین فرونشست زمین در 
ایران است؛ ۷۶ کیلومتر از نزدیکی طاهرآباد کاشان تا نزدیکی 
شهر قم. کارشناسان می گویند که این ترک عظیم به وضوح 
بیانگر تخلیه آب های زیرزمینی است، که در مسیر پیشرفت 
خود، تاسیسات راه سازی و حتی احتمالاً تاسیسات مربوط به 
برق و آب و گاز را نیز تهدید خواهد کرد. از طرفی، شهر کاشان در 
شرایط تنش آبی بغرنجی به سر می برد و در صورتی که مدیریت 
بحران آب انجام نشود، کاشان و شهرهای کوچک اطرافش 
مشکلات فراوانی را تجربه خواهند کرد و به این ترتیب سویه 
بد ماجرا  آنجا رقم خواهد خورد که این فرونشست عظیم، زیر 
شهر کاشان هم رخ داده باشد. خبر فرونشست زمین به سمت قم 
به واسطه ویدئوی عجیب آن، بسیار در رسانه ها چرخید و مورد 
توجه خبرنگارها قرار گرفت و از آن به عنوان غول بزرگی یاد 

کردند که به سمت این شهر در حال حرکت و پیشروی است. 
  در برنامه هفتـــم اشاره مستقیمی به فرونشست 

نشده است
اما در واکنش به این اظهارات، مدیرکل دفتر بررسی مخاطرات 
سازمان زمین شناسی گفت که استفاده از واژه »بزرگ ترین 
فرونشست کشور« برای این محل درست نیست. تعیین 
بزرگ ترین فرونشست سالیانه است؛ ممکن است هر سال جایی 
بیشتر یا کمتر شود و سال به سال فرق کند. رضا شهبازی، 
ادامه داد که فرونشست کاشان بزرگ ترین فرونشست کشور 
نیست و ضمناً به قم هم نمی رسد. طول این پهنه فرونشستی 
زیاد اما در همان محدوده کاشان است و ممکن است به صورت 
دایره وار به سمت بالا یا پایین بچرخد و این طور نیست که به 
صورت یک خط مستقیم تا قم باشد. به گفته او: این شکاف 
بزرگ و یک شبکه طولانی است اما استفاده از واژه »بزرگ ترین 
فرونشست کشور« به هیچ وجه نمی تواند درست باشد. ممکن 
است شکافی به این ابعاد یا بزرگ تر را در مرودشت یا نقاط دیگر 
هم داشته باشیم. مبنای بزرگ و کوچک بودن این نیست و یک 
سری شاخص های خاصی دارد که باید بررسی شده، با سایر 
پهنه ها مقایسه شود و سپس بگوییم که بزرگ ترین فرونشست 
در کجاست. ضمن اینکه تعیین بزرگ ترین فرونشست سالیانه 
است؛ ممکن است هر سال جایی بیشتر یا کمتر شود و سال 
به سال فرق کند. مدیرکل دفتر بررسی مخاطرات سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور گفت: این شکاف 

از گذشته وجود داشته اما از ۶ سال پیش تشدید شده است. 
شهبازی در رابطه با پرداختن به فرونشست در برنامه هفتم 
توسعه توضیح داد: در برنامه هفتم اشاره مستقیمی به فرونشست 
نشده است و نهایتاً ضمن قانون مدیریت بحران یا پروژه های 
مخاطراتی تعریف شده است اما سرفصل جدایی ندارد. ضمن 
اینکه مسئله فرونشست مرتبط با مدیریت منابع آب زیرزمینی 
است و اگر این موضوع به جایی برسد، مشکل فرونشست نیز 

حل خواهد شد. 
  در انتظار بلعیده شدن

صحبت های مدیرکل دفتر بررسی مخاطرات سازمان 
زمین شناسی مبنی بر رد عنوان بزرگ ترین فرونشست و 
تعلق آن به کاشان نشان می دهد احتمال وقوع و وجود از 
قبل شکاف ها و فرونشست های عمیق تر هم وجود داشته و 
خواهد داشت. از طرفی ابهام او در توضیح چه باید کرد و این 
مساله که در برنامه هفتم توسعه توجهی به مساله فرونشست 
هم نشده، خود موضوع قابل تامل دیگری است. ضمن اینکه 
این مسئول هم مثل خیلی از کارشناسان و خبرنگاران به 
مساله آب های زیرزمینی اشاره کرده و گفته باید حل شود 
اما نگفته چطور و به چه روشی. کم آبی، خشکسالی، برداشت 
بی رویه آب های زیرزمینی، فرونشست زمین که مثل بمب های 

ساعتی هر لحظه منتظر بلعیدن زمین هستند نه تنها کاشان 
که به نظر از پایتخت تا هرجا از چهارگوشه ایران را تهدید 
می کنند. پیشتر بر اساس یک تحقیق آماری تنها یک گیلان 
از بین همه استان های کشور دچار فرونشست نمی شود و در 
این زمینه امنیت دارد. یعنی هر لحظه این امکان وجود دارد 
که زیر پایمان خالی شود. و در نهایت اینکه؛ بهره برداری 
بی رویه از منابع آب های زیرزمینی به دلیل عدم موازنه 
میان کل برداشت و تغذیه منجر به کاهش سطح آب های 
زیرزمینی با نرخی سریع تر خواهد شد. به منظور برقراری 
تراز بین برداشت و تغذیه، راهکارهای عمده مشتمل بر 
تقویت مدیریت بهره برداری از منابع آب های زیرزمینی، به 
کارگیری سیاست های مدیریت تقاضا، بهبود راندمان آبیاری 
و افزایش عرضه آب است. به گفته متخصصین امر، نظر به 
اینکه بین درآمد زارعین و پایداری در مزارعی که متکی 
برآب های زیرزمینی هستند مبادله وجود دارد، ضروری است 
که از مدل های ریاضی جهت بررسی تأثیر میزان برداشت از 
آب های زیرزمینی بر درآمد کشاورزان و پایداری استفاده شود. 
چنین مدل هایی قادرند که الگوی کشت بهینه، استراتژی ها و 
روش های مناسب آبیاری را در سطوح مختلف دسترسی به آب 

آبیاری، تعیین کنند. 
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در شهــــر

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

شکاف عمیقی که به طول 76 کیلومتر میان کاشان و قم افتاده است سوژه تازه ترین فرونشست زمین بود

آیا زمین، شهرهای ایران را یکی یکی می بلعد؟
    مدیرکل دفتر بررسی مخاطرات سازمان زمین شناسی: فرونشست کاشان بزرگ ترین فرونشست کشور نیست و ضمناً به قم هم نمی رسد

  نیاز به ارتباط 
با جامعه المصطفی داریم

شهردار تهران روز گذشته- ۲۳ تیرماه- با 
حضور در مرکز جامعه المصطفی در شهر قم 
با حجت الاسلام والمسلمین علی عباسی دیدار 
و گفت وگو کرد. علیرضا زاکانی، گفت: برای 
پیشرفت سریع پایتخت نیاز به ارتباط مداوم 
با جامعه المصطفی داریم. او به سفر خود به 
بلژیک اشاره کرد و گفت: امسال در جلسه با 
سایر شهرداران در بلژیک متوجه شدیم که 
چقدر می توانیم به آن ها کمک کنیم و انقلاب 
را منعکس کنیم. به گفته شهردار تهران: ما 
۳۵۳ مسجد را در تابستان هدف گذاری کردیم 
تا به تعامل با ۷۰۶ مدرسه بپردازند و عملیات 
گسترده برای اوقات فراغت دانش آموزان ایجاد 
کنند. در این مسیر محتاج کمک برای رسیدن 
زودتر به هدف هستیم از طرفی هم چون داعیه 
تمدنی داریم کل داشته هایمان را در اختیار 
سایر کلانشهرها می گذاریم. ما در خصوص 
انتقال تجارب نیاز به ارتباط بیشتر با جامعه 
المصطفی و پیوستگی با آن داریم. امسال 
در بلژیک با شهرداران سایر شهرها جلسه 
داشتیم و متوجه شدیم که چقدر می توانیم 
به آنها کمک کنیم و انقلاب را منعکس کنیم. 
ما نیازمند ارتباط و انتقال تجربیات به سایر 

کلانشهرها هستیم. 

 بدون تایید محیط زیست 
نمی توانید کار کنید

 وزیر کشور گفت: سازمان های مربوطه که 
مسئول پروژه پتروشیمی میانکاله هستند اگر 
تایید محیط زیست را نداشته باشند هیچ کاری 
را نمی توانند شروع کنند، حال این که چرا این 
کار را کرده اند را باید خودشان پاسخ دهند. 
احمد وحیدی درباره پتروشیمی میانکاله با 
توجه به اینکه دولت و سازمان محیط زیست 
مخالف هستند اما همچنان این مسئله در 
استان مازندران دنبال می شود، وزارت کشور 
در این زمینه ورود کرده است یا خیر، گفت: این 
جزو موضوعات ما نیست، پتروشیمی مشکل 
اساسی اش محیط زیست بوده است که باید 
محیط زیست نظر دهد. وزیر کشور درباره 
اینکه محیط زیست گفته است مخالفم بیان 
کرد: حال مخالفتش در منطقه باید مورد توجه 
قرار گیرد، اینکه چه کاری باید کرد بستگی 
دارد آن سازمان های مربوطه که مسئول این 
پروژه هستند اگر تایید محیط زیست را نداشته 
باشند هیچ کاری را نمی توانند شروع کنند. 
حال این که چرا این کار را کرده اند با وجود 
این که محیط زیست نظر خود را می گوید باید 

از خودشان سوال کرد. 

 کشف  کَشتی دوره صفوی 
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران 
از کشف یک کشتی دوره صفوی در زیرسطح 
آب های شهرستان رامسر خبر داد. مهدی 
عابدینی افزود: کشتی دوره صفوی در حین 
کاوش باستان شناسی زیرآب در رامسر کشف 
شد. او اظهار داشت: کاوش های باستان شناسی 
به لحاظ شناخت چگونگی گذار انسان از 
غارنشینی و ورود به دوره روستانشینی و 
همچنین بتوانیم چرایی پیشرفت های انسان ها 
را در دوره های مختلف بررسی کنیم از اهمیت 
بالایی برخوردار است. عابدینی خاطرنشان 
کرد: نخستین کار کاوش در غار شوپری در 
بهشهر، ۵۰ هزار سال قدمت را در مازندران 
میراث فرهنگی  معاون  است.  کرده  ثبت 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری مازندران افزود: امسال ۱۱ پروژه 
کاوش باستان شناسی در استان درحال اجرا 

است. 

هشدار  پلیس فتا 
 سرهنگ حمیدرضا سلطان آبادی، گفت: 
مجرمان سایبری از اقشار به مناسبت های 
مختلف برای تحقق اهداف مجرمانه خود 
سوءاستفاده می کنند. یکی از این موارد فریب 
شهروندان و به ویژه بازنشستگان در پوشش 
خرید بیمه های تکمیلی با کلید واژه هایی 
نظیر »کارت هوشمند سلامت« یا »کارت 
بیمه سلامت« و... است. او ادامه داد: در این 
روش افراد سودجو با ترفند دریافت کارت 
هوشمند بیمه با قربانیان تماس گرفته و به 
قصد کلاهبرداری با ارائه شماره حساب، 
اقدام به دریافت اطلاعات شخصی کاربران 
می کنند. در ادامه افراد سودجو با سوءاستفاده 
از این اطلاعات محرمانه اقدام به کلاهبرداری 
می کنند. رئیس پلیس فتای شرق تهران با بیان 
اینکه چیزی به نام »کارت هوشمند سلامت« 
یا »کارت بیمه سلامت« وجود ندارد، گفت: 
سالمندان و بازنشستگان و همچنین فرزندان 
آنان باید آگاه باشند که پاسخی به چنین 
تماس ها و پیام هایی ندهند. گاهی افراد سودجو 
از طریق چنین تماس هایی اقدام به سرقت 
اطلاعات بانکی شهروندان کرده و حسابشان 
را نیز خالی می کنند. سلطان آبادی افزود: لازم 
است مردم به تماس هایی که تحت عناوین 
مذکور با آنها گرفته می شود اهمیتی نداده و 
به هیچ وجه اطلاعات شخصی خود را در اختیار 
این گونه کلاهبرداران قرار ندهند. سالمندان و 
بازنشستگان عزیز باید توجه داشته باشند که 
چنین مواردی را می توان از ادارات بازنشستگی 

ادارات مربوطه و... پیگیری کرد. 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی خبر داده که؛ 
 ۸ هزار طلافروش هیچ مالیاتی نمی پردازند!

  برخی از واحدهای طلافروشی به جهت 
دریافت حق معامله، شماره حسابی را به 
خریدار معرفی می کنند تا خریدار مبلغ را 
به صورت کارت به کارت پرداخت و به نوعی 
از مالیات درآمد خود فرار کند. گفت وگو با 
برخی از افراد بیانگر آن است که برخی از 
طلافروشان نیز، فیش واریزی کارت به کارت 
را به خریدار تحویل نمی دهند، بررسی ها 
نیز  این طلافروشان  که  نشان می دهد 
 همانند برخی از پزشکان و وکلا، کارت خوان 
یا  سوپرمارکت  نظیر  دیگر  صنف های 
دستفروشان را تهیه کرده و به سبب مالیات 
کمتر از آن بهره می برند. البته این نکات از 
مدت ها قبل توسط کارشناسان اقتصادی 
مطرح شده بود، بااین وجود به دلیل فراهم 
نبودن زیرساخت های لازم، سازمان امور 
مالیاتی هنوز نتوانسته است، متخلفان را 
شناسایی کند. خبرگزاری مهر در گزارشی 
با این مقدمه از زبان سازمان امور مالیاتی 
گفته از ۲۵ هزار واحد فعال طلا و جواهر 
فروش، حدود ۸ هزار واحد مالیاتشان در 
حد صفر است با این توضیح که درآمد بیش 
از ۳۰ درصد از اعضای صنف طلا و جواهر 
در سال ۱۴۰۱ به قدری پایین تشخیص 
داده شده که هیچ گونه مالیاتی نپرداخته اند. 
مطابق با اظهارنظر سخنگوی سازمان امور 
مالیاتی، ۲۵ هزار واحد صنفی در حوزه طلا 
و جواهر مشغول به فعالیت هستند، البته 
این رقم فقط شامل افراد دارای جواز کسب 
بوده و دلالان طلا )در کانال های تلگرامی یا 
دلالان بازارهایی نظیر فردوسی( را شامل 
نمی شود. از میان این تعداد عضو دارای جواز 
کسب، ۷ هزار و ۸۰۰ واحد صنفی، مالیاتی 
پرداخت نکرده اند، به عبارتی مالیات این 
افراد صفر بوده است، نکته جالب توجه این 
بوده که رئیس مرکز آموزش سازمان امور 
مالیاتی، درآمدهای این واحدها را به قدری 
پایین دانسته که نیاز به پرداخت مالیات 
نداشته اند. حال این سوال مطرح می شود 
که چگونه یک طلافروش با هزینه میلیاردی 
)اجاره، خرید طلا، تجهیزات امنیتی و…( 
درآمد اندکی کسب کرده است؟ آیا اینکه 
یک فرد حاضر است میلیاردها تومان در 

یک حوزه سرمایه گذاری کند اما درآمد 
سالانه آن حتی به صد میلیون تومان نیز 
نرسد، مطابق عقل معاش بوده و به لحاظ 
عقلانی پذیرفتنی است؟! به گزارش مهر، 
نکته جالب تر در اظهارات مهدی موحدی 
بکنظر، سخنگوی سازمان امور مالیاتی، این 
بوده که ۴ هزار و ۶۰۰ واحد صنفی بین صفر 
تا ۵ میلیون تومان و ۴ هزار و ۶۸۰ واحد نیز 
بین ۵ تا ۱۵ میلیون تومان مالیات پرداخت 
کرده اند، به عبارتی رقم پرداختی ۷۰ درصد 
از اعضای صنف طلا و جواهر کشور کمتر از 
۱۵ میلیون تومان بوده است. به گزارش مهر، 
در روزهای گذشته، برخی رسانه ها سعی 
داشتند راز پرداخت مالیات اندک از سوی 
این صنف پردرآمد را عدم احتساب مالیات 
بر ارزش افزوده در میزان سرانه مالیاتی 
پرداختی توسط طلافروشان عنوان کنند که 
البته این موضوع نیز بیشتر شبیه یک شوخی 
تلخ است! مالیات بر ارزش افزوده اساساً بر 
عهده مصرف کننده است، این موضوع که با 
توجه به عدم شفافیت در زنجیره تأمین طلا، 
افراد فعال در حوزه طلا و جواهر بعضاً عدم 
اخذ مالیات بر ارزش افزوده را به عنوان یک 
هبه و تخفیف به مشتریان در نظر می گیرند 
و منت آن را بر سر مشتری می گذارند؛ نباید 
به حساب پرداخت مالیات افزون تر از سوی 
طلافروشان نوشت؛ چرا که اگر بنا بود این 
رقم را به دولت بپردازند ابداً چنین تخفیفی 
نمی دادند. مطابق با ارقام اعلامی سازمان 
امور مالیاتی، میانگین مالیات ابرازی اصناف 
برای عملکرد سال ۱۴۰۱، برابر با ۵ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تومان بوده است، به عبارتی 
واحدهای صنفی ماهیانه حدود ۴۸۴ هزار 
تومان مالیات پرداخت می کنند. این رقم 
مالیاتی، بر اساس محاسبات ریاضی، با حقوق 
۱۱ میلیون تومانی یک کارمند بخش دولتی 
یا خصوصی برابر است. باتوجه به اینکه بیش 
از ۴۵ هزار پزشک، ۲۵ هزار طلافروش، ۲۲ 
هزار دندان پزشک، ۱۶ هزار آهن فروش، ۷۰ 
هزار وکیل، ۱۴۰ هزار بنگاه املاک در کشور 
مشغول به فعالیت هستند، چگونه می توان 
باور کرد، میانگین مالیاتی مشاغل آزاد باید 

در حدود ۶ میلیون تومان باشد. 

معاون استاندار قم از راه اندازی کمیته حجاب و عفاف در ادارات این استان خبر داد
از نظارت بر نحوه پوشش کارمند و ارباب 

رجوع تا پروفایل های کارمندان
  معاون استاندار قم ابراز داشت: کمیته 
حجاب و عفاف در ادارات استان قم راه اندازی 
شده و همه دستگاه ها باید نمایندگان خود 
را معرفی کنند که تکالیفی در حوزه محیط 
اداره شامل کارمند و ارباب رجوع و همچنین 
در قبال زیر مجموعه های خود در بیرون 
از ادارات بر عهده دارند. مقیمی با بیان 
اینکه موضع ما در حوزه حجاب و عفاف 
رعایت قانون است افزود: این امر پذیرفتنی 
نیست که اداره ای بگوید من نسبت به نحوه 
پوشش ارباب رجوع خود وظیفه ای ندارم. 
معاون استاندار قم گفت: استان های کشور 
تلاش می کنند تا به الگوی تشکیل قرارگاه 
فرهنگی ۱۹ دی قم برسند، چرا که این امر 
موجب ساماندهی و هم افزایی دستگاه های 
مختلف نظارتی و فرهنگی می شود.  ابوالقاسم 
مقیمی در نشست رابطین حجاب و عفاف 
دستگاه های اجرایی استان قم، گفت: امروز 
موضوع حجاب و عفاف صرفاً به پوشش 
روسری زنان خلاصه نمی شود، بلکه گفتمان 
امنیتی از سوی ضدانقلاب است و خط سیر 
تحرکات معاندین برای نظام اسلامی است. 
به گفته مقیمی: موضوع رعایت حجاب 
در واقع صیانت از انقلاب اسلامی است 
و در حجاب و عفاف مقابله ما با دشمنان 
معاندی است که تلاش دارند تا جمهوری 
اسلامی را به سقوط به کشاندند. معاون 
اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم با 
بیان اینکه زیست عفیفانه در حقیقت سبک 
زندگی اسلامی است، توضیح داده: جریان 
روشنفکری در ابتدای انقلاب اسلامی تمام 

تلاش خود را برای از بین بردن حجاب و 
عفاف در جامعه انجام داد و در این راستا 
بیشتر تولیدات رسانه ای قبل از انقلاب به 
دلیل همین نوع نگاه، قابل استفاده و پخش 
برای جامعه امروزی نیست.  او گفته: جریان 
روشنفکری اوایل انقلاب مجدد در قالب های 
مختلف، حرکت خزنده خود را شروع کرده 
و تلاش می کنند تا سبک زندگی ملت ایران 
را تغییر دهند. مقیمی بیان داشت: در قم 
شکل گیری قرارگاه ۱۹ دی از ۵ سال قبل 
تاکنون پایه و اساس خوبی در عرصه حجاب 
و عفاف گذاشته و قدم های خوبی برداشته 
شد. معاون اجتماعی، فرهنگی و زیارت 
استانداری قم با اشاره به راه اندازی کمیته 
حجاب و عفاف در ادارات استان قم با بیان 
اینکه موضع ما در حوزه حجاب و عفاف 
رعایت قانون است افزود: این امر پذیرفتنی 
نیست که اداره ای بگوید من نسبت به نحوه 
پوشش ارباب رجوع خود وظیفه ای ندارم. 
او گفت: صفحات مجازی جزئی از حیثیت 
کارکنان دولت است و پروفایل های کارمندان 
در شبکه های اجتماعی از هویت اداری به 
شمار می رود و نمی شود کارمندی بگوید 
که بیرون از اداره رفتارهای من شخصی 
است. معاون اجتماعی، فرهنگی و زیارت 
استانداری قم ادامه داد: بازرسی ها در حوزه 
رعایت دستورالعمل های حجاب و عفاف 
به دو صورت میدانی و نامحسوس صورت 
می گیرد که کار سختی است و دستگاه ها 
باید همراهی لازم را در این امر داشته باشند. 
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۴ کشته در تصادف اتوبوس و ۲ خودرو
رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر حوادث دانشگاه 
علوم پزشکی سبزوار گفت: تصادف مرگبار اتوبوس مسافربری و 
۲ خودرو سواری پراید و پژو در ابتدای مسیر سبزوار - بردسکن 
۴ کشته و ۱۱ مصدوم برجای گذاشته است. عباس کافی افزود: 
این حادثه در کیلومتر یک محور سبزوار- بردسکن رخ داد که 
۴ نفر از سرنشینان خودرو پژو بر اثر تروما و سوختگی در صحنه 
فوت شدند. وی ادامه داد: در اتوبوس مسافربری که دارای ۲۵ 
مسافر بود نیز ۱۱ نفر از مسافران مصدوم شدند که ۷ مصدوم 
توسط ۴ دستگاه آمبولانس ۱۱۵ و یکدستگاه آمبولانس 
هلال احمر به بیمارستان امدادی منتقل شدند. وی تصریح کرد: 
یک نفر از مصدومان طبق گزارش کارشناسان اورژانس حاضر 
در صحنه به صورت شخصی به بیمارستان مراجعه و ۳ مصدوم 
درمان سرپایی انجام گرفته است. کافی ادامه داد: در این  حادثه 
علاوه بر آماده باش کامل مدیریت بحران دانشگاه علوم پزشکی 
سبزوار، اتوبوس آمبولانس نیز به عنوان پشتیبان در صحنه 

حادثه حضور داشته است.

انهدام باند  زورگیری خشن
رئیس پلیس آگاهی پایتخت از انهدام یک باند زورگیری 
خشن در تهران خبر داد و گفت: متهمان به ۱۵۰ فقره زورگیری 
اعتراف کردند. سرهنگ کارآگاه علی ولیپور گودرزی؛ اظهار 
کرد: با وقوع زورگیری های سریالی از شهروندان در غرب تهران، 
رسیدگی به پرونده در دستور کار تیمی زبده از کارآگاهان 
پایگاه دوم پلیس آگاهی قرار گرفت. وی افزود: تحقیقات 
ابتدایی کارآگاهان نشان می داد، ۶ مرد تبعه خارجی پس از 
شناسایی طعمه های خود با قمه و چاقو در یک فرصت مناسب 
از شهروندان زورگیری کردند که اغلب  این اعمال مجرمانه 
با خشونت همراه بوده است. کارآگاهان در مرحله اول با 
بهره گیری از شیوه های کشف نوین جرم و اقدامات اطلاعاتی، 
هویت متهمان را شناسایی کردند و در ادامه با روش های علمی 
موفق به ردیابی مخفیگاه آنها شدند. این مقام ارشد انتظامی 
گفت: در ادامه کارآگاهان پس از دریافت این اطلاعات مهم 
با هماهنگی های لازم با مرجع قضائی راهی مخفیگاه متهمان 
در جنوب تهران شدند و آنها را در یک عملیات منسجم 
دستگیر کردند. وی با اشاره به اینکه چندین قبضه سلاح سرد 
از مخفیگاه موردنظر کشف شده است، گفت: متهمان پس از 
انتقال به پایگاه دوم پلیس آگاهی هدف تحقیقات قرار گرفتند 
و به جرم خود مبنی بر ۱۵۰ فقره زورگیری از شهروندان 
اعتراف کردند. گودرزی با بیان اینکه خط قرمز پلیس امنیت 
شهروندان است، خاطرنشان کرد: با صدور قرار قانونی از سوی 
مرجع قضائی متهمان برای کشف جرائم احتمالی و شناسایی 
سایر شکات در اختیار کارآگاهان پایگاه دوم پلیس آگاهی قرار 

گرفتند.

باند سارقان حرفه ای منهدم شد
فرمانده انتظامی استان ایلام از دستگیری اعضای 
باند سارقان حرفه ای محتویات داخل خودرو و کشف ۳۰ 
فقره سرقت خبر داد و گفت: سارقان پس از فروش اموال 
مسروقه وجه مورد نظر را صرف بازی قمار می کردند. سردار 
جمال سلمانی افزود: به دنبال وقوع چندین فقرع سرقت 
محتویات داخل خودرو، رسیدگی به موضوع به صورت ویژه 
در دستورکار کاراگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی 
اضافه کرد: کاراگاهان پلیس آگاهی با تشکیل تیمی مجرب 
ضمن تجزیه و تحلیل نحوه سرقت ها و بررسی دوربین های 
مداربسته سرنخ هایی از دست داشتن یکی از سارقان حرفه ای 
را به دست آوردند. این مسئول انتظامی تصریح کرد: در 
بررسی های پلیس مشخص شد سارق با همدستی تعداد 
۵ نفر به صورت گسترده اقدام به سرقت محتویات داخل 
خودرو می کردند و سپس اموال را به شخصی به هویت معلوم 
به فروش می رساندند. سردار سلمانی اظهار کرد: پس از 
هماهنگی با مقام قضائی سارق به همراه ۵ نفر از همدستانش 
در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر و به مقر پلیس دلالت 
داده شدند. فرمانده انتظامی استان ایلام گفت: سارقان در 
تحقیقات اولیه پلیس به تعداد ۳۰ فقره سرقت اعتراف و اعلام 
داشتند که وجه ناشی از فروش اموال مسروقه را صرف بازی 
قمار می کردند. وی در پایان از معرفی باند ۵ نفره سارقان به 
همراه ۳ نفر از مالخران اموال مسروقه به مقام قضائی خبر داد 
و گفت: می طلبد شهروندان با انجام اقدامات خودمراقبتی 

راه های سوءاستفاده سارقان را سلب کنند.

کــوتــاه

عاملان تیراندازی دستگیر شدند

فرمانده انتظامی باغملک از دستگیری ۶ نفر 
از عاملان تیراندازی در یک تالار عروسی در 
این شهرستان خبر داد. سرهنگ عبدالرحیم 
قربان پور اظهار کرد: خبری مبنی بر تیراندازی 
در یک عروسی در یکی از تالارهای باغملک به 
پلیس گزارش شد که بررسی موضوع به صورت 
ویژه در دستور کار مأموران پلیس اطلاعات 
و آگاهی و کلانتری ۱۱ این فرماندهی قرار 
گرفت. وی گفت: مأموران پلیس اطلاعات 
در بررسی های اولیه مطلع شدند که در یک 
مراسم عروسی به هنگام شادی، تیر اسلحه 
جنگی به صورت سهوی به یک نوجوان برخورد 
کرد که وی پس از انتقال به بیمارستان براثر 
جراحات وارده فوت می کند و ۳ نفر دیگر نیز 
مصدوم می شوند که تحت درمان هستند. 
سرهنگ قربان پور تصریح کرد: مأموران پلیس 
با کار اطلاعاتی موفق شدند ۶ نفر از عوامل 
این تیراندازی را شناسایی و در چند عملیات 
دستگیر کنند؛ تلاش برای دستگیری دیگر 
متهمان احتمالی ادامه دارد. فرمانده انتظامی 
باغملک افزود: در این عملیات نیز ۲ قبضه 
اسلحه کلاشنیکف به همراه مقادیری مهمات 

جنگی کشف و ضبط شد.

دستگیری قاتل فراری 

فرمانده انتظامی شهرستان عنبرآباد از 
دستگیری قاتل فراری بعد از گذشت حدود ۲ 
سال از زمان وقوع قتل خبر داد. سرهنگ رضا 
فیروزبخت اظهار داشت: مرداد ماه سال۱۴۰۰ 
در پی اعلام وقوع یک فقره نزاع منجر به قتل، 
بلافاصله تیمی از ماموران انتظامی و پلیس 
آگاهی به محل اعزام و با حضور ماموران در 
محل و بررسی اولیه صحنه مشخص شد یک 
نفر در جریان یک نزاع بر اثر ضربات سلاح 
سرد به قتل رسیده و ضارب هم پس از ارتکاب 
جرم از محل فرار کرده است. وی بیان کرد: 
ماموران با بررسی میدانی و براساس شواهد 
موجود هویت قاتل را شناسایی کردند و با 
وجود طولانی شدن روند دستگیری در نهایت 
با انجام اقدامات اطلاعاتی مستمر این فرد 
را بعد از گذشت حدود ۲ سال از زمان وقوع 
قتل در یک عملیات ضربتی دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی شهرستان عنبرآباد ادامه داد: 
این فرد پس از انتقال به مقر پلیس آگاهی به 
جرم ارتکابی خود به سبب بالاگرفتن تنش در 
یک نزاع اقرار و دلیل و انگیزه ارتکاب جرم را 
اختلاف قبلی با مقتول بیان کرد و با تکمیل 

پرونده به مراجع قضائی معرفی شد.

معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس اطلاعات تهران از شیوه جدید 
برخی سارقان و کلاهبرداران حرفه ای پرده گشایی کرد و گفت: 
شهروندان مراقب افراد سودجو و شگردهای جدید کلاهبرداران 
باشند. سرگرد محمد زیدی اظهار داشت: به تازگی افراد سارق 
پس از به سرقت بردن تلفن همراه فرد با ارسال پیامک به مخاطبان 
سیم کارت گوشی ربوده شده درخواست واریز مبالغی جهت رفع 
مشکلات اورژانسی خود داشته و از این روش مبالغ هنگفتی را به 
جیب می زنند. وی در ادامه بیان داشت: یکی شهروندان با مراجعه 
به یکی از مقرهای این پلیس مدعی بوده که پیامکی را از سیم کارت 
یکی از آشنایان نزدیک خود به عنوان »سلام، توی بیمارستانم، پول 
داری برام ۳ تومان جابه جا کنی؟ واسه کسی می خوام، خیلی فوریه، 
گوشیم افتاده توی آب صداش در نمیاد، نتونستم زنگ بزنم. داری 

برام بزنی، پس فردا بهت پس میدم. فقط همین الان میخوام… 
ممنون جبران می کنم. اگه نداری از یکی دیگه می گیرم.« دریافت 
کرده، و با همین دلیل و فقط با اکتفا به متن پیامک و اعتماد قبلی به 
مخاطب مورد نظر خود مبلغ خواسته شده را به شماره حسابی که 

متعلق به شخص دیگری بوده واریز کرده است. سرگرد زیدی ادامه 
داد: در تحقیقات به عمل آمده مشخص شد ۲ فرد کلاهبردار پس 
از به سرقت بردن تلفن همراه مخاطب مورد نظر شاکی این پرونده 
که فاقد هرگونه رمز و کد امنیتی بوده با دسترسی راحت به کلیه 
مخاطبان تلفن همراه این فرد، پیامک ذکر شده را ارسال و از چندین 
نفر به همین سبک و سیاق کلاهبرداری کرده اند. معاون فرهنگی 
و اجتماعی پلیس اطلاعات تهران بزرگ در پایان با اشاره به اینکه 
پرونده جهت شناسایی و دستگیری سارقان و متهمان این پرونده 
به پلیس آگاهی ارجاع داده شده، خاطرنشان کرد: شهروندان مراقب 
افراد سودجو و شگردهای جدید کلاهبرداران باشند و مطمئن 
باشند پلیس با قاطعیت با مجرمان و متخلفان برابر قانون برخورد 

قاطع خواهد کرد.

نکـــته
هشدار پلیس فتا به بازنشستگان و سالمندان  

رئیس پلیس فتای ویژه شرق استان تهران نسبت به 
کلاهبرداری  از بازنشستگان با ترفند ثبت نام کارت هوشمند 
سلامت خبر داد. سرهنگ حمیدرضا سلطان آبادی گفت: 
مجرمان سایبری از اقشار و مناسبت های مختلف برای تحقق 
اهداف مجرمانه خود سوءاستفاده می کنند. یکی از این موارد 
فریب شهروندان و به خصوص بازنشستگان در پوشش خرید 
بیمه های تکمیلی با کلید واژه هایی نظیر »کارت هوشمند 
سلامت« یا »کارت بیمه سلامت« و... است. وی ادامه داد:  در 
این روش افراد سودجو با ترفند دریافت کارت هوشمند بیمه 
با قربانیان تماس گرفته و به قصد کلاهبرداری با ارائه شماره 
حساب، اقدام به دریافت اطلاعات شخصی کاربران می کنند. 
در ادامه افراد سودجو با سوءاستفاده از این اطلاعات محرمانه 
اقدام به کلاهبرداری می کنند. رئیس پلیس فتای شرق تهران 
با بیان اینکه چیزی به نام »کارت هوشمند سلامت« یا »کارت 
بیمه سلامت« وجود ندارد، گفت: سالمندان و بازنشستگان و 
همچنین فرزندان آنان باید آگاه باشند که پاسخی به چنین 
تماس ها و پیام هایی ندهند. گاهی افراد سودجو از طریق چنین 
تماس هایی اقدام به سرقت اطلاعات بانکی شهروندان کرده 
و حسابشان را نیز خالی می کنند. سلطان آبادی افزود:  لازم 
است مردم به تماس هایی که تحت عناوین مذکور با آنها گرفته 
می شود اهمیتی نداده و به هیچ وجه اطلاعات شخصی خود 
را در اختیار این گونه کلاهبرداران قرار ندهند. سالمندان و 
بازنشستگان عزیز باید توجه داشته باشند که چنین مواردی را 
می توان از ادارات بازنشستگی ادارات مربوطه و... پیگیری کرد.

رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری ۲ مالخر حرفه ای و سابقه دار و کشف 
۱۰ میلیارد ریال اموال به سرقت رفته خبر داد. سرهنگ کارآگاه علی ولیپور گودرزی 
گفت: در تحقیقات شبانه روزی کارآگاهان فعالیت ۲ مالخر حرفه ای و سابقه دار 
کشف شد. وی افزود: بررسی های اولیه کارآگاهان نشان می داد، ۲ مرد جوان 
تلفن های مسروقه و لوازم جانبی موبایل را از سارقان خریداری و در مخفیگاهشان 
دپو کرده اند؛ بنابر حساسیت موضوع، کارآگاهان در نخستین گام با اقدامات اطلاعاتی 
هویت متهمان را شناسایی کردند و پی بردند آنها سابقه دار هستند و در گام بعدی با 
روش های علمی و تحقیقات دقیق تر متهمان را در جنوب تهران شناسایی کردند. 
رئیس پلیس آگاهی پایتخت گفت: کارآگاهان در گام بعدی با هماهنگی های لازم 
با مرجع قضائی راهی مخفیگاه متهمان شدند و آنها را طی یک عملیات منسجم 

دستگیر و برای تحقیقات به اداره هجدهم پلیس آگاهی منتقل کردند. 

سرقت خودرو سرقت خودرو 
با جلب اعتماد شاکیبا جلب اعتماد شاکی

رئیس پلیس پیشگیری تهران از دستگیری فردی که با جلب اعتماد شاکی 
به منظور جابه جایی خودرو، با سوارشدن بر خودرو، آن را سرقت کرده بود، 
خبر داد. سرهنگ محمد گودرزی اظهار کرد: در راستای اجرای طرح ارتقای 
امنیت اجتماعی، مأموران کلانتری ۱۱۲ این پلیس در محدوده خیابان ابوسعید 
تهران در حال گشت زنی بودند که به راننده یک خودروی ۲۰۶ مشکوک شدند 
و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند. وی افزود: بررسی های اولیه مأموران نشان 
می داد، خودروی ۲۰۶ چندی قبل به سرقت رفته و راننده آن سارق حرفه ای 
خودرو است که همین سرنخ کافی بود تا دستور ایست وسیله نقلیه مذکور 
صادر شود. راننده خودروی ۲۰۶ پس از مشاهده گشت پلیس بلافاصله به طرز 
خطرناکی متواری شد و با حرکات مارپیچ به ۴ دستگاه از خودروی های عبوری 
شهروندان نیز آسیب وارد کرد. سرهنگ گودرزی بیان داشت: مأموران برای 
جلوگیری از خسارت بیشتر با ایجاد طرح مهار موفق شدند سارق را دستگیر 
کنند و در بررسی مشخص شد سارق با جلب اعتماد صاحب خودرو ۲۰۶ به 
منظور جابه جانمودن خودرو، سوار بر خودرو شده و اقدام به سرقت خودرو کرده 
است. متهم پس انتقال به کلانتری در تحقیقات ابتدایی به جرم خود مبنی بر 
سرقت ۲۰۶ معترف شد. رئیس پلیس پیشگیری تهران خاطرنشان کرد: متهم 
پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی با ۴ شاکی که حین فرار به 

خودروی آنان خسارت وارده کرده بود راهی مراجع قضائی شد.

کلاهبرداران میلیاردی دستگیر شدنددستگیری ۲ فروشنده قرص های سقط جنین
رئیس پلیس فتای غرب استان تهران از دستگیری ۲ فروشنده قرص های سقط جنین و 
کشف صدها قرص از این افراد خبر داد. سرهنگ سیدنظام موسوی گفت:  به دنبال دریافت 
خبری در خصوص فروش قرص های غیرمجاز سقط جنین در فضای مجازی و حوزه غرب 
استان تهران، رسیدگی به موضوع در دستورکار ماموران پلیس فتای غرب استان تهران قرار 
گرفت و آنان با بررسی سایت ها و صفحات مورد نظر از صحت گزارش دریافتی اطمینان 
حاصل کردند. وی افزود: در ادامه ماموران با استفاده از روش های پلیسی و انتظامی نسبت به 
شناسایی این افراد اقدام کرده و پس از هماهنگی با مقام قضائی این فرد را در حین تحویل دارو 
دستگیر و به مقر پلیس فتای غرب استان تهران منتقل کردند. رئیس پلیس فتای فرماندهی 
انتظامی غرب استان تهران با اشاره به انجام بازجویی از متهم بیان داشت:  این فرد تحت 
بازجویی قرار گرفت و در جریان آن اعتراف کرد که داروهای سقط جنین را از زنی در تهران 
خریداری کرده و در مناطق مختلف استان تهران به فروش رسانده است. موسوی با بیان اینکه 
با هماهنگی مقام قضائی این زن نیز در مخفیگاهش دستگیر و به مقر انتظامی منتقل شد، 
اظهارکرد: همچنین محل دستگیری این زن نیز مورد بررسی قرار گرفت که در جریان آن 
۱۶۹۰ حب قرص سقط جنین کشف و ضبط شد. وی با بیان اینکه متهم به جرم خود اعتراف 
کرد، گفت: برای هر ۲ متهم پرونده های جداگانه تشکیل و این افراد برای ادامه روند رسیدگی 

به جرم روانه دادسرا شدند.

فرمانده انتظامی خراسان رضوی گفت: متهمان پرونده کلاهبرداری سنگین ۵ هزار 
میلیارد ریالی با ۴۰۰ شاکی از سراسر کشور در شهرستان نیشابور شناسایی و دستگیر 
شدند. سرتیپ پاسدار محمدکاظم تقوی افزود: در پی گزارش مرکز فرماندهی و کنترل 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر کلاهبرداری از چند شهروند در شهرستان نیشابور 
و ثبت گزارش هایی مشابه از دیگر شهرستان ها، دستور ویژه برای پیگیری موضوع به 
فرماندهی انتظامی شهرستان نیشابور صادر شد. وی خاطرنشان کرد: طبق تحقیقات 
علمی کارآگاهان، متهمان پرونده، طعمه های خود را که قصد فروش اجناس و لوازم را 
داشته اند، در یکی از سایت های واسطه گر خرید و فروش کالا شناسایی و پس از جلب 
اعتماد و سوءاستفاده از سهل انگاری آنها با جعل هویت صدور چک های یکماهه از آنها 
کلاهبرداری کرده بودند تا فرصت فرار داشته باشند. فرمانده انتظامی خراسان رضوی گفت: 
همچنین متهمان به همین شیوه در استان های دیگر نیز مرتکب کلاهبرداری شده بودند. 
وی اظهارکرد: کارآگاهان پلیس آگاهی با ردزنی های اطلاعاتی یکی از متهمان پرونده را 
در مشهد شناسایی و پس از هماهنگی با مقام قضائی، وی را دستگیر کردند. سرتیپ تقوی 
افزود: متهم در برابر ادله و مستندات پلیس با معرفی همدستان خود به کلاهبرداری ۵۰۰ 
میلیارد تومانی اعتراف کرد. وی اضافه کرد: ۴ همدست متهم نیز دستگیر و تاکنون ۴۰۰ 

شاکی از سراسر کشور در خصوص این پرونده شناسایی شده اند. 

کلاهبرداری با تلفن همراه مسروقه به شیوه جدید

دستگیری ۲ مالخر حرفه ای



آرمان ملی: ظاهرا حاشیه های استقلال قبل از شروع فصل 
آغاز شده است. جواد نکونام از حضور یک »بچه« در باشگاه و 

البته گم شدن قراردادش خبر داد. 

  صحبت های نکو
جواد نکونام پس از برتری ۳ بر صفر استقلال مقابل پیکان 
در دیدار دوستانه، در مورد اینکه همچنان خبری از جذب 
بازیکن جدید و بهتر شدن شرایط استقلال نیست، گفت: 
می خواهم خیلی باز و شفاف صحبت کنم . تمام صحبت من نیز 
برای هواداران است زیرا هرچه داریم از آنهاست. الان به خاطر 
این عزیزان اینجا حضور دارم. به عنوان سرمربی استقلال ولی 
در کنار هواداران صحبت می کنم تا فقط بدانند در این باشگاه 
چه خبر است. از اولین روزی که شروع کردیم، سعی داشتیم 
کارمان را به بهترین شکل انجام بدهیم، اما هیچ اتفاقی در این 
باشگاه نیفتاده و نخواهد افتاد. سرمربی استقلال تاکید کرد: چه 
اتفاق مثبتی برای من رقم زده و از روز اول تا الان چه کاری برای 
من انجام داده اند؟ درست است علی خطیر تازه تشریف آورده اما 
قرارداد من در باشگاه نیست. قرارداد مهرداد محمدی و آرمین 
سهرابیان هم در باشگاه نیست. نمی دانم چه اتفاقی افتاده اما 
اینکه یک نفر می تواند اسناد یک باشگاه را راحت ببرد، خنده دار 
است. نکونام ادامه داد: چگونه در ۲۱ روز بدن یک بازیکن را 
آماده کنم؟ به من بگویید. بدترین اتفاقات تاریخ فوتبال ایران در 
استقلال و برای من می افتد . این اتفاقات داستان هایی دارد. از 
بیرون پای یک بچه بار دیگر در این باشگاه باز شده است. خیلی 
ساده و شفاف بگویم. این بچه هیچ وقت نمی گذارد آب خوش از 
گلوی استقلال پایین برود. باعث و بانی اش هم من مدیرعامل 
و مربی هستم زیرا تصمیماتی می گیرند که به ضرر استقلال 
است. وی اضافه کرد: هر زمان اینها در این باشگاه نبودند، نتیجه 
گرفته. بروید و ببینید چرا فرهاد مجیدی قهرمان شد؟ زیرا پا 
و دست اینها از استقلال کوتاه بود. انگار این تیم برای خودشان 
است. سریع هم مثل اختاپوس در باشگاه می ریزند و هرکاری 
دلشان بخواهد می کنند. می خواهند نفرات خودشان و هرکسی 
است بگذارند در باشگاه کار کند و کنار تیم باشد . اصلا از این 
خبرها نیست. تا زمانی که من هستم طبق چارچوب خودم، من 
افراد را می چینم تا چه کسی کار کند. هرکسی نمی تواند به 
خودم بگوید و اصلا سر تمرین نیاید سرمربی استقلال درپاسخ 
به این سوال که منظورش از بچه چه کسی است، توضیح داد: 
همه او را می شناسند و نیازی به گفتن نیست . اینها در استقلال 
خیلی کارها می کنند و الان هم در این باشگاه جولان می دهند. 
حواس خود را جمع می کنند. به قیمت اینکه هوادار خوشحال 
باشد و من از استقلال بروم، با این نفرات دعوا می کنم. این افراد 
چه کسی هستند که دنبال جلسه با من هستند؟ پیغام  می دهند 
که یک جا بنشینند و با من حرف بزنند. شما چه کسانی هستید 
که بخواهید با من جلسه بگذارید؟ نکونام درخصوص اینکه آیا 

این افراد همان هایی هستند که دوست نداشتند او روی نیمکت 
استقلال بنشیند، گفت: این هوادار خوشحال باشد مشکلی 
نیست که من ننشینم. فقط هوادار استقلال هستم. در این 
سال هایی که در این تیم به عنوان بازیکن و مربی نبودم، ببینید 
چه حاشیه ای برای استقلال داشتم؟ هیچ وقت هیچ مشکلی 
نداشتم. صد سال دیگر هم ندارم اما این آقایان تا می آیند، 
استقلال بدبخت می شود. ۴۰ سال است این اتفاقات افتاده و باز 
هم می افتد . در ابتدا اینها را از استقلال دور کنید. من و مدیریت 
باشگاه باید دور کنیم تا تصمیم گیری نکرده و جلسات خود را 

سر چهارراه جهان کودک و این طرف و آن طرف نگذارند تا 
مشکل برای استقلال درست نشود. در آن حالت ما هم ساکت 
می نشینیم. اولین مورد را از هواداران می خواهم که حواسشان 
باشد زیرا این ها به باشگاه ضربه می زنند. به جواد نکونام ضربه 
نمی زنند. استقلال از همه ما بزرگ تر است . هیچ کدام از ما 

نیستیم اما استقلال همیشه هست. 

  نظر بیانی 
شاهرخ بیانی در واکنش به اظهارات نکونام درباره اینکه 
یک »بچه« در حال نابودی استقلال است، گفت: ما این چیزها 
را فقط می شنویم. مگر آن بچه چه قدرتی دارد که می تواند 
تیم را نابود کند؟ مشکل استقلال پول است نه این بچه! باید 
بودجه ای مشخص کنند و هزینه ها معلوم باشد. هر سال این 
مشکل را داریم. کجای دنیا دیده اید باشگاهی در یک فصل سه 
مدیرعامل داشته باشد؟ لطمه این کارها را استقلال، هوادارانش، 
پیشکسوتان و... می خورند. ما بازیکنان آنچنانی نمی خواهیم، 
اما حداقل ها باید باشد. در فوتبال ایران بین تیم اول و پنجم 
تفاوتی نیست و تنها چند بازیکن خلاق هستند که نتیجه را 
عوض می کنند. بین استقلال و تیم هوادار چقدر تفاوت وجود 
داشت؟ هوادار چقدر هزینه کرد و استقلال چقدر متحمل 
هزینه شد؟ دلال ها نقش زیادی در تبلیغات برای بازیکنان دارند 
و الکی بازیکن را گُنده می کنند. بازیکن می خواهد برود، ولی 
با چند روز نمایش توسط دلال ها به تیم قبلی اش برمی گردد 
و قرارداد جدید می بندد. تا زمانی که دلال بازی باشد فوتبال 
ما تکانی نمی خورد. چرا باید بازیکن دو میلیاردی قرارداد ۲۰ 
میلیاردی داشته باشد؟ آن بازیکن چه آورده ای برای فوتبال 
ایران داشته است؟ بازیکن را با چند میلیارد می گیرند و روی 
نیمکت می نشانند و بازی اش نمی دهند. پیشکسوت باشگاه 
استقلال در پایان تصریح کرد: هوادار از شرایط استقلال ناراحت 
است، بازیکن و مربی ناراحت هستند. آقایان باید فکری به حال 
استقلال کنند. خطیر استقلالی است و کارش را به ویژه در 
عقد قراردادها بلد است. او طوری قرارداد نمی بندد که استقلال 
لطمه بخورد. نکونام هم در این فوتبال بوده و بازوبند کاپیتان 
تیم ملی و استقلال را بسته است. امیدوارم همه دست به دست 
هم بدهند و تیمی روانه مسابقات شود که حداقل فوتبال خوبی 

نمایش دهد. 

  واکنش قربان زاده 
رئیس سازمان خصوصی سازی هرگونه ارتباط و آشنایی 
با فردی معروف به بچه را در استقلال تکذیب کرد. حسین 
قربان زاده با انتشار یک استوری در صفحه شخصی خود 
هرگونه ارتباط و آشنایی با فردی ملقب به »بچه« را تکذیب 
کرد و مدعی شد عکس منتشر شده او در کنار این فرد مربوط 
به مجلس ترحیم افروغ است که اتفاقی از او گرفته شده است. 

فرزانه فصیحی و حسن تفتیان در فینال 
دوی ۱۰۰ متر قهرمانی آسیا به ترتیب مدال 

نقره و برنز کسب کردند.
به گزارش مهر، بیست و پنجمین دوره 
مسابقات دوومیدانی قهرمانی بزرگسالان آسیا 
از روز چهارشنبه ۲۱ تیرماه در بانکوک تایلند 
آغاز شده و تا ۲۵ تیر ادامه خواهد داشت. در 
ادامه سومین روز از این رقابت ها، عصر امروز 
جمعه ۲۳ تیرماه سه نماینده کشورمان که جواز 
حضور در مرحله فینال را کسب کرده بودند به 

مصاف رقبا رفتند.
در جریان برگزاری مرحله نهایی رقابت 

ماده ۱۰۰ متر مسابقات دوومیدانی قهرمانی 
آسیا حسن تفتیان دونده دوهای سرعت تیم 
ملی کشورمان موفق شد در جایگاه سوم این 
رقابت ها قرار گیرد و مدال برنز را از آن خود 
کند. تفتیان موفق شد با ثبت زمان .۱۰.۲۳ 
ثانیه در جایگاه سوم قرار گیرد و سومین 
مدال تیم اعزامی کشورمان به این مسابقات 
را کسب نماید. در این رقابت ورزشکار ژاپنی با 
ثبت زمان ۱۰.۰۲ قهرمان شد و دونده کشور 
عربستان نیز با ثبت حد نصاب ۱۰.۱۹ ثانیه 
نایب قهرمان شد. در فینال مسابقات دوی ۱۰۰ 
متر زنان هم، فرزانه فصیحی موفق شد با ثبت 

زمان ۱۱.۳۹ ثانیه در جایگاه دوم قرار گیرد و 
دومین مدال تیم اعزامی کشورمان به این 
مسابقات را کسب نماید. حمیده اسماعیل نژاد 
دیگر نماینده کشورمان در این رقابت با ثبت 
حد نصاب ۱۱.۴۶ ثانیه در جایگاه چهارم قرار 
گرفت از رسیدن به مدال این مسابقات بازماند.

در این رقابت ورزشکارسنگاپوری با ثبت زمان 
۱۱.۲۰ ثانیه قهرمان شد و دونده کشور چین 
نیز با ثبت حد نصاب ۱۱.۴۰ ثانیه سوم شد.تیم 
ملی دوومیدانی کشورمان در پایان سومین 
روز از مسابقات قهرمانی آسیا صاحب سه مدال 

شامل دو نقره و یک برنز شده است.
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
تسنیم: سرمربی تیم فوتبال استقلال دو بازیکن خارجی 
را برای حضور در این تیم مدنظر قرار داده است. جواد نکونام 
سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از اینکه باشگاه استقلال 
نتوانست گزینه های داخلی مدنظرش را جذب کند، سراغ 
چند گزینه خارجی رفته است. او دو بازیکن خارجی زیر نظر 
دارد که یکی از آنها در پست مهاجم بازی می کند. ظاهراً یکی 

از این بازیکنان از کشور اسپانیاست. 
 فارس: مهدی ترابی یکی از ستارگان ارزشمند و 
تاثیرگذار فصل گذشته پرسپولیس بود که نقش مهمی 
در قهرمانی سرخ پوشان در لیگ برتر و جام حذفی داشت. 
در این باره پیشنهادات خارجی برای جذب مهدی ترابی 
به باشگاه پرسپولیس رسیده است که درویش مدیرعامل 
پرسپولیس این خبر را تایید کرد. درویش در این باره گفت: 
ترابی با پیشنهاد خوب مالی از یکی از کشورهای حاشیه 
خلیج فارس مواجه شده است، اما به دلیل علاقه به باشگاه 
پرسپولیس، به این درخواست بی توجه است. با وجود اینکه 
ترابی در قراردادش حق فسخ هم دارد اما هیچ تصمیمی برای 

پیوستن به این تیم ندارد. 

بیــن المــلل 
   باشگاه پاری سن ژرمن با جدایی نیمار موافقت کرده 
است و این موضوع باعث امیدواری الهلال به جذب این بازیکن 
شده است. به گزارش مارکا، نیمار در سال ۲۰۱۷ بارسلونا را 
ترک کند و با ۲۲۲ میلیون یورو به پاری سن ژرمن پیوست 
تا گران ترین انتقال تاریخ فوتبال جهان را به نام خود به ثبت 
رساند. هدف اصلی پاری سن ژرمن از جذب نیمار قهرمانی 
در لیگ قهرمانان اروپا بود که در این هدف ناکام بوده است. 
باوجود آنکه قرارداد نیمار با پاری سن ژرمن در سال ۲۰۲۲ 
دوباره تمدید شد اما این بازیکن خرید ناکامی برای پاری سن 
ژرمن بوده است و آسیب دیدگی های پیاپی اجازه نداده است 
او در این تیم بدرخشد. روزنامه سعودی اسپورت عربستان به 
نقل از مارکا نوشت که پاری سن ژرمن حاضر است نیمار را 
در تابستان بفروشد. مارکا درباره نیمار نوشت: لوئیس انریکه 
براین باور است که روی نیمار به خاطر مصدومیت های پیاپی 
و زیاد نمی تواند حساب باز کند و به همین خاطر مشکلی با 
جدایی این بازیکن ندارد و اما از طرف دیگر سران قطری 
باشگاه پاری سن ژرمن می خواهند در فصل جدید بیشتر روی 
منچستر یونایتد هزینه کنند و این باعث شده است تا نیمار 
آماده جدایی از تیم شود. از الهلال به عنوان مشتری جدی 

نیمار یاد می شود. 

ستاره بسکتبال ایران لژیونر شد 
گارد تیم ملی بسکتبال ایران فصل آینده در 
لیگ آلمان دست به توپ می شود.  به گزارش 
ایسنا، بهنام یخچالی ستاره تیم ملی بسکتبال 
ایران و فصل گذشته تیم شهرداری گرگان، 
با قراردادی دو ساله به تیم »رومراشتروم 

گلادیاتور« آلمان پیوست.
یخچالی که پیش از این نیز با پوشیدن 
پیراهن تیم های روستوک و ام بی سی آلمان، 
سابقه لژیونر شدن را داشت، اینبار نیز در لیگ 
پرو A دست به توپ خواهد شد.  طبق اعلام 
صفحه رسمی تیم »رومراشتروم« ستاره 
فصل قبل شهرداری گرگان، برای این تیم 
آلمانی با لباس شماره ۸ به میدان خواهد رفت.  
البته یخچالی بعد از بازی های جام جهانی و 

بازی های آسیایی عازم آلمان خواهد شد. 

خارج ازمستطیل سبز

 
 کلوزه در ایتالیا 

شغل جدید پیدا کرد 
آقای گل تاریخ جام های جهانی بعد از مدتی 
که بدون تیم بود تصمیم به حضور در فوتبال 
ایتالیا به عنوان کارشناس گرفت. به گزارش 
اسپورت بازر، میروسلاو کلوزه پس از رفتن از 
بوندسلیگای اتریش بدون شغل بود. رکورددار 
گلزنی جام جهانی از فصل آینده در تلویزیون 
ایتالیا به عنوان کارشناس فعالیت خواهد داشت. 
مهاجم سابق تیم ملی فوتبال آلمان در کنار لوکا 
تونی، کلارنس سیدورف و دیگو میلیتو در ایتالیا به 
عنوان کارشناس رقابت های فوتبال سری آ فعالیت 
خواهد داشت. او که عضو تیم قهرمان آلمان 
در جام جهانی ۲۰۱۴ بود در مصاحبه با روزنامه 
ایتالیایی کوریره دلواسپورت گفت: این اتفاق 
برای من چیز جدیدی است. البته که می خواهم و 
دوست دارم مربی شوم. در حال حاضر تیمی ندارم، 
بنابراین تصمیم گرفتم این تجربه جدید را امتحان 
کنم که من را به فوتبال نزدیک نگه می دارد و به 

من امکان می دهد چیز جدیدی یاد بگیرم. 

خبـــــر

مهم نیست چه کسی 
مدیرعامل استقلال است 

 شنیده شده مدیرعاملی استقلال به نام علی خطیر قرعه 
خورده است. من خطیر را نمی شناسم. فقط چیزی که 
شنیده ام را می گویم؛ معاون امیرحسین فتحی مدیرعامل 
استقلال بود و به نظرم استراماچونی را هم او آورد. خیلی 
بدبختی از طرف این مربی کشیدیم و مسبب این بدبختی ها 
این آقا بود. او باید ابتدا به مردم و رسانه ها توضیح دهد که 
استراماچونی چگونه آمد، چطور رفت؟ چرا پاسپورتش 
دست خودش بود؟ ولی با این حال مردم فهمیدند کار 
دست چه کسی بوده و نمی توان از دست مردم فرار کرد. 
آرزوی ما این است که هواداران خوشحال شوند و برای ما 
مهم نیست که چه کسی مدیرعامل شده است! مدیرعامل 
و اعضای هیات مدیره ای که حداقل یک سال می خواهند 
این باشگاه اداره کنند، باید آدم های بی عرضه ای باشند 
که نتوانند به خاطر مردم تیم خوبی را جمع کنند. به غیر 
از این نفرات  فرد دیگری در نبستن تیم فوتبال استقلال 
مقصر نیست. هوادار ابتدا امیدش به خدا و سپس به مدیر 
عامل و اعضای هیات مدیره است. خداراشکر پول خُرد 
نداشتند بیرانوند را بخرند! بیرانوند دروازه بان خوبی است 
ولی استقلال به او نیازی نداشت. انسان باید فکر کند از 
کدام نردبان بالا آمده و آن را حفظ کند. آدم باید بداند اگر  به 
جایی رسید فراموش نکند چه کاره و کجا بوده است. خیلی 
از این پیشنهادات هم به ما می دادند و به خاطر همین هاست 
که بین مردم هنوز جایگاهی داریم. ایران کشوری چهار 
فصل است و نیازی نیست تیم های ایرانی به خاطر آب و هوا 
و مسائل دیگر در ترکیه اردو داشته باشند. زمان ما وقتی 
با عربستان بازی داشتیم، اردوی مان در بندرعباس برگزار 
می شد و اگر در جای سردسیر بازی داشتیم در اردبیل اردو 
می زدیم. آیا نمی شود کار بدنسازی را در ایران انجام داد؟ 
تیم باید برنامه ریزی داشته باشد و طبق برنامه کلی به جلو 
حرکت کند. در فوتبال اروپا پول زیادی رد و بدل می شود 
ولی درست و در جایش هزینه می شود. حفظ بازیکن خیلی 
سخت است و یک هنر می خواهد، اما وقتی بازیکنی قرارداد 
ندارد، می تواند برود. این قدر استقلال و پرسپولیس را بدبخت 
کرده اند که ارج و قُربشان از بین رفته است، کسی که یک 
روز آرزو داشت در استقلال و پرسپولیس بازی کند حالا به 
راحتی از این تیم های بزرگ ایران می رود. اصلًا بازیکنانی که 
زود می خواهند بروند را نباید به استقلال بیاورند. بازیکنانی 
که هیچ کس آنها را نمی شناخت در این دو تیم پرطرفدار 
معروف و مشهور می شوند، اما ارزش این تیم ها را از بین 
می برند. بدبختی آنجاست که آکادمی قوی وجود ندارد و 
اگر بازیکنی هم به تیم بزرگسالان راه پیدا می کنند آنها را 
زود می فروشند. اجازه نمی دهند بازیکنی که در این دو تیم 
رشد کرده اند به تیم شان تعصب داشته باشند. ما به فکر پول 
نبودیم و فقط دوست داشتیم بازی کنیم، اما حالا بازیکن 
تا پولش را ندهند می گوید بازی نمی کنم. قبلا استقلال و 
پرسپولیس از بازیکنان پایه خودشان استفاده می کردند و من 
خودم از تیم جوانان به تیم اصلی راه پیدا کردم. باشگاه باید با 
بازیکنان قراردادهای بلندمدت امضا کند، نه اینکه تا بازیکن 
معروف شود و سپس به تیم دیگری بروند. برای اینکه باشگاه 
مدیرعامل و اعضای هیات مدیره ناقصی دارد توقع نداریم که 

استقلال نتیجه بگیرد. 

مرتضی فنونی زاده پیشکسوت پرسپولیس 
در خصوص شرایط شاگردان گل محمدی در 

فصل نقل و انتقالات صحبت کرد. 
و  نقل  در  پرسپولیس  عملکرد   

انتقالات چگونه بوده است؟
 باشگاه ابتدا شهاب زاهدی را به خانه 
خودش بازگرداند که مدت ها قبل در تیم 
پایه بود و سپس کنعانی زادگان را هم آوردند، 
آنها فوتبال شان را از پرسپولیس شروع 
کردند. به خاطر همین است که همیشه 
پیشکسوتان اعلام می کنند؛ باشگاه بزرگی 
همچون پرسپولیس باید خودش کارخانه 
بازیکن سازی باشد نه اینکه از تیم های دیگر 
بازیکنان چند میلیاردی بیاورد. باید از تیم 
پایه به بزرگسالان بازیکن تزریق شود تا 

منابع مالی در باشگاه بماند. 
 در مورد چالش مدافعان تیم فوتبال 
پرسپولیس در فصل پیش رو چه نظری 

دارید؟
مرتضی  و  کنعانی زادگان  حسین   
پورعلی گنجی ۲ ملی پوش کشورمان به 
همراه گئورگی گولسیانی، خیال گل محمدی 
را از دفاع راحت کرده اند، اما نباید بین این 
سه مدافع چالش و حاشیه ای پیش بیایید. 
در صورتی که بازیکنان بیشتر در یک خط 
همچون دفاع باید برای رسیدن به ترکیب 
رقابت کنند بر همین اساس به طور حتم 
این رقابت باید باعث پیشرفت مدافعان 

خواهد شد. 
 نظر شما در خصوص جذب بازیکن 

سابق استقلال در خط میانی چیست؟
 مسعود ریگی جایگزین کمال کامیابی نیا 
شد، او بازیکن خوبی است که در تیم ها بزرگ 
فوتبال ایران بازی کرده و قطعا در تفکرات 
تاکتیکی گل محمدی جای داشته که جذب 
شده است. با اینکه پرسپولیس هافبک 
بازی سازی همچون سروش رفیعی را دارد و 
اگر مصدوم یا محروم شود، می توان مسئولیت 
این نقطه از زمین را به سعید صادقی، وحید 

امیری و مهدی ترابی هم داد. 
 آل کثیر هم به سپاهان پیوست!

 با رفتن عیسی آل کثیر یک مهاجم هدف 
در پرسپولیس کم شد. او نباید می رفت، 
چون در بین هواداران محبوب بود و پس از 
گلزنی در دربی خیلی محبوب تر شد، اما به 
خاطر پول بیشتر از پرسپولیس رفت که این 
جای تأسف دارد. کسی که رباط پاره کند را 
مربی بازی نمی دهد، ولی نگاه ویژه یحیی 
گل محمدی باعث شد تا آل کثیر به تیم 
برگردد و گل های حساسی برای پرسپولیس 

بزند و اشتباه کرد که به سپاهان رفت. 

حسن روشن 
 کارشناس فوتبال 

فنونی زاده:
آل کثیر به خاطر

 پول بیشتر 
از پرسپولیس رفت

افشاگری بی سابقه جلالی از دلالی در فوتبال: 

مجید جلالی در گفت وگو با ایسنا، با بیان  در همه جا آدم دارند
روایت های بیان نشده، افشاگری بی سابقه ای 
درباره دلالی در فوتبال ایران کرد. این مربی 
با سابقه فوتبال ایران می گوید شبکه دلالی 
در فوتبال ایران آنقدر قدرت دارد که در مراکز 
تصمیم گیری فوتبال، باشگاه ها و رسانه ها 
نفرات خود را دارد تا بتواند از بازیکن یا مربی که 
می خواهد حمایت کند یا او را از فوتبال دور کند.

پایان  به  درحالی  بیست ودوم  لیگ   
برتری  لیگ  باشگاه  شانزده  که  رسید 
نزدیک ۲۵۰۰ میلیارد تومان هزینه کردند. 
نسبت  عدد  این  که  است  حالی  در  این 
بود؛  برابر شده  لیگ بیست ویکم ۲/۵  به 
شامل  مربیان  و  بازیکنان  دستمزد  یعنی 
تورم عجیبی شده است. جریان دلالیسم 
این  در  دارد  وجود  ایران  فوتبال  در  که 

موضوع چقدر نقش داشتند؟
آنها همیشه نقش خودشان را دارند. این 
شبکه های واسطه گری سال به سال قوی 
می شوند. اگر شما کارت را خودت نتوانی 
مدیریت کنی، آدم هایی از بیرون کارت را 
مدیریت می کنند. اینها موضوعاتی است که 
متولیان فوتبال ایران نتوانستند مدیریت کنند. 
در نتیجه شبکه هایی به وجود آمدند که غیر 
رسمی هستند، هیچکس هم آنها را نمی بیند، 
برخی از آنها را اهالی فوتبال می شناسند و آنها 
هستند که کارها را مدیریت می کنند. آنها هم 
افرادی نیستند که جوانان، فوتبال و آینده را 
دوست داشته باشند. آنها صرفا جیب های خود 
را دوست دارند. آنها در حوزه مالی کارها را پیش 
می برند. بنابراین این مشکل است که بتوانید 
جلوی آنها را بگیرید. شما می گوید هزینه های 

لیگ بیست ودوم نسبت به لیگ بیست ویکم 
۲/۵ برابر شده است، شاید سال آینده نسبت به 
امسال ۵ برابر شود. چون آنها )دلال ها( مدیریت 
می کنند. آدم های دلسوز مدیریت کار را بر عهده 
نگرفته اند پس ما باید شاهد روزهای سخت تری 
باشیم. این سقف قرارداد هم بارها برای سرپوش 

گذاشتن روی واقعیت ها انجام شده است. 
 قدرتی که این واسطه ها دارند از کجا 
یک  تلویزیونی  برنامه  یک  در  می آید؟ 
و  بود  ناراحت  ویسی  عبدا...  مثل  مربی 
پیام  او  به  برنامه  مدیر  یک  که  می گفت 
بازیکن   ۴۸ مدیربرنامه  را  خود  و  داده 
معرفی کرده است. ویسی می گفت اگر از 
آن مدیر برنامه یک بازیکن بخواهم به من 
نمی دهد و حتما باید از او ۵ بازیکن بگیرم 
بیاید.  تیمم  به  می خواهم  که  بازیکنی  تا 
این قدرت عجیب دلال ها از کجا می آید؟ 
آیا مربی ای هست که با دلال ها همکاری 

نزدیکی داشته باشد؟
قدرت آنها ناشی از ضعف متولیان فوتبال 
است. اگر در یک اداره کار می کنید و نمی توانید 
کارتان را مدیریت کنید از جاهای دیگر می آیند 
و کار شما را مدیریت می کنند. خودم با مربیان 
جوان صحبت می کنم و به آنها می گویم چرا با 
اینها )دلال ها( کار می کنید؟ حیف شما نیست؟ 
به من می گویند حرف شما را قبول داریم اما 
اگر با این ها )دلال ها( کار نکنیم باید برویم و 
در خانه بنشینیم. من هم می بینم که راست 
می گویند. من با اطمینان می گوییم بالاترین 
انرژی را از فوتبال آنها می گیرند. بالاترین بهره 

مالی را آنها می برند، بالاترین ضربه را آنها به 
فوتبال می زنند و بیشترین جوان ها را آنها 
نابود می کنند. نمی دانم چرا اراده ای نیست که 
جلوی این افراد را بگیرند. همه کارها در اختیار 
آدم های آلوده است و هیچ اراده ای نیست 
جلوی اینها را بگیرد و هیچ کس هم نمی آید 
جلوی اینها بایستد. انتخابات فدراسیون و 
هیات ها که می شود ببینید، همه چیز از آنجا 
شروع می شود. نمی شود آنجا هر کاری دلت 
می خواهد انجام بدهی و بعد بگویید فوتبال 

پاک می خواهم. 

بگویید.  دلال ها  کار  شیوه   درباره    
خیلی ها از شیوه  کار این ها مطلع نیستند. 
ما به چه کاری در فوتبال دلالی می گوییم؟

قوانین نقل وانتقالات فدراسیون را ببینید. 
متوجه می شوید خیلی از این قوانین به سود 
باشگاه ها نیست. می بینید این قوانین به سود 
واسطه هاست. این ها )دلال ها( همه جا نفر 
دارند. این ها در مراکز تصمیم گیری نفر دارند. 
یعنی در جاهایی که برای فوتبال و قوانینش 
تصمیم گیری می شود نفر دارند. نفراتش را 
هم اهالی فوتبال می شناسند. کمی پایین تر 
می آیید، در باشگاه ها آدم دارند. کمی جلوتر 

بیایید در رسانه ها آدم دارند. 

با  دلال ها  رابطه  درباره  می خواهیم    
با  دلال ها  آیا  کنید.  صحبت  هم  تیم ملی 

تیم های ملی همکاری داشته اند؟
بله! داشتند. همه چیز را نخواهید از زبان من 

بشنوید، خودتان بیشتر از من می دانید. روزی 
در فولاد کار می کردم و روی خط یک برنامه 
تلویزیونی درباره این مسائل صحبت کردم. 
چند روز بعد سه نفر از تهران به اهواز آمدند 
و من را به هتلی بردند و ماجرا را پرسیدند. از 
من می پرسیدند که این مسائلی را که گفتید 
می توانید اثبات کنید. من هم گفتم هر حرفی 
زدم برای خودم اتفاق افتاده است. از آن سه 
نفر یک نفر از عوامل فدراسیون فوتبال بود و 
دو فرد دیگر را نمی شناختم. آن فردی که در 
فدراسیون بود حرف های من را تایید کرد و گفت 
در آن سال این طور و آن طور شده است. بعد من 
گفتم ای بابا، این ها چیزهایی می دانند که ما از 
آنها بی اطلاع هستیم. من هم گفتم اگر می دانید 
چرا من را به اینجا آورده اید؟ خودتان ۱۰۰ برابر 
ما می دانید بروید از این کارها جلوگیری کنید. 
اگر نمی توانید دیگر ما را هم روی خط نیاورید 
مگر اینکه بخواهید مردم را سرگرم کنید. در آن 
جلسه صحبت درباره یک مربی بود که وقتی به 
ایران آمده بود این افراد )دلال ها( به سراغش 
رفتند و گفتند چند بازیکن را انتخاب کند و او 
قبول نکرده بود. بعد اینها کاری با او کردند که آن 
مربی تا پایان روزی که در ایران بود دست بسته 

تسلیم اینها بود. 

 آن مربی، سرمربی تیم ملی بود؟
بله! کاری با او کردند که دست بسته در اختیار 
آنها )دلال ها( بود. آدم هایی که در فدراسیون 
هستند ده ها برابر از ما بیشتر می دانند. ما حرف 
می زنیم اما به ضرر ما می شود. انواع و اقسام 
تهمت ها را به من زدند. ما واقعیت را می گوییم و 
آن ها برای اینکه نظر مردم را تغییر دهند باید ما 

را تخریب کنند. 

حسن تفتیان به مدال برنز رسید

فرزانه فصیحی 
مدال نقره گرفت

قرارداد نکونام را از باشگاه بیرون برده اند! 

نقش یک »بچه« در حاشیه های استقلال
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دریچــــهغیـــر محرمانـــه

 درخواست حسین شریعتمداری 
حسین شریعتمداری از قوه قضائیه خواسته لایحه 
»حمایت از عفاف و حجاب« را پس بگیرد. به گزارش 
کیهان، مدیرمسئول کیهان نوشت: لایحه موسوم به 
حمایت از عفاف و حجاب  برخلاف نامی که بر آن 
نهاده اند، نه فقط حمایت از عفاف و حجاب نیست، 
بلکه در صورت تصویب، گسترش بی حجابی را نیز 
به دنبال خواهد داشت. او سپس نوشته است: اگر 
لایحه عفاف و حجاب  آن گونه که هست به تصویب 
برسد، نقش آن در پیشگیری از بی حجابی شبیه آن 
است که بخواهیم با کشیدن سیم خاردار از آسیب 

سیل جلوگیری کنیم! 

محرومیت یک سنگ  نورد 
یک سنگ نورد پس از بی احترامی به پرچم 
مقدس ایران محروم شد. فدراسیون کوهنوردی 
و صعودهای ورزشی مراتب انزجار خود را از 
بی احترامی ورزشکار سنگ نورد در مسابقات فرانسه 
نسبت به پرچم مقدس ایران اسلامی ابراز کرد. 
ملی پوش سنگنوردی ایران به حواشی پیش آمده 
واکنش نشان داد. ویدئویی با عنوان بی احترامی 
ورزشکار سنگنوردی ایران به پرچم جمهوری 
اسلامی ایران در فضای مجازی منتشر شده است. 
پس از این اتفاق، فدراسیون کوهنوردی به این 
موضوع واکنش نشان داد و اعلام کرد که ورزشکار 
خاطی فعلا از حضور در مسابقات رسمی محروم 

است. 

پیام احساسی هادی چوپان 
هادی چوپان قهرمان پرافتخار کشورمان از 
قهرمان پرتاب نیزه بانوان پارالمپیک ایران تجلیل 
کرده است. کسب عنوان سوم رقابت های پارا 
دوومیدانی قهرمانی جهان در پاریس توسط هاشمیه 
متقیان سبب شده که هادی چوپان با انتشار یک 
استوری از او حمایت کند. قهرمان مستر المپیا در 
صفحه شخصی اش خطاب به قهرمان پاراالمپیک 
ایران نوشت: »مبارک باشه گلخاتون ورزش بانوان 

پر مهر امید میهنم.« 

دستگیری ۳ کارمند شهرداری رشت
براساس اطلاعیه پایگاه اطلاع رسانی قوه قضائیه، 
سه تن از کارمندان شهرداری رشت با اتهام ارتشا و 
اختلاس دستگیر شدند. در راستای مبارزه قاطعانه 
دستگاه قضا با مفاسد اقتصادی، با صدور دستور 
قضائی و با اقدام غافلگیرانه سربازان گمنام امام 
زمان)عج(، این سه نفر از کارکنان شهرداری رشت 

به اتهام ارتشا و اختلاس بازداشت شدند.

 

 

 

   جشنواره های مطبوعات
 فرصت خوبی برای رسانه ها هستند

 مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گفت: جشنواره های مطبوعات فرصت خوبی 
برای رسانه هاست و استمرار آن قطعاً نتایج مؤثری در ارتقای 
سطح توانمندی فعالان آن دارد. به گزارش خبرگزاری مهر، 
ایمان شمسایی، مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی چهارشنبه ۲۱ تیر در آیین 
اختتامیه نهمین جشنواره رسانه های استان قزوین با اشاره 
به تاکید مقام معظم رهبری بر ضرورت توجه به جهاد تبیین، 
گفت: مرور فرمایشات رهبر معظم انقلاب درباره جهاد تبیین 
این نکته را گوشزد می کند که ایشان دقیقاً اجرای مفاد ماده 
۲ قانون مطبوعات را که به رسالت رسانه ها می پردازد برایمان 
یادآوری می کنند که اطلاع رسانی و آگاه کردن مردم، مقابله 
با فرهنگ استعماری و استکباری، تبعیض، فساد، فحشا، 
جلوگیری از مرزبندی های کاذب بین اقوام و تقویت اصول 
مصرح قانون اساسی و سیاست نه شرقی و نه غربی در واقع 
وظیفه ما در این اقدام جهادگونه است. وی افزود: در حوادث 
اخیر اگرچه افت و خیزهایی داشته ایم اما جامعه رسانه ای کشور 
و روزنامه نگاران قلم بر زمین نگذاشتند و کسی حرف از تحریم 
نزد و با نقد کارشناسانه و دلسوزانه پای نظام جمهوری اسلامی 
ایستادند. مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قانون مطبوعات را اصلی ترین منشور 
حوزه رسانه در عرصه قانونی دانست و گفت: جامعه خبری 
بزرگی در کشور داریم و بر این اساس سیاست هایی را در وزارت 
فرهنگ و ارشاد دنبال می کنیم که از جمله آنها رعایت ماده 
۴۶ قانون مطبوعات توسط صاحبان امتیاز است که بر امنیت 
شغلی و لزوم بیمه خبرنگاران تاکید دارد. وی افزود: البته قانون 
مطبوعات در برابر خبرنگاران سکوت کرده و صرفاً مدیران 
رسانه ها را خطاب قرار می دهد که باید به این امر توجه شود. 
شمسایی ادامه داد: همچنین توجه به محتوا و پررنگ شدن 
نقش آن نسبت به شاخص های کمی از دیگر سیاست های 
ماست که اقداماتی نیز در خصوص آن صورت گرفته است. 
مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گفت: خبرنگاران و فعالان رسانه بیش از آنکه به 
استحکام فنی و ساختاری گزارش ها و اخبار فکر کنند به فکر 
سوژه ها و مسئله ها هستند و هیچ کس به اندازه رسانه ای ها 
نمی تواند نظام مسائل کشور، استان و شهر را تبیین و پردازش 
کند. وی افزود: سیاست های اصلی دولت سیزدهم در حوزه 
رسانه و تاکید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و معاون امور 
مطبوعاتی توجه به رسانه های محلی است که با استانداردهای 
بین المللی و گسترش رسانه های محلی در دنیا نیز سازگاری 
دارد. این مسئول ادامه داد: اجرای رتبه بندی روزنامه ها که 
اخیراً ابلاغ شده با نگاه ویژه به رسانه های محلی انجام گرفته 
و رسانه هر استان در همان استان ارزیابی می شود.مدیرکل 
مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گفت: جشنواره های مطبوعات فرصت مغتنمی برای 
رسانه ها و خبرنگاران است و استمرار آن قطعاً نتایج مؤثری در 

ارتقا سطح توانمندی فعالین این عرصه خواهد داشت. 

خبر آخــــر  خبـــــر

  شهرام آزادیان، استاد دانشکده  
ادبیات دانشگاه تهران درگذشت.به 
گزارش ایسنا، میلاد عظیمی، پژوهشگر  
و منتقد ادبی در پی درگذشت این 
استاد دانشگاه، پنجشنبه، ۲۲ تیرماه 
در یادداشتی نوشته است: »شهرام 
آزادیان را از وقتی که شناختم- بیست 
و پنج شش سال پیش- تا امروز که خبر 
درگذشتش را شنیدم، در جست وجوی 
کتاب دیدم. کتاب شناس کاربلد مبرزی 
کتابخانه  او گوشه  اصلی  مقام  بود. 
بود.  کهنه فروشی   و  کتابفروشی   و 
فی الواقع کهنه فروشی ها را شخم می زد. 

چاپ های متعدد یک کتاب  را می دید و 
اگر می شد می خرید. در خریدن کتاب 
خوب، به قیمت مناسب بود. وقتی از 
کتاب نفیسی که خریده بود یا نشان 
کرده بود، حرف می زد، چشمانش برق 
می زد.اشراف و معرفت عمیقی بر منابع 
تحقیق و روش درست تحقیق و کارنامه 
محققان و ایران شناسان داشت. اصلا در 
عوالم علامه قزوینی و مینوی و نفیسی و 
فروزانفر دم می زد. مدام کتاب می خواند. 
حیف که وسواس علمی و کمال طلبی 
بی حد و بی  دل و دماغی، مانع شد که 
به فراخور دانش و فضل فراوانش بنویسد. 

  مراسم تشییع پیکر و خاکسپاری 
»ر.اعتمادی« در بهشت زهرا)س( تهران 
برگزار شد. مراسم تشییع و خاکسپاری ر. 

عتمادی، نویسنده کتاب های پرفروش و 
عامه پسند )پنجشنبه، ۲۲ تیرماه( با حضور 
خانواده و ناشرش در  بهشت  زهرا)س( 
برگزار و  پیکر او در قطعه نام آوران 
به خاک سپرده شد. مهدی رحیمی، 
مدیر نشر شادان در این مراسم، درباره 
آثار، فعالیت های ر. اعتمادی و  روابط 
رجبعلی  گفت.  سخن  دوستانه اش 
اعتمادی زاده ۳۰ بهمن ۱۳۱۲ در شهر 
لار استان فارس مشهور به ر.اعتمادی 
نویسنده و روزنامه نگاری بود که به خاطر 
نوشتن رمان های عامه پسند و پرفروش 
عاشقانه شهرت دارد. او روز ۲۱ تیرماه در 

منزلش در ۹۰ سالگی از دنیا رفت.

درگذشت شهرام آزادیان »ر.اعتمادی« به خاک  سپرده شد

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند درگرمای این روزها، دستی چنین خُنک میانه ی یخهایم آرزوست.

منبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

بدرقه احمدرضا احمدی به خانه ابدی
  در مراسم بدرقه پیکر احمدرضا احمدی 
به خانه ابدی که صبح )پنجشنبه، ۲۲ تیرماه( 
از مقابل کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان در تهران آغاز شد، شعرهای این 
شاعر فقید با صدای خودش به استقبال 
حاضران آمد که احساسات آن ها را برانگیخت 
و برخی اشک می ریختند. در این مراسم هرمز 
علی پور، آیدین آغداشلو، مسعود کیمیایی، 
احمد پوری، هوشنگ کامکار، علی میرزائی و 
ماهور احمدی - تنها دختر احمدرضا احمدی 

- سخن گفتند. 
  چقدر زندگی در شعرهایش بود

 هرمز علی پور، شاعر در سخنانی گفت: 
حرف از احمدرضا به این معناست که فضا و درخت و... 
را شرح دهم که من نمی توانم. قبل از هرکس به خودم، 
بعد به خانواده او، بعد به کلمه و معرفت تسلیت می گویم. 
او افزود: به شعرهایی که از احمدرضا پخش شد، گوش 
می دادم، متوجه شدم چقدر زندگی در شعرها بود و من که 
شاعر بودم دیر فهمیدم. علی پور در پایان شعری را که برای 
احمدرضا سروده بود، خواند. آیدین آغداشلو، هنرمند نقاش 
نیز در این مراسم گفت: حرف درباره احمدرضا بسیار است، 
ادعایی ندارم در فرصت اندک بتوانم شمه ای از اوصاف او 
را بازگو کنم چراکه در طول زمان بازگو و ادای دین خواهد 
شد. او سپس گفت: همان طور که احمدرضا اعلام کرده بود 
من و مسعود کیمیایی زیر تابوت او قرار بگیریم و تابوت را 
حمل کنیم، انجام می دهیم. احمدرضا در جوانی این حرف 
را زده، فکر نمی کرد با عصا و این پا چطور این کار را انجام 
دهیم. عمر درازی نصیب ما شده و این بخشی از وظیفه ای 
است که باید انجام دهیم. آغداشلو با اشاره به آغاز کار 
نقاشی احمدرضا احمدی درباره این وجه او صحبت کرد 
و گفت: یک روز احمدرضا زنگ زد و بعد از صحبت های 
معمول گفت می خواستم چیزی بگویم. گفتم بگو.  گفت 
می خواهم نقاشی بکشم. گفتم این خیلی عالی است. گفت: 
خب از دست مردم چه کنیم؟ گفتم به مردم چه کار داری؟ 
اگر دوست داری و تو را آسوده می کند، نقاشی بکش. یک 
عمر، این فیض نصیب من شد و از حالا به بعد نصیب تو 
شود. بکِش و حتما بکش. گفت مجوز می دهی؟ گفتم من 
کی باشم؟ ولی با تو هستم و هرچه دوست داری بکش. پس 
از مدتی من را صدا کرد و نقاشی هایش را به من نشان داد، 
نقاشی های زیبایی بودند و هنوز هم هستند؛ ساده و آسوده 

و از رنگ های درخشان. رنگ هایی که روحی بودند که روی 
بوم پاچیده شده بودند و حسی از رغبت، سادگی و دلپذیری 
را بلافاصله منتقل می کرد. این هم عیب است و هم حسن. 

درباره احمدرضا حسن بود. 
 آدم باید نقاشی هایش را می بلعید

  او در ادامه گفت: شاعرانگی احمدرضا بود که دست 
او را به حرکت درآورده بود، دستش یاد گرفت چطور این 
شاعرانگی را به درستی و شفافیت منتقل کند. نمایشگاه 
گذاشت، به نماشگاهش رفتم. گفتم نقاشی همین است. 
همین قدر آسوده کننده و دلپذیر. بلافاصله جواب آدم را 
می دهد. بعد نقاشی را جدی تر گرفت و ادامه داد. آخرین 
بار که به دیدنش رفتم یکی از نقاشی هایش را به من هدیه 
کرد و نقاشی زیبایی بود، با رنگ های درخشان و دلپذیر و 
سهل. کسی نمی توانست بگوید من این ها را نمی فهمم، در 
مقابل نقاشی انتزاعی همه دیر یا زود آن را می فهمند. اصلا 
فهمیدن نداشت و آدم باید آن را می بلعید. مثل آب گوارایی 
جرعه جرعه می نوشید. هرچه درباره او می گویم، درست 

می گویم. به قصد وداع نمی گویم. 
 احمدرضا نقاش تمام و کمال بود

 این هنرمند سپس بیان کرد: احمدرضا احمدی نقاشی 
کرد، نقاشی کرد و خیلی نقاشی کرد و نقاش تمام و کمال 
شد. هرکسی نق زد، بی خودی نق زد و به این دلیل بود 
که نقاشی را نمی فهمید. من به این فکر می کنم کسی 
نقاشی کشید و آسوده ماند و بدون بدهی این کار را کرد 
و کارش خوب بود. حاصل بقیه زندگی چطور بود؟ بجز 
شاعرانگی اش او کارهای زیادی کرد و زندگی انباشته ای 
داشت. به هرجا سر زد و مداخله کرد، نگاه کرد، همراهی 

کرد، نظر داد. جوانی اش را با کارش در نشر 
روزن شروع کرد و بعد به نگاره پیوست . هر 
کار دیگری که دوست داشت و آسوده اش 
می کرد، محکم و مطمئنش می کرد، انجام 

داد. 
 بازیگری احمدرضا احمدی

 آغداشلو با اشاره به بازی احمدرضا 
احمدی در فیلم مسعود کیمیایی، گفت: 
فیلم  کیمیایی برای این بود که به اخوان نشان 
دهد که بلد است فیلم بسازد و سرمایه ای 
بگیرد؛ احمدرضا با قریبیان بازی می کرد که 
کتک کاری می کردند. من با شوخی گفتم 
قرار نبود قریبیان سر تو را زیر آب کند. گفت 
نه من سرش را زیر آب کردم. درست هم بود. بعد از آن 
در »پستچی« مهرجویی بازی کرد. ممکن است برخی 
بگویند چه ربطی به او داشت؟ چرا نداشت؟ چرا باید از 
کاری که می دانست می تواند انجام دهد و می توانست، دور 
شود؟ در آن فیلم خوب بود و هنوز صحنه هایی از آن فیلم 

را در یاد دارم. 
 قلب من رفت

مسعود کیمیایی هم گفت: آیدین هرچه را که بود، گفت؛ 
مثل همیشه دانا و پاکیزه. احمدرضا از هر آن چه در زندگی 
بود شعر می ساخت و از بیرون نمی آورد. از آب و آسمان و 
انسان شعر می ساخت. من حرف زیاد نمی زنم. قلب من رفت. 
چیزی نمی توانم بگویم، باید صبر کنم تا نوبت من برسد و بروم 

کنارش. درود بر او. 
در مراسم وداع با احمدرضا احمدی خیلی از چهره های 
هنری و فرهنگی حضور داشتند از جمله: فرامرز قریبیان، 
بهمن فرمان آرا، لیلی گلستان، محمود معتقدی، کامیار 
عابدی، سهیل محمودی، فرهاد عابدینی، فریدون عموزاده 
مصطفی  دبیری،  بهرام  اکرمی،  جمال الدین  خلیلی، 
رحماندوست، شهرام اقبال زاده، فرهاد حسن زاده، مرتضی 
محمدجواد  بهشتی،  محمد  مرعشی،  حسین  کاظمی، 
حق شناس، قطب الدین صادقی، هادی خانیکی، امیر آقایی، 
منصور ضابطیان، هیوا مسیح، منوچهر شاهسواری، صفورا 
نیری، یغما گلرویی، محمدعلی جعفریه، حمیدرضا شاه آبادی 
و.... احمدرضا احمدی، شاعر و نویسنده متولد ۳۰ شهریور 
۱۳۱۹ در کرمان، که سال ها بود از بیماری قلبی رنج می برد و 
بارها در بیمارستان بستری شده بود، ۲۰ تیرماه در ۸۳سالگی 

از دنیا رفت. 

یــــاد

   عکس:  آرمان ملی / حجت سپهوند


